
روزنامه

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم  خبرداد:

خسارت 20 هزار میلیاردتومانی
 کرونا به بخش گردشگری قم 

4

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم 
با بیان اینکه در دوران کرونا ۲۰ هزار میلیارد تومانی خسارت به 
حوزه گردشگری قم وارد شد، گفت: چهار هزار و ۳۰۰ فرصت 
شغلی نیز به دلیل تعطیلی و موانعی که برای ورود مسافران بود، 
از بین رفته است. علیرضا ارجمندی روز چهارشنبه در گفت وگو 

با خبرنگاران، اظهار داشت: در حال حاضر با واکسیناسیونی که 
انجام شده، رونق های نسبی را در حوزه اقامتی بویژه حوزه های 
بین راهی شــاهد هســتیم، و امیدواریم با رفــع محدودیت ها 
جهش خوبی را در این زمینه داشــته باشــیم. مدیرکل میراث 
قم با اشــاره به حمایت های تسهیلاتی صورت گرفته از بخش 

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

دلال ها معضل بزرگ گردشگری سلامت هستند
2

در دیداروزیر ورزش و جوانان با مراجع عظام تقلید وعلمای قم  تاکیدشد؛

توجه به ورزش بانوان برای افزایش 
نشاط اجتماعی  

6

8

جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(:

شهرداری قم پیشگام ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است

و  ورزش  وزیر  دیدار  در  قم  وعلمای  تقلید  عظام  مراجع 
نشاط  افزایش  درراستای  بانوان  ورزش  به  برتوجه  جوانان 
الله  آیت  شد.  تاکید  دینی   های  ارزش  باحفظ  اجتماعی 
سیدمحمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید روز پنجشنبه 

در دیدار وزیر ورزش و جوانان گفت: ورزش زنان در کشور 
نباید به نحوی باشد که موجب اختلاط با نامحرم باشد و 
ورزش  برای  اختصاصی  مراکز  باید  جوانان  و  ورزش  وزارت 
بانوان  بانوان احداث کند.  این مرجع تقلید افزود: ورزش 
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وزیر کشور: 

مصوبات سفرهای استانی
 تا تحقق کامل پیگیری می شوند

معاون اقتصادی رئیس جمهوری:

 اقتصاد کشور نیازمند 
جراحی های بزرگ است

 معــاون اقتصــادی رئیــس 
جمهوری با اشــاره به اهداف 
سفر خود به خوزستان برای 
بررسی روند فعالیت ترخیص 
کالا از بنادر اســتان و حضور 
در مناطــق زلزلــه زده اندیکا 
و شــمال خوزســتان گفــت: 
وضعیت فعلی کشور نیازمند 
7انجــام جراحی هــای بزرگ  7

اسماعیل گرامی مقدم: 

هیچ بهانه ای برای محقق نشدن 
مطالبات مردم وجود ندارد

 وزیر کشــور با اشــاره به سازوکار 
سفرهای استانی دولت سیزدهم 
گفت: این ســفرها در ســه مرحله 
قبل، حین و بعد سفر با برنامه ریزی 
از  گره گشــایی  بــرای  مناســبی 
صــورت  اســتان ها  مشــکلات 
می گیرد و تا تحقق کامل مصوبات 
پیگیری می شوند. احمد وحیدی 
پنجشنبه در سخنانی در حاشیه 

قائم مقام دبیــرکل حزب اعتماد 
ملی گفت: قوه قضائیه و مقننه هم 
در حــال کمک به دولت هســتند 
و نهادهای نظام یکدســت شده و 
اصــلاح طلبان هم کنــار رفته اند، 
بنابراین هیچ بهانه ای برای محقق 
نشدن مطالبات مردم وجود ندارد. 
ما امیدواریم دولت موفق شود زیرا 
موفقیت دولت موفقیت کشــور و  7

جهت احداث پروژه تجاری و مسکونی 
نگارستان 2 از موقوفه جمروسعد

اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم در نظر دارد در جهت احیاء، آبادانی و عمران 
موقوفات نسبت به شناسایی و ارزیابی متقاضیانی که ازتوانمندی مالی و فنی لازم جهت 
سرمایه گذاری و مشارکت در ساخت و ساز مطابق با شرایط ذیل برخوردارند اقدام نماید. 

هدف:  احداث پروژه تجاری و مسکونی نگارستان 2 از موقوفه جمروسعد 
مشخصات پروژه: احداث پروژه تجاری و مسکونی نگارستان 2 در زمینی به مساحت 
1453 مترمربع واقع در بلوار 75 متری عمار یاسر ، بلوار تعاون ، روبروی مجتمع ادارات 

نام مناقصه گزار: اداره اجرایی اوقاف و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم
نشانی مناقصه گزار: قم، خیابان 15 خرداد، جنب امامزاده سیدعلی)ع(، اداره اوقاف 

و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم- طبقه زیرزمین – دفتر فنی و مهندسی
آقای   09122526329 همراه  شماره  با  فنی  اطلاعات  کسب  جهت  تماس:  تلفن 

مهندس بخشی تماس حاصل فرمایید.
زمان و محل خرید اسناد و تحویل مدارک درخواستی: 

هزینه خرید اسناد مبلغ ۳۰۰ هزار ریال می باشد. مهلت خرید اسناد تا ساعت 1۳ روز 
پنج شنبه مورخ 14۰۰/۰7/۲9 و مهلت تحویل اسناد ارزیابی تکمیل شده به صورت 
مورخ  شنبه  پنج  روز   1۳ حداکثر ساعت  تا  کنندگان  مهر شرکت  به  ممهور  و  بسته  در 
به  قم  ناحیه یک شهرستان  امور خیریه  و  اوقاف  اداره  تحویل  و محل   1400/08/06
آدرس: قم، خیابان 15 خرداد، جنب امامزاده سیدعلی)ع(، اداره اوقاف و امور خیریه 

ناحیه یک شهرستان قم- طبقه زیرزمین – دفتر فنی و مهندسی میباشد.
اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم در رد یا قبول پیشنهادات فنی یا مالی سرمایه 

گذاران در تمام مراحل اختیار تام دارد.
جهت کسب اطلاعات بیشتر از شروط این آگهی به سایت اداره کل اوقاف و 

امور خیریه استان قم به آدرس QOM.OGHAF.IR  مراجعه فرمایید.
شناسه آگهی:1207650

آگهی فراخوان عمومی شناسایی و جذب سرمایه گذار

جهت احداث پروژه تجاری و مسکونی 
نگارستان 1 از موقوفه جمروسعد

اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم در نظر دارد در جهت احیاء، آبادانی و عمران 
موقوفات نسبت به شناسایی و ارزیابی متقاضیانی که ازتوانمندی مالی و فنی لازم جهت 
سرمایه گذاری و مشارکت در ساخت و ساز مطابق با شرایط ذیل برخوردارند اقدام نماید. 

هدف :  احداث پروژه تجاری و مسکونی نگارستان 1 از موقوفه جمروسعد 
مشخصات پروژه: احداث پروژه تجاری و مسکونی نگارستان 1 در زمینی به مساحت 

263 مترمربع واقع در بلوار 75 متری عمار یاسر ، بلوار تعاون
نام مناقصه گزار: اداره اجرایی اوقاف و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم

نشانی مناقصه گزار: قم، خیابان 15 خرداد، جنب امامزاده سیدعلی)ع(، اداره اوقاف 
و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم- طبقه زیرزمین – دفتر فنی و مهندسی

آقای   09122526329 همراه  شماره  با  فنی  اطلاعات  کسب  جهت  تماس:  تلفن 
مهندس بخشی تماس حاصل فرمایید.

 زمان و محل خرید اسناد و تحویل مدارک درخواستی: 
هزینه خرید اسناد مبلغ 300 هزار ریال می باشد. مهلت خرید اسناد تا ساعت 1۳ روز 
پنج شنبه مورخ 14۰۰/۰7/۲9 و مهلت تحویل اسناد ارزیابی تکمیل شده به صورت 
مورخ  شنبه  پنج  روز   1۳ حداکثر ساعت  تا  کنندگان  مهر شرکت  به  ممهور  و  بسته  در 
و محل تحویل اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم به   14۰۰/۰8/۰6
آدرس: قم، خیابان 15 خرداد، جنب امامزاده سیدعلی)ع(، اداره اوقاف و امور خیریه 
ناحیه یک شهرستان قم- طبقه زیرزمین – دفتر فنی و مهندسی میباشد.اداره کل اوقاف 
و امور خیریه استان قم در رد یا قبول پیشنهادات فنی یا مالی سرمایه گذاران در تمام 

مراحل اختیار تام دارد.
جهت کسب اطلاعات بیشتر از شروط این آگهی به سایت اداره کل اوقاف و 

امور خیریه استان قم به آدرس QOM.OGHAF.IR  مراجعه فرمایید.
شناسه آگهی:1207651

آگهی فراخوان عمومی شناسایی و جذب سرمایه گذار

وزیر ورزش و جوانان درآیین تجلیل از ورزشکاران پیشکسوت قم ؛

سرانه های ورزشی قم 
رضایت بخش نیست

 سرانه ورزشی قم نیازمند افزایش 6 برابری است 
تکمیل سالن ورزشی 4۵۰۰ نفری پردیسان در اولویت قراردارد

 

ذیل  مهدویت  کارگروه  تشکیل  از  جمکران  مقدس  مسجد  فرهنگی  معاون 
شورای فرهنگ عمومی استان قم با حضور نهادهای فرهنگی و حوزوی خبر 
داد.   حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به اینکه در سال 14۰۰ دو 
نیمه شعبان داریم و امسال یک سال مهدوی هست، اظهار کرد: از طرف مسجد 
مقدس جمکران به شورای فرهنگ عمومی استان قم پیشنهاد شد که نهاد ها و 
ارگان های فعال در عرصه فرهنگ استان قم در حوزه مهدویت یک هم اندیشی و 
تعاملی  داشته باشند تا بتوانیم با هم افزایی در رشد و گسترش فرهنگ مهدویت 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خبر داد:
تشکیل کارگروه مهدویت در شورای فرهنگ عمومی 

2

 

استاندار قم با بیان اینکه تشدید نظارت ها و تسریع واکسیناسیون در استان 
قم ضروری است، گفت: امیدواریم با رعایت جدی دستورالعمل های بهداشتی 
ظهر  از  پیش  سرمست  بهرام  نباشیم.  بعدی  های  موج  شاهد  مردم،  توسط 
چهارشنبه در جلسه استانی ستاد مبارزه با کرونا در استانداری قم با بیان اینکه 
از موج پنجم شیوع کرونا در استان عبور کرده و باید نظارت ها به طور جدی در 
برابر رعایت دستورالعمل های بهداشتی انجام شود، گفت: واکسیناسیون دانش 
آموزان در اولویت ستاد ملی است و این امر باید در استان نیز تسریع یابد تا گرفتار 

استاندار قم تاکید کرد؛
ضرورت تشدید نظارت ها و تسریع واکسیناسیون 

2

سالروزآغاز امامت حضرت مهدی)عج( را تبریک می گوییم.
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آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

آذربایجان باید نگرانی های ایران را رفع کند
خطیب نماز جمعه قم گفت: آذربایجان باید نگرانی های ایران را رفع کنند به حق 
حاکمیت، اقتدار و مصالح ایران احترام بگذارند و نباید اجاره دهید اسرائیل و امریکا 
در سرزمین تان یکه تازی کنند ایران از مصالح خود دفاع می کند و هر جا که لازم باشد 

اقدام می کند. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه این هفته قم که در مصلی قدس قم 
برگزار شد اظهارداشت :موضوع کشتار شیعیان در افغانستان که در روز جمعه  گذشته 
در حال عبادت به خاک و خون کشیده شدند سنگین و جان سوز بود. وی ضمن اظهار 
همدردی و با مجروحین حادثه و خانواده های داغ دیده، گفت: مسلمانان به راحتی از کنار 
این قضیه نمی گذارند و کسانی که مسئولیت و قدرت را در افغانستان به دست دارند مسئول 
هستند. وی با اشاره به اینکه شواهد نشان می دهد که جریان داعش پرداخته آمریکا است 
تا جهان اسلام را متفرق کند، بیان کرد: در افغانستان معتقد هستیم که باید همه گروه ها و 
مذاهب در حکومت نقش داشته باشند و نمی توان گروهی بر همه این کشور شجاع، بزرگ 
و مقتدر حکومت کند. خطیب نماز جمعه قم در خصوص جمهوری آذربایجان گفت: در 
قصه قره باغ ایران بر اساس منطق اسلامی در کنار جمهوری آذربایجان قرار گرفت و رهبر 
معظم انقلاب نیز به مناسب 17 ربیع  و مواضع ایران را اعلام کردند که از حاکمیت قره باغ 
دفاع می کند. وی ادامه داد: ملت ایران با مردم آذربایجان داری اشتراکات فرهنگی، 
اعتقادی و ... هستند مردم آذربایجان در دل های ما جای دارند؛ اما حکومت آذربایجان 
بداند راجع به اسرائیل در منطقه نگران هستیم. وی افزود: آذربایجان باید این نگرانی را رفع 
کنند به حق حاکمیت، اقتدار و مصالح ایران احترام بگذارند و نباید اجاره دهید اسرائیل 
وآمریکا در سرزمین تان یکه تازی کنند، ایران از مصالح  خود دفاع می کند و هر جا که 
لازم باشد اقدام می کند. استاد حوزه علمیه درباره مذاکرات ایران و عربستان بیان کرد: از 
ایجاد ارتباط با همه کشورهای همسایه و مسلمان استقبال می کنیم؛ اما تقاضا داریم در 
این مذاکرات به نکاتی توجه شود. وی بابیان اینکه یکی از این موضوعات یمن است که در 
این سال ها سختی های زیادی کشیده اند، ادامه داد: زندانیان زیادی در عربستان داریم و 
ده ها علمای عربستان و تعداد بسیاری  از مسلمان در زندان و سختی های فراوان هستند 
که در مذاکرات باید برای آن ها گشایشی انجام شود. مدیر حوزه های علمیه درباره مسائل 
فرهنگی قم تصریح کرد: قم پایگاه معارف الهی و انقلاب است و این شهر باید پایگاه علم، 
دانش، عفاف، اخلاق، حجاب و طهارت باشد و باید سبک زندگی اسلامی از قم گسترش 
داده شود و همه باید در این زمینه تلاش کنن،د اما اصل همت و حمیت برای مردم است. 
وی ادامه داد: دستگاه ها باید نیز محیط اداره خود را سالم نگه دارند و درجایی که شبکه ای 

انجام می شود، نیروی انتظامی و دستگاه های مسئول باید وارد کار شوند. 

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

دلال ها معضل بزرگ گردشگری
 سلامت هستند

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: 
وجود دلال ها، مشکل بزرگ گردشگری سلامت در این استان است.  

مهدی نصراصفهانی در جلسه هم اندیشی گردشگری سلامت که در هتل پاسارگاد قم 
برگزار شد، اظهار کرد: اگر صنعت گردشگری سلامت استان بخواهد به جایگاه مناسب 
دست یابد، نیاز به امکانات و زیرساخت  های مناسب مانند ایجاد فضای بیمارستانی 
و استفاده از بازاریابی نوین است. معاون گردشگری قم با بیان این که اگر زمینه  ها و 
امکانات مناسب گردشگری سلامت در استان شکل نگیرد، شاهد رشد قارچ گونه 
دلال ها خواهیم بود، ادامه داد: دلالانی که تنها به فکر سود کوتاه  مدت و منافع شخصی 
خود هستند و مخل صنعت گردشگری سلامت خواهند بود. به گزارش روابط عمومی 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم، نصر اصفهانی با اشاره به این که 
گردشگری سلامت به مدیریت یکپارچه و هماهنگ نیازمند است، افزود: دفاتر خدمات 
مسافرتی، دانشگاه علوم پزشکی، جهاد دانشگاهی، معاونت امور زائرین استانداری 
و نمایندگی وزارت امور خارجه در قم در این مدیریت سهیم هستند.وی تصریح کرد: 
بخش خصوصی در زمینۀ گردشگری سلامت نقش مهمی دارد چرا که وقتی مراکز 
خصوصی و دارای پروانه و مجوز رسمی در این زمینه سرمایه گذاری کند، گردشگر 

گزینه های استاندارد برای انتخاب  دارد و در دام دلالان و سودجویان نخواهد افتاد.
 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خبر داد:

تشکیل کارگروه مهدویت در شورای 
فرهنگ عمومی 

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران از تشکیل کارگروه مهدویت ذیل شورای 
فرهنگ عمومی استان قم با حضور نهادهای فرهنگی و حوزوی خبر داد. 

 حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به اینکه در سال 1400 دو نیمه شعبان 
داریم و امسال یک سال مهدوی هست، اظهار کرد: از طرف مسجد مقدس جمکران به 
شورای فرهنگ عمومی استان قم پیشنهاد شد که نهاد ها و ارگان های فعال در عرصه 
فرهنگ استان قم در حوزه مهدویت یک هم اندیشی و تعاملی  داشته باشند تا بتوانیم با 
هم افزایی در رشد و گسترش فرهنگ مهدویت که یکی از فرهنگ های شاخص و اساسی 
و جز معارف پایه ی انقلاب اسلامی هست قدم های خوبی را برداریم. وی ادامه داد: لذا 
در شورای فرهنگی عمومی استان قم به ریاست ایت الله سعیدی مصوب شد که کارگروه 
مهدویت ذیل شورای فرهنگ عمومی شکل بگیرد تا مجموعه های فرهنگی استان بتوانند 
یک کار ویژه ای را اولا تا نیمه شعبان آینده که 27 اسفند هست انجام دهند و ثانیا در سال 
های آینده نیز در حوزه ارتقاء فرهنگ مهدویت و در واقع نهادینه سازی این فرهنگ انسان 
ساز و امیدآفرین در بین مردم گام های خوبی را برداریم.  معاون فرهنگی مسجد مقدس 
جمکران خاطرنشان کرد: در این کارگروه  تقریبا تمامی نهاد های فرهنگی استان عضو 
هستند و مصوبات آن لازم و اجرا است و ان شالله  مجموعه های فرهنگی استان در جلسه 
ی نخست که به مناسب نهم ربیع الاول شکل گرفت همه اذعان داشتند که این کارگروه 

بسیار مورد نیاز هست و باید به آن توجه کرد تا اتفاقات خوبی در این حوزه رقم بخورد. 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم ز:

زباله های عفونی در قم 
سالم سازی می شود 

 سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: در حال حاضر قم تنها 
شهری بوده که همه پسماندهای پزشکی آن بی خطر سازی و سپس دفن می شود.

سیدعبدالله میرابراهیمی با اشاره به شیوع کرونا و افزایش پسماندهای ویژه و عفونی 
اظهار داشت: زباله های ویژه و عفونی و پزشکی از طریق ناوگان جداگانه ای جمع آوری 
و در کلیه مراحل، پسماندها بیدارسازی و دفع می شود. وی با بیان اینکه بخشی از این 
پسماندها درون بیمارستان ها بی خطر سازی می شوند، تصریح کرد: در حال حاضر 9 
بیمارستان از 10 مجموعه درمانی قم تجهیزات بی خطر سازی دارند و ناوگان جداگانه ای 
این زباله ها را جمع آوری می کند. سرپرست مدیریت پسماند قم عنوان کرد: بخشی از 
درمانگاه ها و مطب ها که تجهیزات بیدارسازی ندارند، پسماند آن ها نیز پس از جمع آوری 
بیدارسازی می شود، در حال حاضر نیز تنها شهری هستیم که همه پسماندهای پزشکی 
را بی خطر سازی و سپس دفن می کنیم. وی با تاکید بر اینکه بیش از 6 تُن پسماند 
پزشکی در ایام اوج کرونا به طور روزانه جمع آوری می شود که با توجه به شرایط این میزان 
تغییر می کند، تصریح کرد: در شرایط کرونا گاهی این میزان به 11 تُن نیز رسیده است. 
میرابراهیمی ادامه داد: در حال حاضر با برنامه ریزی صورت گرفته، پسماندهای بی خطر 
بیمارستان ها مانند بخش آشپزخانه که نگرانی بهداشتی نداشته جداگانه دفن می شوند 

و بخش های آزمایشگاهی و درمانی تفکیک شده تا مدیریت بهتری روی آن انجام شود.
 

عضو شورای اسلامی شهر قم :

نظام های مدیریت شهری
 باید یکپارچه عمل کنند 

عضو شورای اسلامی شهر قم یکی از ملزومات هوشمندسازی در مدیریت شهری را 
تعامل و ارتباط مؤثر نظام های مدیریتی در مدیریت شهری برشمرد و اظهار داشت: نظام 
برنامه وبودجه، نظام فناوری اطلاعات، نظام منابع انسانی همه باید بایکدیگر مرتبط 
باشند به نحوی که به صورت یکپارچه عمل کنند و جزیره ای نباشند.  معصومه آمره ، 
یکی از ملزومات هوشمندسازی در مدیریت شهری را تعامل و ارتباط مؤثر نظام های 
مدیریتی در مدیریت شهری برشمرد و اظهار داشت: نظام برنامه وبودجه، نظام فناوری 
اطلاعات، نظام منابع انسانی همه باید بایکدیگر مرتبط باشند؛ به نحوی که به صورت 

یکپارچه عمل کنند و جزیره ای نباشند.

تحکیم روابط همسایگی
 بر مبنای عزت و اقتدار 

در تاریخ معاصر، روابط جمهوری اسلامی ایران با 
زیادی داشته  بسیار  فرودهای  و  فراز  همسایگانش 

است.  1-بعد از فروپاشی امپراتوری عثمانی در پایان جنگ جهانی اول و شکل 
گیری کشورهای متعدد در باختر ایران،  تحولات و روابط و ارتباطات کشورمان 
با همسایگان باختری وارد فاز جدیدی شد. در میان کشورهای تشکیل شده از 
یک فروپاشی عظیم تاریخی، عربستان سعودی از جایگاه و پایگاه راهبردی تر و 
ویژه تری برخوردار است. وسعت سرزمینی، بنیان های دینی و تاریخی، جمعیت 
بیشتر و موقعیت خاص ژئوپلیتیکی و ژئواکونومیکی این کشور، موقعیتش را در 

میان همسایگان غربی ایران ممتاز ساخته است.
2-پس از وقوع انقلاب اسلامی و خصوصا بعد از تجاوز آشکار و غیر قانونی و 
غیر انسانی رژیم بعث عراق علیه ایران، جنس روابط ایران با همسایگان غربی و 
جنوبی خود، خصوصا عربستان سعودی متفاوت شد. حمایت های آشکار و 
نهان این کشور و هم پیمانان اش از صدام، موجب شد تا بی اعتمادی های بسیار 
گسترده ای میان ما و عربستان پدید آید. این مسئله خصوصا با کشتار حجاج در 

سال 1366 خورشیدی به اوج خود رسید. 
و  کشورمان  میان  روابط  در  تنش  پر  و  نشیب  و  فراز  پر  ای  دهه  نود  3-دهه 
عربستان سعودی بود. اما اکنون رویکرد پادشاهی سعودی نسبت به ایران بویژه 
پس از مصاحبه ای که محمد بن سلمان داشت، تغییر کرده است. این اعلام 
موضع و اقداماتی که سعودی ها در رابطه با عراق، یمن و لبنان در پیش گرفته اند، 

نشان دهنده تغییر مواضع است.
به نظر می رسد عربستان و ایران اکنون تمایل دارند مذاکرات تنش زدایی بین دو 
کشور به نتیجه برسد. ملک سلمان بن عبدالعزیز، پادشاه عربستان در سخنرانی 
خود در هفتادوششمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک در 
این رابطه اظهارداشت: »ایران کشور همسایه ی ماست و ما امیدواریم گفتگوهای 
اولیه  ما نتایجی آشکار برای اعتمادسازی داشته باشد و مقدمه ای باشد برای تحقق 

خواسته های ملت هایمان.«
 4- در ادامه مذاکرات در بغداد، گزارش ها از حصول توافق اولیه بین ایران و 
عربستان برای از سرگیری روابط دیپلماتیک حکایت دارند. به گفته یک منبع آگاه، 

دو قدرت منطقه ای به زودی عادی سازی روابط را اعلام خواهند کرد.
جمهوری اسلامی ایران و عربستان سعودی با همکاری یکدیگر و با هم افزایی 
می توانند توانایی های موجود و ظرفیت های غیر قابل انکار خود را فعال کنند و 
بدون نیاز به قدرت های بیگانه با همکاری سایر کشورهای حاشیه جنوبی خلیج 

فارس امنیت منطقه را تأمین کنند.
5- »جمهوری اسلامی ایران، کشور ها و ملت های همسایه را خویشاوند خود 
می داند و مهم ترین و اصلی ترین اولویت سیاست خارجی خود را، ارتقا روابط 
با کشورهای همسایه خود دانسته و خواهان عزت و اعتلای آن ها است«؛ این 
دولت  خارجی  های  سیاست  تشریح  در  جمهوری  رییس  که  است  موضعی 

سیزدهم اعلام کرده است .
در حوزه میدانی اخیرا شاهد برگزاری »اجلاس منطقه ای حمایت از عراق« 
بودیم؛ نشستی که در آن نمایندگان 9 کشور مصر، ایران، عربستان، اردن، قطر، 
امارات، کویت، ترکیه و فرانسه مشارکت داشتند و نکته مورد توجه، حضور وزیر 
امور خارجه ایران و سران دولت های عربی منطقه در آن اجلاس بود. جمهوری 
اسلامی ایران تاکنون در عمل نشان داده که برای تهران، ترمیم و تعمیق همکاری 
ها با کشورهای همسایه و منطقه در اولویت است؛ همکاری هایی که بستر را برای 
ایجاد "»امنیت پایدار  منطقه ای« هموار می کند  و به ثبات و امنیت خاورمیانه 
منتهی می شود . »امنیت پایدار منطقه ای« با اعتماد متقابل کشورهای منطقه به 
یکدیگر، تکیه بر توانمندی های ملی، تقویت ارتباطات و حسن همجواری و عدم 

مداخله کشورهای بیگانه محقق خواهد شد.
روزنامه نگار و استاد دانشگاه

چرایی اصرار بر بازگشت ایران
 به مذاکرات هسته ای

علت اصرار طرف های غربی بر بازگشت ایران به مذاکرات هسته ای را می توان 
در این تغییر معادله خلاصه کرد که بازی برد- باخت که با خروج یکجانبه امریکا 
از برجام بر ایران تحمیل شد اکنون در نتیجه تغییر معادلات داخلی، منطقه ای و 
بین المللی جای خود را به برد- برد برای ایران داده است و اگر چنانچه طرف های 
غربی و امریکا به روال گذشته وقت کشی کنند و زمان بخرند ایران هر روز بیشتر از 
روز قبل بر توان و قدرت هسته ای خود خواهد افزود و یا اگرچنانچه برای جلوگیری 
از ایجاد این وضعیت پا پیش بگذارند و به مذاکرات برگردند مجبورند حقوق و 
مطالبات به تعویق افتاده ایران را تامین کنند. لذا به نظر می رسد طرف های غربی 
بخصوص امریکا و متحدانش در این بازی باخت- باخت گرفتار شده اند و مواضع 

ضد و نقیضی که این روزها اتخاذ می کنند از این وضعیت ناشی می شود.
همیشه درخواست ایران این بوده است که اگر امریکا به برجام برگردد و به تحریم 
هایی که بعد از خروج از برجام علیه ایران وضع کرده است پایان دهد ایران نیز 
متقابلا به برجام بازخواهد گشت.  البته ایران می توانست خواسته های حداکثری 
هم داشته باشد و حتی برای زیان بیش از یکصد میلیارد دلاری و تلفات انسانی 
ناشی از اعمال تحریم های ضد انسانی آن هم در دوران سخت کرونا درخواست 
غرامت کند. اما با اینحال ایران به درخواست حداقلی قناعت کرده و بازگشت به 
برجام را به بازگشت امریکا و برچیدن کامل تحریم های برجامی و تضمین حفظ 
توافق در دولت های بعدی مشروط کرده است. حال باید پرسید مگر امریکا به 
برجام و تعهدات ناشی از آن برگشته است که از ایران انتظار بازگشت به برجام را 

دارد.   
حال که دوباره از "طرح بی" سخن گفته می شود باید پرسید که آیا اصلا طرحی 
مانده که علیه ایران در طی سال های گذشته بخصوص در دوره ترامپ اعمال نشده 
باشد؟ زیرا این دوره از معدود دوران در تاریخ امریکاست که به واسطه حاکمیت 
اونجلیست ها،  تمام توان این کشور به کلی درخدمت جناح راست افراطی حاکم 
بر فلسطین اشغالی به رهبری نتانیاهو قرار گرفته بود و آنها از اینکه امریکا را به سپر 

بلای سیاست های جنگ طلبانه خود قرار دهند هیچ ابایی نداشتند، 
ضمن اینکه برخی از کشورهای عربی بخصوص عربستان و امارات نیزهمه 
امکانات خود را در اختیار افراطیون حاکم بر واشنگتن و تل آویو قرار داده بودند تا 
کار ایران را یکسره کنند. آنها حتی با فعال کردن مخالفان برانداز خارج نشین بارها 
برای تغییر نظام ایران خیز برداشتند و طرح های مختلفی را به اجرا گذاشتند. اما با 
وجود اینکه جمهوری اسلامی ایران هزینه های سنگینی را برای مقابله با این طرح 
ها پرداخت کرد و هزاران نفر از مردم ایرانی به طور مستقیم و غیرمستقیم  قربانی 
تحریم های ظالمانه امریکا و متحدانش قرار گرفتند اما در نهایت سربلند از این تونل 
تاریک خارج شد و اکنون به دلیل تغییر شرایط داخلی ، منطقه ای و بین المللی در 
اوج قدرت خود قرار دارد و انتظار دارد در دور جدید مذاکرات هسته ای مطالبات 
به تاخیر افتاده خود را تامین کند.  ارسال موفقیت آمیز سوخت خریداری شده 
تجار لبنانی از ایران به این کشورمثالی روشن و گویا برای محک زدن تهدیدهای 
جدید در خصوص تهیه طرح به اصطلاح بی است. حزب الله کشتی های حامل 
سوخت را بخشی از خاک لبنان اعلام کرد و با انتشار تصاویرمربوط به سکوهای 
نفتی و گازی رژیم صهیونیستی در دریای مدیترانه این پیام را فرستاد که در صورت 
آسیب رساندن به کشتی های حامل سوخت به ضربه متقابل دست خواهد زد. این 
اقدام نه تنها به ایجاد بازدارندگی جدید به نفع حزب الله و محورمقاومت انجامید 
بلکه لبنان را از بحران سیاسی تحمیلی نجات داد و این کشور بعد از 15 ماه تاخیر 
صاحب دولت جدید شد. این رخداد به روشنی موقعیت هر دو محور منطقه ای را 
برای همگان نشان داد. این مورد در کنار دهها مثال زنده دیگر بارها این واقعیت 
را به اثبات رسانده است که تهدید و وقت کشی هیچ وقت در مقابل ایران نتیجه 
نداده و نخواهد داد و تنها راه باقیمانده، بازگشت بدون قید و شرط طرف امریکایی 
به برجام و اجرای تعهدات به تاخیر افتاده خود است و گرنه باید هزینه های خروج 

یکجانبه از برجام را بپردازند.

اخبار

غلامحسین اسلامی فرد*

 

استاندار قم با بیان اینکه تشدید نظارت ها و تسریع واکسیناسیون در استان قم 
ضروری است، گفت: امیدواریم با رعایت جدی دستورالعمل های بهداشتی توسط 

مردم، شاهد موج های بعدی نباشیم.
بهرام سرمست پیش از ظهر چهارشنبه در جلسه استانی ستاد مبارزه با کرونا در 
باید  اینکه از موج پنجم شیوع کرونا در استان عبور کرده و  با بیان  استانداری قم 
نظارت ها به طور جدی در برابر رعایت دستورالعمل های بهداشتی انجام شود، گفت: 
واکسیناسیون دانش آموزان در اولویت ستاد ملی است و این امر باید در استان نیز 

تسریع یابد تا گرفتار موج بعدی نشویم.
استاندار قم با اشاره به اینکه باید بدون اجبار خانواده ها را توجیه کرد که واکسیناسیون 
در این شرایط بهترین راهکار برای مقابله با تعداد مبتلایان و میزان مرگ و میرهای 
کرونایی در استان است، افزود: وقفه در نظام آموزشی جبران نا پذیر است و باید به 

سرعت آموزش های حضوری در مدارس شروع شود.
وی با تاکید بر اینکه تمام تلاشمان بر این است که در آبان ماه دانش آموزان مقاطع 
متوسطه به صورت حضوری در کلاس ها حضور پیدا کنند، ادامه داد: بر اساس اعلام 
ستاد ملی مقابله با کرونا، دانشگاه ها و مدارس از 15 آبان و هفته اول آذر به نوعی 
بازگشایی حضوری خواهند داشت. سرمست با بیان اینکه در جلسات گذشته بارها 
تاکید شده که شرط حضوری بودن مدارس و دانشگاه ها، رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی در کنار واکسیناسیون است، گفت: پوشش حداکثری واکسیناسیون دانش 
آموزان و دانشجویان ضروری و آموزش وپرورش و دانشگاه ها باید تمهیدات لازم را برای 

آموزش های حضوری داشته باشند.
وی با بیان نقش مهم اقناع افکار عمومی برای تسریع در واکسیناسیون و لزوم اطمینان 
خانواده ها برای رعایت پروتکل های بهداشتی در مدارس افزود: واکسن هراسی در تمام 
دنیا وجود دارد ولی باید در چارچوب های علمی ضرورت و وجوب واکسیناسیون را برای 

اقشار مختلف مردم تبیین نمائیم.
استاندار قم با اشاره به اینکه باید از سیاست های ایجابی و تشویقی برای حفظ 
سلامتی مردم استفاده کنیم و به طور حتم مردم هوشیاری، آگاهی و بلوغ کافی را پیدا 
کرده اند و درصد کمی متأثر از موضوع واکسن هراسی هستند، ادامه داد: خوابگاه ها و 
سلف سرویس ها در دانشگاه ها بحث مهمی است که دانشگاه ها باید مقدمات آن را آماده 

و مسئولان دانشگاه ها نیز باید توجه جدی به واکسیناسیون حداکثری داشته باشند.
تدوین سند راهبردی آموزش مهارتی ضروری است

وی همچنین در دومین جلسه کارگروه تخصصی آموزش، پژوهش، فناوری و نوآوری 
استان قم ، با اشاره به لزوم افزایش مهارت آموزی بر تدوین سند راهبردی آموزش مهارتی 
استان تاکید و بیان کرد: سازمان آموزش فنی و حرفه ای استان به عنوان مرکزی برای 

ارایه آموزش های غیررسمی می تواند نقشی مهم در عرصه مهارت آموزی ایفا کند. 
سرمست افزود: این سازمان با تعامل با دستگاه های اجرایی و واحد های تولیدی و 
اخذ اطلاعات نیروی مهارتی استان، برای تهیه بانک اطلاعاتی مورد نیاز برای تدوین و 

تدوین سند راهبردی آموزش مهارتی، اقدام کند.
وی همچنین با اشاره به لزوم توجه به مسایل پژوهشی در نظام آموزشی اظهار داشت: 
نظام آموزشی باید از ابتدای ورود دانش آموزان به عرصه تحصیل، توجه ویژه ای به امر 

آموزش فنی و مهارت آموزی داشته باشد.
وی با بیان اینکه شکاف هایی بین نظام آموزشی و بازار کار وجود دارد، گفت: در 
سالیان متمادی برنامه های متعددی در این زمینه اجرا شده که عملا نتیجه قابل 
توجهی نداشته و لازم است تا مدیران دستگاه های اجرایی تصمیمات مقتضی در 

راستای ارتباط مراکز آموزشی و بازار کار و بخش های صنعتی صورت دهند. 
سرمست ادامه داد: کارآفرینان و فعالان اقتصادی برای راه اندازی واحدهای تحقیق 
و توسعه در واحدهای تولیدی اهتمام ویژه داشته باشند تا افراد متخصص در واحدهای 

صنعتی و تولیدی مشغول به کار شوند.
وی با تاکید بر ضرورت تربیت نیروی ماهر بر اساس نیاز جامعه در مراکز آموزشی 
تصریح کرد: در تولید کتاب های درسی و درج محتوای آموزشی و نیز جذب دانشجو و 

رشته های درسی تحصیلات آموزش عالی باید این امر مهم در نظر گرفته شود.
وی همچنین با انتقاد از برخی موازی کاری ها در راستای مهارت آموزی و تربیت 
نیروی ماهر و متخصص از سوی بخش های گوناگون اجرایی افزود: باید توان مدیریتی 

همه بخش ها در راستای اصلاح نظام آموزشی به کار گرفته شود.
استاندار قم خاطرنشان کرد: با الزام بر مهارت و تخصص افراد در مرکزهای آموزشی و 
آموزش عالی، شرایط لازم برای بهره مندی افراد از فرصت های اشتغالزایی و کارآفرینی 

در استان ایجاد شود.

استاندار قم تاکید کرد؛

ضرورت تشدید نظارت ها و تسریع واکسیناسیون 

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم گفت: 2 هزار و 627 تَن نابینا و 
کم بینا زیر  پوشش این اداره کل هستند و خدمات دریافت می کنند. 

محمدعلی مقدم خواه اضافه کرد: این افراد از خفیف تا خیلی شدید، دارای معلولیت 
نابینایی یا کم بینایی هستند.

وی خاطرنشان کرد: از این تعداد، 919 تن زن و یکهزار و 708 تن مرد هستند که در 
بین 15 تن از آن ها دانشجو و 273 تن دانش آموز داریم که از خدمات آموزش و پرورش 

استثنایی بهره مند هستند.
وی خدمات قابل ارایه به نابینایان را شامل انواع خدمات مددکاری و توانبخشی، توزیع 
لوازم توانبخشی، عصای سفید، مساعدت در زمینه مناسب سازی، پرداخت هزینه های 
رفت و آمد تحصیلی، ارایه خدمات کلینیکی بینایی سنجی، پرداخت تسهیلات اشتغال و 

کمک های مستمر و موردی معیشتی برشمرد.
معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم ادامه داد: علاوه بر بهزیستی، 
کانون نابینایان جلوه امید عهده دار ارایه برخی خدمات فرهنگی و اجتماعی و نیز بخش 
نابینایان کتابخانه آیت الله خامنه ای )واقع در خیابان شهید لواسانی( عهده دار ارایه 

خدمات آموزشی به نابینایان هستند.   
مقدم خواه با بیان اینکه مشکلات نابینایان نسبت به معلولیت های دیگر بیشتر است، 
گفت: به همین علت وابستگی آن ها به بهزیستی و نیاز به خدمات توانبخشی بیشتر است 

و سازمان های دیگر باید در این زمینه خدماتی را برای نابینایان در نظر بگیرند.

مهم ترین مطالبات افراد نابینا و کم بینا  ازمسئولان
وی همچنین ضمن تبریک 23 مهر روز جهانی عصای سفید به نابینایان افزود: شعار 
امسال روز جهانی نابینایان؛ »دنیای بهتر برای نابینایان: آموزش همگانی، رفع موانع، 

مشارکت و اجرای قوانین« است.
وی مهم ترین پیام این روز را شنیدن صدای نابینایان و درک مطالبات بر حق آنان برای 
دستیابی به یک زندگی سالم پویا و شکوفا دانست و گفت: بهزیستی به عنوان متولی 
پیگیری حقوق افراد دارای آسیب بینایی، همواره تمام تلاش خود را برای رایزنی با دستگاه 
های اجرایی و نهادهای نظارتی برای طرح مسایل نابینایان و پیگیری  خواسته های آنان 
به عمل می آورد. مقدم خواه افزود: بدون شک عزم ملی برای ساختن زندگی بهتر برای 
این افراد مستلزم همکاری تمامی بخش های جامعه و اجرای درست قانون »عصای 
سفید«،کنوانسیون حقوق افراد دارای معلولیت و قانون حمایت از حقوق معلولان است.

وی مهم ترین مطالبات افراد نابینا و کم بینا را حق دسترسی کامل به امکانات آموزشی، 
بهداشت و سلامت، تردد ایمن در فضای شهری و مشارکت فعالانه در عرصه های 
سیاسی و اجتماعی که در کنوانسیون حقوق افراد دارای معلولیت و قانون حمایت از 

حقوق معلولان به صراحت مورد تاکید قرار گرفته است، اعلام کرد.
معاون اداره کل بهزیستی استان قم گفت: دولت مکلف است با استفاده از کمیته 
هماهنگی و نظارت بر اجرای قوانین، تمامی دستگاه های کشور را به اجرای این قوانین 

و تامین حقوق نابینایان مکلف سازند. 

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم:
۲6۰۰ نابینا زیر پوشش خدمات بهزیستی قم هستند

استان  ای  جاده  ونقل  حمل  و  راهداری  مدیرکل 
بابیان اینکه انعطاف وارائه راهکار درامور اجرایی  قم 
برمبنای قانون ، موجب تسهیل و تسریع در امور می 
درتحقق  کننده  تعیین  عاملی   ، زمان  گفت:  شود  
دیگر  و  ای  جاده  عمران  های  پروژه  اجرایی  اهداف 

فعالیتهای خدماتی است .
معارفه  و  تکریم  درمراسم  کلهری   حسن  محمد 
جاده  .ونقل  حمل  و  راهداری  کل  اداره  ذیحساب 
ای استان قم مدیرکل ، درسخنانی ضمن با تقدیر از 
دلیل  :به  اظهارداشت  پیشین  حساب  ذی  خدمات 
ماهیت طرحهای عمران جاده ای ، زمان نقشی مهم 
تامین  که همانا   ، ها  پروژه  اجرایی  اهداف  درتحقق 

ایمنی سفرهای برونشهری است ،  دارد .
خدمات  دراجرای  تسهیل  و  تسریع  افزود:  کلهری 
راهبردی  اهداف  و تحقق  تامین  به منظور  موضوعه 
، منوط به تعامل و درک واقع بینانه ذیحساب و دیگر 
اجرایی  اعتبارات  درتامین وتخصیص  مرتبط  عوامل 

دارد . 
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 

رعایت  برضرورت  خود  سخنان  از  دیگری  دربخشی 
جامع مقررات و ملحوظ داشتن قانون درتمامی امور 
اجرایی – خدماتی ، یاد آور شد : مسئولین مجری از 
طرفی و عوامل نظارتی ) اعم از ذیحساب و دیگر عوامل 
مرتبط ( از طرف دیگر ، باید هنر انعطاف و ارائه راهکار 
به منظور تسهیل و تسریع درامور را داشته و به کار بندند 
. مدیرکل اموراقتصادی ودارایی استان قم نیز دراین 
مراسم درسخنانی ضمن تاکید بر اولویت اخلاق و تعهد 
بر تخصص دراجرای مسئولیتهاگفت : ذیحساب در 

هردستگاه مشاور مدیر درامور مربوطه است .
  عادل علی پور سرعت بخشی و روان سازی امور 
وبرنامه های  امور کلان  به  به منظور اشتغال مدیر   ،
از وظایف  راهبردی دستگاه مربوطه را بخشی دیگر 
ذیحسابان دانست و افزود : بی تردید وظیفه اصلی 
مدیران هردستگاه توجه به امور راهبردی است که لازمه 
این مهم روان سازی امور دربدنه اجرایی و مسئولیتهای 

محوله مجموعه متبوع است .
را  ای  جاده  ونقل  حمل  و  راهداری  مجموعه  وی 
دستگاهی با اهدافی سخت وویژه دانست اظهارداشت 

الحاق  و  از راه وشهرسازی  انفکاک راهداری  : درپی 
استانی  اولین  قم  استان   ، ها  پایانه  نقل  و  به حمل 
درکشور بود که درموضوع تعیین تکلیف و جابجایی 
بدون  و  موفق  ادارات  این  های  دارایی  ودیگر  اموال 
ودارایی  اموراقتصادی  مدیرکل    . کرد  اقدام  حاشیه 
استان قم با تاکید مجدد بر آنکه ذیحسابان باید دررفع 
دغدغه های مدیران دستگاههای متبوع ، به منظور 
پیشبرد امور کلان ساعی ظاهر شوند اظهار داشت : 
درصورت اختلاف آرا وتمایز درتعاریف قوانین اجرایی 
، خوشبختانه راهکارهای قانونی جهت برون رفت از 
مشکل وجلوگیری از قفل شدن امور وجود دارد که 

میتوان به آنها مراجعه کرد .
سید  انتصاب  حکم  اعطای  با  جلسه  این  درادامه 
مهدی سلیمانی به عنوان ذیحساب اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان قم ، وی ازامروز رسما 

فعالیت خودرا دراین اداره کل آغاز کرد .
درپایان با اهدا لوح سپاس از خدمات ارزنده علی 
اداره کل راهداری و حمل  رجبی ذیحساب پیشین 

ونقل جاده ای استان قم تقدیر به عمل آمد . 

کلهری در مراسم تکریم و معارفه ذیحساب اداره کل اهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم: 

انعطاف وارائه راهکار برمبنای قانون ، موجب تسهیل و تسریع امور می شود  

احمد کاظم زاده*

 مدیر حوزه محتوی و پژوهشی انتشارات مسجد 
تولید  جمکران  انتشارات  هدف  گفت:  جمکران، 
آثار مهدوی بوده و تاکنون 220 اثر تولید کرده ایم، 
بسیاری از آثار نیز در جشنواره ها و مسابقه ها حائز رتبه 

شده اند. 
گفت وگویی  در  صمدی  علی اکبر  حجت الاسلام 
مقدس  مسجد  انتشارات  فعالیت های  به  اشاره  با 
جمکران، اظهار داشت: انتشارات کتاب جمکران از 
سال 68 کار خود را آغاز کرده و بیش از 800 عنوان 

کتاب در طی این سال ها تدوین شده است.
جمکران  مسجد  انتشارات  هدف  داد:  ادامه  وی 
تولید  اثر   220 تاکنون  و  بوده  مهدوی  آثار  تولید 
کرده ایم و در این میان بسیاری از آثار در جشنواره ها 

و مسابقه ها حائز رتبه شده اند.
صمدی با بیان این که از ابتدای امسال 30 عنوان 
در  داشت:  بیان  است،  شده  چاپ  و  تدوین  کتاب 
اثر   12 شعبان  نیمه  با  زمان  هم  و  امسال  ابتدای 
رونمایی شد و در پایان سال نیز 12 اثر دیگر رونمایی و 

منتشر خواهد شد.
وی تاکید کرد: در حوزه رُمان و داستان کودکان، 
برنامه ریزی خوبی صورت گرفته و 2 عنوان کتاب نیز 

رونمایی خواهد شد.
 مدیر حوزه محتوی و پژوهشی انتشارات جمکران، 
تاکید کرد: علاوه بر تهیه و تدوین کتاب، کارگروهی 
نیز برای مقابله با مدعیان دروغین امامت تشکیل، و 
اقدام های خوبی در این زمینه تولید و منتشر شده 

است.
سال  پایان  تا  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
دریافت  و  شد  خواهد  بازار  روانه  کتاب  عنوان   80
نیز از طریق مراجعه  انتشارات جمکران  کتاب های 
کتاب  پایگاه  همچنین  و  مسجد  فروشگاه های  به 
ممکن   ketabejamkaran.ir نشانی  به  جمکران 
هم  استان ها  کتاب  فروشگاه های  در  بود،  خواهد 

می توان کتاب ها را دریافت کرد.
به  اشاره  با  از سخنان خود  وی در بخش دیگری 
رونمایی از چهار اثر این انتشارات در آستانه نهم ربیع 
الاول سالروز آغاز امامت امام زمان )عج( بیان کرد: 
سفیر دوازدهم، آخرین آفتاب، دیدار به وقت باران و 

طاووس مستور از جمله این آثار می باشد. 

مدیر حوزه محتوی و پژوهشی انتشارات مسجد جمکران:

۲۲۰ اثر مهدوی توسط انتشارات جمکران تولید شد

معاون خدمات شهری شهرداری قم از ارتقاء و رشد رعایت پروتکل های بهداشتی در 
آرامستان های شهر و همچنین ناوگان حمل ونقل عمومی قم طی یک هفته گذشته 
خبر داد. عباس ذاکریان روز چهارشنبه در جلسه ستاد استانی مدیریت بحران، درباره 
وضعیت رعایت دستورالعمل های بهداشتی در ناوگان حمل ونقل عمومی گفت: طی 
هفته های گذشته با اقدامات و تمهیداتی ویژه نظیر تشدید نظارت، ایجاد گشت و 
بازرسی شاهد بهبود این وضعیت بوده ایم. وی ادامه داد: براساس آمار و اطلاعات 
این گشت های محسوس و نامحسوس از ناوگان حمل ونقل عمومی میزان رعایت 
پروتکل های بهداشتی افزون بر 60 درصد است. ذاکریان یادآور شد: برای نزدیک 
شدن آمار مرکز بهداشت و شهرداری در میزان رعایت دستورالعمل های بهداشتی 

در ناوگان حمل ونقل عمومی باید یک گشت مشترک انجام بگیرد تا اطلاعات و آمار 
هر 2 مجموعه به هم نزدیک تر شود. معاون خدمات شهری شهرداری قم اضافه 
کرد: تمهیدات تنبیهی و تشویقی برای فعالان و کارکنان ناوگان حمل ونقل عمومی 
قم در رعایت دستورالعمل های بهداشتی در نظر گرفته شده است. به گفته وی، 
فرهنگ سازی و اطلاع رسانی به کارکنان ناوگان حمل ونقل عمومی نسبت به خطر 
احتمال بروز این بیماری با وجود تزریق هر دو دوز واکسن کرونا نیز در حال انجام 
است. وی بیان کرد: در آرامستان بهشت معصومه)س( با اقدامات انجام شده مانند 
تیم های گشت و نظارت مشترک و اطلاع رسانی مکرر با همکاری نیروی انتظامی طی 

هفته جاری شاهد رشد خوبی بودیم که امیدواریم همچنان ادامه داشته باشد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم:

 رعایت پروتکل های بهداشتی در آرامستان ها ارتقا یافته است
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 افتادگی پلک  چشم ؛  یک فوق تخصص ریه:

 عوامل موثر در ایجاد سرطان ریه کدامند؟ 
فوق تخصص ریه گفت: عوامل زیادی در ایجاد سرطان ریه نقش دارند که 
از بین آنها می توان به استعمال دخانیات، هوای آلوده، رژیم غذایی نامناسب 

اشاره کرد. 
مهدی یدالله زاده درباره عوامل ایجادکننده سرطان ریه اظهار داشت: عوامل  
زیادی در ایجاد این سرطان نقش دارند که مهمترین آنها استعمال دخانیات 
است و مهمترین روش جلوگیری از این بیماری، پرهیز از استعمال دخانیات و 

دور بودن از مکان هایی است که در آن دخانیات مصرف شده است.
وی تاثیر استعمال دخانیات در بروز سرطان به ویژه سرطان ریه را بیش از 80 
درصد عنوان کرد و درباره ترک سیگار گفت: ترک سیگار علم خودش را دارد. 
در بسیاری موارد سیگار موجب اعتیاد فرد می شود و ترک آن مجموعه ای از 
عوامل مختلف را می طلبد که رعایت عوامل روانشناختی از جمله آنها است تا 
فرد بتواند فعالیت هایی را جایگزین مصرف سیگار کند. برخی داروها برای ترک 
سیگار ساخته شده اند که می توان به برچسب ها و آدامس های حاوی نیکوتین و 
برخی داروهای خوراکی اشاره کرد ولی از همه اینها مهمتر اراده فردی است که 

می خواهد سیگار را کنار بگذارد.
فوق تخصص ریه کشرمان در توضیح استفاده از سیگارهای الکتریکی گفت: 
هدف اولیه ساخت سیگارهای الکتریکی جایگزین کردن آنها با سیگار و ترک آن 
است چون غلظت های قابل تنظیم دارد اما متاسفانه برخی افراد ازسیگارهای 
الکتریکی به جای سیگار معمولی استفاده می کنند که اگرچه عوارض کمتری 

نسبت به سیگار دارد اما می تواند عاملی برای ایجاد سرطان ریه باشد.
یدالله زاده توضیح داد: سرطان ریه در مراحل اولیه هیچ مشکلی برای فرد 
پیش نمی آورد و ممکن است فرد اصلا متوجه بیماری خود نشود اما سرفه های 
مداوم، کاهش وزن و تنگی نفس و درد در قفسه سینه، تب های شبانه و بی 
اشتهایی از علائم اصلی این بیماری است که در مراحل پیشرفته تر می تواند با 

خلط خونی همراه شود و یا اینکه این توده با اسکن ریه ها مشاهده گردد.
وی تاکید کرد تمام این علامت ها نشانه سرطان ریه نیست اگرچه تغییر در 
عادات تنفسی بسیار مهم است. این علائم در موارد خاص می تواند نشان 
دهنده سرطان ریه باشد. بهتر است بیماران با بروز این علائم به پزشک مراجعه 

کنند.
این فوق تخصص ریه با اشاره به اینکه سرطان پایان زندگی نیست اظهار 
داشت: سرطان ریه اگر به موقع تشخیص داده شود، درمان های موثری دارد و با 

جراحی و شیمی درمانی می توان درمان های موثری را انجام داد. 
وی در ارتباط با راه های پیشگیری از این بیماری به آلودگی هوا اشاره کرد و 
توضیح داد: به غیر از استعمال دخانیات، آلودگی هوا هم یکی از عوامل موثر 
در ایجاد سرطان ریه است. بهتر است افراد در هنگام آلودگی هوا از خانه خارج 
نشوند . از مصرف مواد غذایی حاوی نیتریت مثل کنسروها وفست فودها باید 
اجتناب کرد.مصرف قلیان روشی برای همدلی و ابراز شادی نیست و برای ریه 
ها بسیار مضر است و باید از آن دوری کرد. مصرف مناسب میوه و سبزیجات و 

لبنیات در پیشگیری از سرطان بسیار مفید است.

چربی های ترانس و چربی های اشباع می توانند پیامد های منفی برای سلامتی داشته 
باشند، اما یکسان  نیستند، و بر خلاف چربی های ترانس، چربی های اشباع در رژیم 
غذایی ما جایگاه خود را دارند. معمولًا به چربی های موجود در رژیم غذایی به چشم 
مواد مضر نگاه می شود؛ اما حقیقت این است که همه چربی ها یکسان نیستند. انواعی 
از چربی ها برای سلامتی قلبتان مفیدند و نیز انواعی از آن ها در صورت مصرف بیش از 
حد باعث ناراحتی قلبی می شوند. همچنین چربی هایی وجود دارند که ارزش غذایی 
کمی دارند و به نظر می رسد برای سلامتی خطرناک اند، به طوری که سازمان غذا و دارو 
از تولیدکنندگان مواد غذایی خواسته است که آن ها را به طور کامل حذف کنند. چربی بد 
نیست. ما به چربی احتیاج داریم زیرا بخشی از غشای سلولی ماست، مهم ایجاد تعادل در 

کسب انواع مختلف چربی است زیرا باعث آرامش بیشتر بدن می شود.
در حالت  ایده آل، رژیم غذایی شما در درجه اول باید شامل چربی های سالم باشد، 
چربی های تک غیراشباع و چندغیراشباع که با سلامت بهتر قلب مرتبط هستند. آن ها 
در روغن های گیاهی مانند زیتون، کلزا، آفتابگردان، آجیل و دانه ها، آووکادو و ماهی یافت 
می شوند؛ اما دو نوع دیگر چربی وجود دارد که ممکن است آن ها را نادیده بگیرید. در اینجا 
آنچه که باید در مورد چربی اشباع شده و چربی ترانس، تفاوت آن ها و علت کاهش مصرف 

یکی از این دو بدانید، تشریح شده است.
چربی ترانس در مقابل چربی اشباع شده

چهار نوع اصلی چربی وجود دارد، چربی چندغیراشباع و تک غیراشباع که متخصصان 
تغذیه مصرف آن ها را بسیار توصیه می کنند، چربی ترانس و چربی اشباع شده. چربی های 
ترانس و چربی های اشباع شهرت خوبی ندارند. آن ها به اصطلاح »چربی های بد« هستند 
که بدون شک در مورد آن ها حرف هایی شنیده اید. در حالی که هر دوی آن ها با مشکلات 
بهداشت  حوزه ی  در  دارند.  تفاوت  هم  با  زیادی  جهات  از  اما  ارتباط اند،  در  سلامتی 
چربی های اشباع به یک دیو تبدیل شده اند. به همین دلیل سال هاست که متخصصان 
سلامت، رژیم کم چربی را توصیه می کنند. پس از کشف ارتباط بین چربی و بیماری قلبی، 
آن ها به طور کلی چربی را به عنوان رژیم غذایی خطرناک محسوب کردند. تحقیقات جدید 
این طرز فکر را اصلاح کرده است )به هر حال، چربی های تک و چند غیر اشباع سالم 
هستند(. رژیم غذایی حاوی این چربی ها برای قلبتان مضر است، اما ما به مقداری چربی 
اشباع شده نیاز داریم. حتی غذا های سالم مانند ماهی سالمون و آجیل ها حاوی مقداری 
چربی اشباع شده هستند. و از سوی دیگر، حتی غذا های سرشار از چربی های اشباع 

نیز دارای خواص خوبی هستند. شیر کامل و کره دارای چربی های چند غیراشباع و تک 
غیراشباع مفید برای قلب هستند. از طرف دیگر، چربی ترانس احتمالًا بدترین نوع چربی 
است که می توانید بخورید. آنقدر برای سلامتی شما مضر است که دیگر در محصولات 

غذایی استفاده نمی شود.
چربی اشباع شده چیست؟

در مقایسه با چربی های ترانس، چربی اشباع شده آنقدر ها هم بد نیست. چربی اشباع 
شده نوعی چربی خوراکی است که به دلیل ساختار شیمیایی اش معمولًا در دمای اتاق 
جامد است. از نظر شیمیایی، مولکول های این چربی هیچ پیوند دوگانه ای ندارند و با 
اتم های هیدروژن اشباع شده  اند. چربی ها در اصل زنجیره ای از اتم های کربن هستند که 
به اتم های هیدروژن متصل شده اند. آن ها می توانند پیوند های یگانه )اشباع(، یک پیوند 

دوگانه )تک غیراشباع( یا بیش از یک پیوند دوگانه )چند غیراشباع( داشته باشند.
پیوند های دوگانه خوب اند. یک ویژگی این است که آن ها به سیال تر شدن غشاء کمک 

می کنند تا سلول ها عملکرد بهتری داشته باشند.
چربی اشباع شده و سلامتی شما

مشخص شده است که چربی اشباع شده، لیپوپروتئین با چگالی پایین )LDL( را که 
معمولًا به عنوان کلسترول بد شناخته می شود، افزایش می دهد. اما این امر کمی پیچیده 
است. تحقیقات منتشر شده در سال 2015 نشان داد که وقتی چربی اشباع شده از رژیم 
غذایی حذف و کربوهیدرات های تصفیه شده جایگزین می شوند، هیچ فایده ای برای بدن 
ندارد. با این حال، وقتی چربی اشباع شده با چربی های تک یا چندغیراشباع جایگزین 
شد، خطر بیماری قلبی کاهش یافت. بنابراین، در حالی که محدود کردن مصرف چربی 
اشباع بسیار مهم است، اما آنچه شما برای جایگزین کردن آن انتخاب می کنید بیشترین 
تفاوت را در بهبود سلامتی شما ایجاد می کند. غذا های سالم مانند ماهی سالمون، 
ارده ی کنجد و آجیل اغلب حاوی مقداری چربی اشباع و تا حد زیادی چربی های تک یا 
چندغیراشباع بسیار سالم تر هستند. مزایای این غذا ها از ضرر احتمالی ناشی از مقادیر کم 
چربی های اشباع شده بیشتر است. بنابراین باید چقدر چربی اشباع دریافت کنید؟ توصیه 

می شود که روزانه در حد 20 گرم یا کمتر از چربی اشباع استفاده کنید.
چگونه چربی اشباع شده کمتری بخوریم؟

روش های ساده ای برای کاهش میزان چربی اشباع شده در رژیم غذایی وجود دارد، 
بدون اینکه عطر و طعم غذا ها کاهش یابد.

با درک اینکه کدام غذا ها دارای چربی اشباع هستند شروع کنید: • گوشت قرمز مانند 
گوشت گاو و گوسفند • مرغ با پوست • لبنیات پرچرب )کره، خامه، پنیر( • روغن نارگیل 

• روغن نخل
برای شروع، به جای شیر کامل، از شیر کم چرب استفاده کنید و این روغن ها را با روغن 
زیتون جایگزین نمایید. به جای کره، آووکادو یا روغن زیتون را روی نان تست خود قرار 

دهید. هر دوی این ها سرشار از اسید های چرب تک غیراشباع هستند.
کره بادام زمینی زیادی را روی نان خود قرار ندهید. در عوض، یک لایه سبک روی نانتان 
پخش کنید و سپس گردو را روی آن خرد کنید تا دوز مناسبی از اسید های چرب امگا 3 
داشته باشید. این چربی های غیراشباع می تواند خطر بیماری های قلبی عروقی، سطح 
کلسترول و  تری گلیسیرید و التهاب را کاهش دهد. آن ها در بسیاری از ماهی ها یافت 
می شوند، اما غذا های حاوی امگا 3 زیادی وجود دارد که ماهی نیستند. خواندن دقیق 
برچسب محصولات غذایی می تواند به شما در انتخاب ماده ی سالم تر کمک کند. میزان 
چربی به عنوان »چربی کل« ذکر شده است و به دنبال آن انوع مختلف آن ثبت شده تا 
بتوانید میزان چربی اشباع را بررسی کنید. به میزان ارزش غذایی محصول نیز توجه کنید 
که بر اساس میزان مصرف 2000 کالری در روز نوشته شده است. مقدار توصیه شده روزانه 

چربی اشباع، به میزان 10 درصد از کل کالری دریافتی روزانه شما است.
چربی های ترانس کدامند؟

چربی های ترانس، که به عنوان روغن گیاهی تا حدی هیدروژنه یا اسید های چرب 
ترانس نیز شناخته می شوند، مضرتر از چربی های اشباع شده هستند.

چربی های ترانس نوعی چربی اشباع نشده هستند که از منابع طبیعی یا مصنوعی 
تهیه می شوند. چربی های ترانس طبیعی در معده حیوانات نشخوار کننده )مانند گاو و 
گوسفند( تولید می شوند و می توانند در گوشت و محصولات لبنی خاصی یافت شوند؛ 
اما بیشتر چربی های ترانس صنعتی هستند و از طریق یک فرآیند به نام هیدروژناسیون 
تولید می شوند. یعنی زمانی که هیدروژن به روغن گیاهی اضافه می شود تا در دمای اتاق به 

چربی جامد تبدیل گردد. این فرآیند عمر مفید محصولات را افزایش می دهد.
چربی های ترانس معمولًا در غذا های بسته بندی و فرآوری شده یافت می شوند مانند: 
• بیسکوییت • پیتزای منجمد • اسنک های فرآوری شده • کیک ها • دونات • خمیر 

کراست پای • مارگارین • روغن های ترد کننده شیرینی
چربی ترانس و سلامتی شما

چربی های ترانس مضرتر از چربی های اشباع شده هستند. چربی ترانس باعث افزایش 
کلسترولLDL، کاهش لیپوپروتئین با چگالی بالا )HDL( یا همان کلسترول خوب و 
افزایش خطر بیماری های قلبی و سکته مغزی می شود. چربی های ترانس مصنوعی، 
که در طی فرآیند هیدروژناسیون تولید می شوند، می توانند خطر ابتلا به دیابت نوع 2 را 
افزایش دهند. توصیه می شود مصرف چربی ترانس تا حد ممکن پایین باشد. در سال 
2015، اعلام شد که چربی های ترانس دیگر به طور کلی به عنوان ماده ی سالم شناخته 
نمی شوند. در 17 سپتامبر 2018، کانادا استفاده از روغن های تا حدی هیدروژنه در 

غذا ها، منبع اصلی چربی ترانس تولید شده صنعتی، را ممنوع کرد.
چربی های ترانس موجود در غذا ها

چربی های ترانس را می توان در برخی منابع طبیعی مانند شیر و گوشت یافت. در 
مورد اینکه آیا آن ها به اندازه انواع مصنوعی برای سلامتی شما مضر هستند یا خیر، هنوز 
قطعیتی وجود ندارد. به نظر نمی رسد که این منابع به اندازه چرب های ترانس موجود در 

غذا های فرآوری شده برای شما مضر باشد.
چربی ها در رژیم غذایی شما

دوران برتری رژیم غذایی کم چرب گذشته است. در دوران مدرن، متخصصان تغذیه 
فایده )و ضرورت( چربی را در رژیم غذایی تشخیص داده اند. در عوض، تمرکز بر خوردن 
انواع چربی مناسب است. ما باید چربی را در رژیم غذایی کاهش دهیم، اما باید تأکید کنیم 

که غذا های فرآوری شده و غذا های سرخ شده مضر هستند.
توصیه متخصصین چیست؟

از چربی های ترانس دوری کنید. چربی های اشباع شده را به حداقل برسانید و تا جایی 
که می توانید چرب های ناسالم را با چربی های تک و چند غیراشباع جایگزین نمایید. 

چربی های مفید و مضر را بیشتر بشناسید؛

ماسک  همچنان مفید استتفاوت چربی ترانس و چربی اشباع چیست؟
 حتی اگر دیگران استفاده نکنند

با وجود اینکه زمان زیادی از شیوع بیماری کرونا می گذرد، ممکن است سوالات 
و شبهاتی درباره استفاده از ماسک وجود دارد.

ماسک ها زمانی بهترین کارایی را دارند که همه افراد در اتاق از ماسک استفاده 
کنند. دلیلش این است که وقتی فرد آلوده ماسک می زند، درصد زیادی از ذرات 
عفونی بازدم شده به دام می افتند لذا از انتشار ویروس در منبع جلوگیری می شود.
اما شواهد زیادی نیز وجود دارند که نشان می دهند حتی در مواقعی که دیگران 
ماسک نزده اند، احتمال بیماری کسی که ماسک زده است کمتر از دیگران است. 
میزان محافظت بستگی به کیفیت ماسک دارد. به عنوان مثال، در جریان شیوع 
ویروس هتلی در سوئیس، چندین کارمند و مهمانی که تست آن ها مثبت بود 
از ماسک استفاده نکرده و فقط از محافظ صورت استفاده می کردند. کسانی 
که از ماسک استفاده می کردند آلوده نبودند ولی کسانی که از محافظ صورت 
استفاده کرده بودند مبتلا شده بودند. یک مطالعه در تنسی نشان داد که جوامعی 
که بیشتر ماسک زده اند نسبت به مناطقی که کمتر ماسک زده اند نرخ بستری 

پایین تری دارند.
کارکنان مراقبت های بهداشتی، دانشمندانی که با عوامل بیماری زا کار می کنند 
و کارگرانی که ممکن است در محل کار در معرض ذرات خطرناک هوا قرار بگیرند، 
از ماسک های تخصصی مانند N95 برای محافظت استفاده می کنند، بنابراین 

می دانیم که ماسک های مناسب و کارآمد مفید هستند. 
تعدادی از مطالعات آزمایشگاهی نیز ثابت کرده اند که ماسک از شخصی که آن 
را استفاده محافظت می کند، هرچند سطح این حفاظت بسته به نوع ماسک، 
موادی که از ماسک آن ساخته شده است، نحوه آزمایش و نحوه اندازه گیری 
ذرات متفاوت است. اما نتیجه نهایی همه مطالعات این است که ماسک برای فرد 

استفاده کننده امنیت نسبی به بار می آورد.
یک مطالعه نشان داد که یک ماسک جراحی استاندارد از تنفس 7/5 درصد 
از ذرات سرفه جلوگیری می کند. اما گره زدن حلقه ها و قرار گرفتن در کناره های 
ماسک طبی، میزان تماس را تقریباً 65 درصد کاهش می دهد. پوشاندن ماسک 
جراحی با یک ماسک پارچه ای، تکنیکی که به عنوان ماسک دوگانه شناخته 
می شود، قرار گرفتن در معرض ذرات شبیه سازی شده سرفه را تا 83 درصد کاهش 
داد. یک مطالعه دیگر نشان داد که ماسک های خانگی، ماسک های جراحی و 
محافظ صورت چگونه بر اساس اندازه ذرات از پوشنده محافظت می کنند. این 
تحقیقات نشان داد که اکثر ماسک ها می توانند ذرات بسیار بزرگ مانند عطسه را 
مسدود کنند. اما وقتی محققان به ذرات هواپخش کوچک تر که مسدود کردن آنها 
سخت تر است نگاه کردند، مشخص شد که محافظ صورت تقریبا هیچ محافظتی 
دربرابر این ذرات ایجاد نمی کند در حالی که ماسک حدود 30درصد محافظت 
ایجاد می کند. محققان دیگری  به این نتیجه رسیدند که یک ماسک پارچه ای دو 
لایه ساخته شده از پارچه منعطف و محکم بافته شده، همراه با یک ماده فیلتر 
مانند فیلتر قهوه یا ماسک جراحی، می تواند محافظت خوبی داشته باشد. این 
ماسک ها تا 70 درصد از نفوذ ذرات کوچک و تا 90 درصد از نفوذ ذرات بزرگتر 

ممانعت کرده بودند.
در مطالعه ای در توکیو آزمایش شد که چگونه انواع مختلف ماسک ها از فرد در 
برابر ذرات واقعی ویروس کرونا محافظت می کنند. این مطالعه نشان داد که حتی 
یک ماسک پنبه ای ساده نیز بین 17 تا 27 درصد نسبتا مفید است. ماسک های 
پزشکی عملکرد بهتری داشتند، از جمله ماسک جراحی با 47 تا 50 درصد 
محافظت، یک حلقه گشاد N95 57 تا 86 درصد محافظت و N95 محکم 79 
تا 90 درصد محافظت. در حالی که بسیاری از مطالعات آزمایشگاهی ماسک ها 
را با استفاده از سر مانکن آزمایش می کردند، یک مطالعه در سال 2008 از افراد 
واقعی برای اندازه گیری اینکه ماسک ها چگونه می توانند از فرد محافظ در برابر 
ویروس تنفسی محافظت کنند، استفاده کرد. افراد مورد مطالعه انواع مختلفی از 
ماسک های مجهز به گیرنده های مخصوص را داشتند که می توانند غلظت ذرات را 
در دو طرف ماسک ها اندازه گیری کند. در این مطالعه، ماسک های پارچه ای 60 
درصد، ماسک های جراحی 76 درصد و ماسک های N95 تا 99 درصد نفوذپذیری 
را کاهش دادند. در حالی که مطالعات آزمایشگاهی همه نشان می دهد که ماسک 
می تواند از فرد محافظت کند، عملکرد خوب ماسک ها در دنیای واقعی به تعدادی 
متغیر بستگی دارد؛  از جمله اینکه مردم چگونه از آن ها به طور مداوم استفاده 

می کنند، آیا شخص در موقعیت های پرخطر است یا خیر.  
مطالعات آزمایشگاهی نشان داده اند که یک ماسک طبی با کیفیت بالا، مانند، 
KN95 ،N95 یا  KF94، بهترین عملکرد را دارد. درحالی که واکسیناسیون 
بهترین محافظت در برابر کووید-19 است، حتی به افراد واکسینه شده توصیه 
می شود که از تجمع یا گروه های بزرگ در داخل خانه، در صورت عدم اطلاع از 
وضعیت واکسیناسیون دیگران، اجتناب کنند. با توجه به این که نوع دلتا بسیار 
مسری تر از انواع دیگر است، توصیه می شود که وقتی نمی توانید فاصله خود را با 
دیگران حفظ کنید یا مجبورید در خارج از منزل باشید یا هنگامی که هیچ کس در 

اطراف شما ماسک نمی زند، از ماسک با بالاترین کیفیت ممکن استفاده کنید.
 

متخصص طب سنتی :

چطور با آدم »عصبانی« برخورد کنیم؟
متخصص طب سنتی گفت:هنگامی که کسی عصبانیتش را سر ما خالی 
می کند اگر بخواهیم ما هم تلافی کنیم و او را عصبانی کنیم خودمان باید 70 

درصد عصبانی باشیم تا 30 درصد کسی را عصبانی کنیم.
ابوالفضلی در خصوص تاثیرپذیری انسان از انرژی ها در زندگی، گفت: وقتی به 
فرد می گوییم بهترین دستپخت دنیا را چه کسی دارد می گوید مادرم؛ اما ممکن 
است دیگر افرادی که دستپخت مادر او را می خورند چنین نظری نداشته باشند و 
غذای او به نظرشان خوشمزه نباشد؛ دلیل این موضوع این است که مادران مواد 
غذایی را که در قابلمه می ریزند با انرژی و عشق این کار را برای فرزند و اعضای 

خانواده شان انجام می دهند.
وی ادامه داد:این باعث می شود خانواده نیز این انرژی را دریافت کنند و غذا 
به مزاجشان خوشمزه بیاید. در غذای نذری هم صرف نظر از تبرک آن، این غذا 
عجیب خوشمزه است و به خاطر همان موضوع انرژی مثبتی است که در آن 
موجود است.  این متخصص طب سنتی تصریح کرد: همه ما با هر سبک زندگی 
این تاثیرات از انرژی ها را در زندگی خود داریم و باید از آن ا استفاده مثبت داشته 

باشیم. باید بتوانیم انرژی منفی را از مثبت تمیز دهیم.
وی ادامه داد: انرژی ها از بین نمی روند؛ بلکه تبدیل می شوند؛ وقتی می گویند 
از هر دستی بدهی از همان دست پس می گیری یعنی کارهای ما گریبان گیر 
خودمان می شود و نشان می دهد که در دنیا آن انرژی ماندگار است؛ فقط شکل 

آن تغییر می کند.
ابوالفضلی افزود:نمی توانیم بگوییم هیچ انرژی منفی به سمت ما نیاید؛ چون 
اگر چنین اتفاقی بیفتد ما دیگر انسان نیستیم. هیچ انسانی آنقدر توانایی مدیریت 
ندارد که نگذارد انرژی منفی به سمتش بیاید اما می توانیم زمانی که انرژی به 

سمت ما می آید آن را رفع کنیم.
وی متذکر شد:برخی می گویند برای مقابله با انرژی های منفی باید اعتماد به 
نفس داشته باشیم اما آموزه های دینی می گویند اصلا اعتماد به نفسی وجود ندارد 
بلکه باید اعتماد به خدا داشته باشیم و از او برای تشخیص انرژی مثبت و منفی 
راهنمایی بگیریم. این متخصص طب سنتی افزود: هنر این است که انرژی های 

منفی را با انرژی مثبت خودمان دفع کنیم و یا آن را به انرژی مثبت تبدیل کنیم.
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تولیت حرم حضرت معصومه)س(:

برخوردهای پلیس بر اساس
 رفتار رحیمانه است

 تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: برخوردهای پلیس بر اساس 
رفتار رحیمانه است و از سر بغض نیست، بنابراین اگر راهی بسته و یا محدودیتی در ترددها 

ایجاد می شود به خاطر سلامتی مردم است.
به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه)س(، آیت الله سید محمد 
سعیدی روز چهارشنبه در دیدار سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامی در قم، 
اظهار کرد: ما در نظامی زندگی می کنیم که همه نیروهای آن به ویژه نیروی انتظامی که 
سهم عمده ای در سرنوشت امت ایفا می کند برای خدا کار می کنند و مورد عنایت خداوند 

هستند.
وی با اشاره به آیه 29 سوره فتح سه ویژگی برای نیروی انتظامی کشور برشمرد و گفت: 
اولین ویژگی نیروی انتظامی این است که معتقد است سرخط این حرکت بزرگ الهی و 
جهانی شخصیتی است که فرستاده خداوند بر روی زمین است و و در رأس تشکیلاتی 
که برای امنیت و نظم آن کار می کنند پیامبر)ص(، ائمه)ع( و ولی فقیه به عنوان نائب عام 

حضرت ولی عصر)عج( قرار دارد.
نماینده ولی فقیه در استان قم با بیان اینکه پیروان پیامبر)ص( ساختار نظامشان اسلامی 
است و حزبی، قبیله ای و شخصی فکر نمی کنند، افزود: پلیس جمهوری اسلامی در مسیر 

پیامبر خدا)ص( است و برگرفته از اعتقادات الهی است.
وی دومین ویژگی پلیس جمهوری اسلامی را با توجه به آیه یادشده شدت برابر کفار 
بداندیش دانست و گفت: این شدت نسبت به کفار نیز برگرفته از نگاه دینی و بصیرتی است 
زیرا آنها را دشمن خدا می دانند و حتی اگر در ظاهر خود را خیرخواه ما نشان دهند ما باید 

به خاطر دشمنی شان با خدا نسبت به آنان شدت به خرج دهیم.
سعیدی ادامه داد: سومین ویژگی پلیس نیز رحیم بودن و مهربانی با برادران دینی است 
که این مهربانی، عاطفی صرف نیست بلکه اعتقادی و برخواسته از دین و پیوندی است 
که پیامبر)ص( در میان مؤمنین ایجاد کردند و این مهربانی باید در پلیس که همواره در 
میان مردم است مشهود باشد. عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه وقتی مجرمی 
دستگیر می شود از فساد بیشتر او جلوگیری می شود، افزود: پلیس جمهوری اسلامی فقط 
به گرفتن مجرم اکتفا نمی کند بلکه به فرهنگ سازی و پیشگیری از وقوع جرم هم توجه دارد 

و اقدامات پیشگیرانه را انجام می دهد.
وی افزود: پلیس جمهوری اسلامی علاوه بر دنیای مردم به آخرت مردم هم کار دارد 
و این در هیچ نظام دیگری مشاهده نمی شود و باید الگویی برای دیگر پلیس ها باشد و 
بستر قیام امام زمان )عج( را فراهم کند و این انقلاب را به نظام جهانی حضرت صاحب 

الزمان)عج( متصل کند.
سردار اشتری: مصوبات ستاد ملی کرونا با کمترین تنش اجرا شد

 فرمانده نیروی انتظامی  نیز دراین دیدار با اشاره به عملکرد ناجا در شرایط کرونایی کشور 
گفت: سعی ما در نیروی انتظامی بر این بود که مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا با کمترین 

تنش در کشور انجام شود و در این امر نیز موفق بودیم.
سردار حسین اشتری با اشاره به توصیه مقام معظم رهبری مبنی بر ایجاد امنیت و 
خدمت به مردم توسط پلیس، این دو مؤلفه را از وظایف مهم پلیس دانست و اظهار کرد: 
نیروی انتظامی سازمان بزرگی است که در سراسر کشور گسترده است و علاوه بر تأمین 

امنیت در عرصه های مختلف به مردم خدمت می کند.
وی با بیان اینکه نیروی انتظامی امسال با وجود مناسبت های مختلف بسیار خوب 
عمل کرده است، گفت: نیروی انتظامی در تأمین امنیت صندوق های انتخابات با وجود 
تهدیدهای فراوان عملکرد بسیار خوبی داشت و با مدیریت ترددها و ایجاد نظم در مشارکت 

حداکثری مردم نقش آفرین بود.
وی ادامه داد: نیروی انتظامی در ماه محرم نیز حجم کار بالایی داشت و امنیت صدها 

هزار محل عزاداری در سراسر کشور که تا پاسی از شب عزاداری می کردند را تأمین کرد.
اشتری افزود: در زیارت اربعین هم که بنا نبود از مرزهای زمینی تردد صورت بگیرد اما 
مرزهای زمینی باز شد و در مجموع 250هزار زائر اربعین به کشور عراق رفتند، امنیت در 

گمرک ها با وجود عدم پیش بینی قبلی به خوبی تأمین شد.

آیت الله نوری همدانی:

دشمن به دنبال اخلال در امنیت کشور است
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید اهمیت حفظ و تقویت امنیت را مورد توجه 
قرار داد و گفت: دشمن همیشه به دنبال اخلال است تا امنیت کشور را دچار خدشه کند.

وی روز چهارشنبه در دیدار فرمانده نیروی انتظامی کشور درقم، افزود: هدف دشمن از 
اخلال در امنیت، تضعیف دولت و مردم است تا از طریق آن بتواند در کشور نفوذ کرده و 

اهداف خود را دنبال کند.
وی ادامه داد: امنیت مهمترین مساله جامعه بشری و سایر پیشرفت ها و موفقیت ها در 

سایه امنیت شکل می گیرد.
آیت الله نوری همدانی اضافه کرد: در متون دینی و روایات اسلامی بر سه موضوع امنیت، 

عدالت و نابودی فقر تاکید ویژه ای شده است.
این مرجع تقلید با توصیه به کارکنان این نهاد نظامی بر انس بیشتر با زبان عربی و معارف 
دینی، خاطرنشان کرد: نیروی انتظامی می تواند در اجرای احکام اسلامی در جامعه نقش 

بسزایی داشته باشد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: منشور و نامه امام علی)ع( به مالک اشتر 
در مدیریت سیاسی جامعه به نوبه خود بی نظیر است؛ از ویژگی های این منشور این است 
که آن حضرت این نامه را به تنهایی در دوران جاهلیت نگاشته و خود بر تمام مواردی که 

مورد تاکید قرار گرفته عمل کرده است.
فرمانده انتظامی کشور:

پلیس تراز انقلاب اسلامی مهمترین هدف نیروی انتظامی است
فرمانده نیروی انتظامی کشور نیز دراین دیدار با اشاره برنامه ریزی های صورت گرفته 
جهت کارآمدی بیشتر درکشور، گفت: رسیدن به جایگاه پلیس در تراز انقلاب اسلامی 

مهمترین هدف نیروی انتظامی است.
سردار حسین اشتری افزود: تدابیر مقام معظم رهبری در خصوص نیروی انتظامی به 

صورت جدی درحال پیگیری و انجام است.
وی ادامه داد: نیروی انتظامی در تمام نقاط کشور به صورت شبانه روزی درحال انجام 

خدمت است و این نهاد یکی از ستون های اصلی امنیت بشمار می رود.
 اشتری با اشاره به خصوصیات مهم نیروی انتظامی در ایران، خاطرنشان کرد: داشتن 

روحیه دینی، انقلابی و حرفه ای گری سه ویژگی مهم نیروی انتظامی درکشور است.
 

آیت الله سبحانی:

امنیت کشور مرهون 
نیروی انتظامی است

آیت الله جعفرسبحانی از مراجع عظام تقلید با اشاره به نقش نیروی انتظامی درتامین 
امنیت درکشور، گفت: امنیت و آرامش امروز کشور مرهون تلاش  های شبانه روزی کارکنان 

و عوامل این نیرو است.
وی روز چهارشنبه در دیدار فرمانده نیروی انتظامی کشور درقم، با تاکید مجدد بر اهمیت 

حفظ و ارتقای امنیت، افزود: اقدامات نیروی انتظامی در این رابطه باید توسعه پیدا کند.
وی در ادامه مساله امنیت پایدار را یکی از مهمترین مباحث زیرساختی برای توسعه 
کشور ارزیابی کرد و ادامه داد: امنیت در بین ابعاد مختلف یک نظام سیاسی دارای اهمیت 
ویژه است. آیت الله سبحانی امنیت پایدار را پیش شرط حیات اجتماعی دانست اضافه 
کرد: تامین امنیت پایدار سبب می شود تا مردم در جامعه با آرامش به کارهای روزمره خود 
بپردازند. این مرجع تقلید در پایان خاطرنشان کرد: در سایه امنیت مردم می توانند نسبت 
به برنامه های خود در اجتماع امیدوار باشند و اهمیت و نقش نیروی انتظامی در این مباحث 

کاملا نمایان است.
 

آیت الله علوی گرگانی:

برخورد نیروی انتظامی با مجرمان
 قاطعانه باشد

آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید با تاکید بر برخورد قاطع و بازدارنده 
با مجرمان، گفت: برخورد نیروی انتظامی با مجرمان باید به نحوی باشد که آنها جرات 

تعدی به جان، مال و ناموس مردم را نداشته باشند.
وی روزچهارشنبه دردیدار فرمانده نیروی انتظامی کشور در قم، افزود: اقتدار و قاطعیت 

نیروی انتظامی در برخورد بر قانون شکنان و مجرمان باید حفظ شود.
این مرجع تقلید ادامه داد: چیزی که رضایتمندی عموم مردم را به خود جلب می کند 

برخورد قاطعانه با چنین افرادی از سوی نیروی انتظامی است.
آیت الله علوی گرگانی نقش نیروی انتظامی در ایجاد امنیت را مورد توجه قرار داد و یادآور 
شد: امنیت امروز کشور مرهون فداکاری و اقدامات شبانه روزی نیروی انتظامی در سراسر 

کشور است.
وی همچنین تامین معیشت کارکنان نیروی انتظامی را مهم دانست و گفت:  افرادی که 
در لباس نیروی انتظامی خدمت می کنند باید به لحاظ معیشتی دغدغه و مشکلی نداشته 

باشندتا با تمام وجود در ایفای وظایف جانفشانی کنند.

 در جلسه ستاد مدیریت بحران  استان قم مطرح شد؛

تاکید بر اقناع سازی جامعه دانش آموزی 
برای تحقق واکسیناسیون حداکثری

 جلسه ستاد مدیریت بحران استان قم روز چهارشنبه با حضور استاندار برگزار و 
اعضای ستاد بر لزوم اطلاع رسانی و اقناع سازی جامعه دانش آموزی برای تحقق 

پوشش حداکثری واکسیناسیون تاکید کردند.
گفت:  جلسه  این  در  قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 

واکسیناسیون دانش آموزان بالای 12 سال شرط لازم برای حضور در مدارس است.
بیژن سلیمان پور افزود: افزایش پوشش واکسیناسیون به همت، مدیریت و تدبیر 
آموزش وپرورش نیاز است و از دستگاه های مرتبط نیز می خواهیم با تلاش ویژه ای 

نسبت به تحقق این مساله اقدام کنند.
وی با تاکید بر اطلاع رسانی و اقناع سازی جامعه دانش آموزی به ویژه والدین، ادامه 
داد: در مناطقی از جمله منطقه چهار که استقبال دانش آموزان کم است، تبلیغات 
شهری با تاکید بر جامعه دانش آموزی باید انجام شود و از امامان جماعت بخواهیم که 

به این مساله متمرکز شوند.
وی تاکید کرد: دانش آموزانی که واکسن می زنند مبلغی برای سایر دانش آموزان 
باشند و در همین راستا مرکز بهداشت و مرکز مشاوره دانش آموزی نیز اقداماتی دقیق 

انجام دهند.
به گفته سلیمان پور، در کنار واکسیناسیون، تمهید مقدمات و آماده سازی مدارس 

برای رعایت دستورالعمل های بهداشتی باید مدنظر آموزش وپرورش باشد.
واکسیناسیون مانع از بستری کادر بهداشت و درمان قم شده است

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم در این جلسه گفت: وضعیت کرونا ویروس در 
وضعیت ابتلا، بستری و مرگ ومیر روند نزولی در استان قم دارد که امیدواریم تثبیت 

شود و سیر نزولی ادامه یابد.
محمدرضا قدیر افزود: در حال حاضر 320 بیمار بستری در بیمارستان داریم که 90 
بیمار بدحال هستند و میزان فوتی ها نیز یک رقمی شده است؛ امیدواریم شرایط را 

حفظ کنیم و وارد منطقه زرد شویم.
وی ادامه داد: با توجه به موج های سینوسی در شمال غربی کشور و قرمز شدن چند 
شهر، رعایت فاصله گذاری اجتماعی، استفاده از ماسک و عدم حضور در تجمعات 

همچنان مورد تاکید است.
وی با بیان این که واکسیناسیون در کنار رعایت پروتکل های بهداشتی تنها راه کنترل 
ویروس است، گفت: درصد پوشش واکسیناسیون افراد بالای 18 سال به بیش از 60 

درصد و افراد بالای 60 سال به بیش از 80 درصد رسیده است.
قدیر افزود: با توجه به این که بیشتر مرگ ومیر در گروه سنی بالای 60 سال رخ 

می دهد، امیدواریم واکسیناسیون این گروه سنی به 90 درصد برسد.
به گفته وی، تاکنون در استان 615 هزار و 549 دُز اول و 285 هزار و 308 دُز 
دوم تزریق شده است. وی خاطرنشان کرد: 39 هزار و 892 دُز واکسن کرونا نیز به 
نوجوانان گروه سنی 12 تا 18 سال تزریق شده و پوشش به بالای 36 درصد رسیده 
است؛ 20 هزار واکسن پاستوکووک نیز برای تزریق به دانش آموزان وارد سبد واکسن 

قم شده است.
روند  به  آموزش وپرورش  ورود  با  کرد:  بیان  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
واکسیناسیون، شاهد استقبال جدی شهروندان هستیم، به طوری که روز گذشته 15 
هزار دُز واکسن تزریق شده است؛ اگر همکاری ادامه یابد شاهد پوشش 90 درصدی 

به ویژه میان دانش آموزان مقاطع اول و دوم متوسطه خواهیم بود.
وی افزود: 20 تا 30 درصد خانواده های قمی در امر واکسیناسیون مردد هستند که 

باید فرهنگ سازی و اقناع سازی صورت گیرد.
به گفته وی، در پیک پنجم کرونا حتی یک نفر از کادر بهداشت و درمان استان به 
دلیل ابتلا به کرونا در بیمارستان بستری نشد که این مساله نشان دهنده تاثیرگذاری 

بالای واکسن در جلوگیری از بروز علایم شدید ابتلا به ویروس کرونا است.
قدیر خاطرنشان کرد: افرادی که علامت ابتلا به کرونا دارند بهتر است 4 تا 6 هفته 
بعد از بهبودی واکسن دریافت کنند و انجام تست پی سی آر قبل از واکسن ضروری 

نیست و در دستورالعمل وزارت بهداشت نیز نیامده است.
وی تاکید کرد: میزان اثربخشی واکسن کرونا 6 ماه تا یک سال است و رعایت 
پروتکل های بهداشتی باید همچنان در دستور کار باشد؛ اگر روند تولید واکسن به 

همین صورت باشد پس از 6 ماه نوبت سوم به عموم شهروندان تزریق خواهد شد.
به گفته وی، ظرفیت واکسیناسیون روزانه 30 هزار نفر در استان قم وجود دارد، ولی 

به صورت میانگین روزانه 15 هزار دُز در مراکز 18 گانه تزریق می شود.
افزایش هفت درصدی مثبت شدن نمونه های تست کرونا

معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم نیز گفت: وضعیت رنگ بندی استان قم، 
تعداد مراکز قرمز کم شده و مراکز نارنجی افزایش یافته است و از نظر شیوع بیماری 

نسبت به هفته قبل بهتر است.
محمدجواد باقریان افزود: مناطق قرمز استان از 11 به هفت منطقه کاهش یافته و 
مناطق نارنجی از 15 به 17 و مناطق زرد از 2 به چهار افزایش یافته و منطقه آبی نیز 

در استان نداریم.
وی اضافه کرد: تعداد آزمایش های انجام شده در هفته کاهشی شده و از 11 هزار و 

61 مورد به 8 هزار و 700 مورد رسیده است.
وی ادامه داد: آزمایش ها سریع و پی سی آر اندکی کاهش یافته، ولی تست سریع 
افزایش یافته است، زیرا افرادی به مراکز نمونه گیری مراجعه می کنند تا قبل از انجام 

واکسن، تست بگیرند.
به گفته باقریان، درصد مثبت بودن نمونه ها از 37 به 44 درصد افزایش یافته است 
که نگران کننده است و امیدواریم عواملی به جز شیوع بیماری و سویه جدید داشته 

باشد.
وی خاطرنشان کرد: میزان فوتی قطعی ناشی از ابتلا به کرونا در هفته گذشته 57 

نفر و فوتی مشکوک 14 نفر بوده که مجموعا 71 نفر می باشد.
وی با اشاره به میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در بخش های مختلف استان، 
گفت: رعایت پروتکل های بهداشتی در سازمان ها و اداره ها 70 درصد، صنایع و 
اصناف 69 درصد، پلیس + 10، 80 درصد، آموزشگاه های راهنمایی و رانندگی 
70 درصد، جایگاه های سوخت 67 درصد، جایگاه های سی ان جی 66 درصد و 

آرامستان بهشت معصومه 55 درصد می باشد.
معاون مرکز بهداشت شهرستان قم اضافه کرد: میزان رعایت دستورالعمل ها در 
مراکز معاینه فنی خودرو 85 درصد، پایانه های مسافربری درون شهری 33 درصد، 
آرامستان ها 40 درصد، حرم  آموزشگاه های هنری 75 درصد،  ازدواج 75،  دفاتر 
حضرت معصومه)س( 57 درصد، مسجد جمکران 65 درصد، مسافرخانه و هتل ها 
65 درصد، اماکن بین راهی 82 درصد، آرایشگاه ها 78 درصد و کافی نت ها 90 درصد 

می باشد.
واکسیناسیون 4۰ هزار دانش آموز قمی

مدیرکل آموزش وپرورش قم نیز گفت: بیش از 40 هزار دانش آموز واکسینه شده اند 
و امیدواریم با اطلاع رسانی صحیح و ترغیب والدین، به زودی به پوشش حداکثری 

دانش آموزان برسیم.
واکسیناسیون  طرح  از  که  دانش آموزانی  بیشتر  افزود:  شیخ الاسلام  حمیدرضا 

استقبال نمی کنند به دلیل عدم تمایل والدینشان است.
حضور  و  نبریم  اجبار  سمت  به  را  دانش آموزان  واکسیناسیون  کرد:  اضافه  وی 
دانش آموزان در فضای آموزشی را منوط به کارت واکسن نکنیم، بلکه باید فضای 

دوستانه و آرامی برای واکسیناسیون دانش آموزان در استان ایجاد شود.
مدیرکل مدیریت بحران قم نیز گفت: روند واکسیناسیون دانش آموزان به خوبی در 

حال پیشرفت است و امیدواریم به بالای 70 درصد برسد.
محسن اوروجی افزود: درباره بیمارستان الهادی تصمیمات خوبی گرفته شد و 
نیاز است دانشگاه علوم پزشکی در صدور مجوزهای لازم برای افتتاح این بیمارستان 
سرعت عمل داشته باشد تا شاهد راه اندازی چهارمین بیمارستان از زمان شیوع کرونا 
در استان باشیم. معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز گفت: رعایت پروتکل های 
بهداشتی در آرامستان ها با اقداماتی از جمله اطلاع رسانی و حضور مستمر تیم های 

گشت و نظارت رشد خوبی داشت و امیدواریم ادامه پیدا کند.
عباس ذاکریان افزود: رعایت پروتکل ها در ناوگان حمل ونقل عمومی کاهش یافته 
و بخشی به دلیل واکسیناسیون رانندگان است که تصور می کنند با تزریق واکسن به 

کرونا مبتلا نمی شوند.
رییس اتاق اصناف قم نیز گفت: با افزایش میزان تزریق واکسن و ایجاد حساسیت 

بین اصناف، روند کاهش ابتلا به کرونا را میان این صنف شاهد هستیم.
حمید خرمی افزود: هفته گذشته 275 صنف توسط بازرسان مورد بازرسی قرار 
گرفت و تذکرات لازم برای استفاده از ماسک و رعایت دستورالعمل های بهداشتی مورد 

تاکید قرار گرفت.
وی اضافه کرد: تمام بستنی فروشی ها و فست فودها در سطح استان به صورت 

بیرون بر فعالیت می کنند و تالارهای پذیرایی نیز تعطیل است.
مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم نیز گفت: دستورالعمل رعایت 
پروتکل های بهداشتی در جایگاه های سوخت بر متصدیان جایگاه متمرکز است، 

درحالی که مرکز بهداشت مشتریان این جایگاه ها را نیز مورد بررسی قرار می دهد.
سید محمود طاهری افزود: کارشناسان مرکز بهداشت و شرکت نفت باید بازدید 

میدانی مشترکی داشته باشند تا نتایج ارتقا یابد.
وضعیت کرونایی قم که از 23 تیرماه امسال در وضعیت قرمز از نظر شیوع کرونا قرار 
گرفته بود، 20  شهریورماه جاری در رنگ بندی جدید کرونایی کشور، به رنگ نارنجی 

کرونایی در آمد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم با بیان اینکه 
در دوران کرونا 20 هزار میلیارد تومانی خسارت به حوزه گردشگری قم وارد شد، 
گفت: چهار هزار و 300 فرصت شغلی نیز به دلیل تعطیلی و موانعی که برای 

ورود مسافران بود، از بین رفته است.
علیرضا ارجمندی روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگاران، اظهار داشت: در 
حال حاضر با واکسیناسیونی که انجام شده، رونق های نسبی را در حوزه اقامتی 
بویژه حوزه های بین راهی شاهد هستیم، و امیدواریم با رفع محدودیت ها جهش 

خوبی را در این زمینه داشته باشیم.
مدیرکل میراث قم با اشاره به حمایت های تسهیلاتی صورت گرفته از بخش 
گردشگری استان در دوران کرونا، خاطرنشان کرد: در نیمه نخست سال جاری، 
143 فقره تسهیلات به مبلغ 130 میلیارد ریال ارائه، و سعی شده که از هزار و 

668 اشتغال نیز حمایت صورت گیرد.
وی اضافه کرد: کل درخواست صورت گرفته برای تسهیلات 160 میلیارد ریال 
بوده که 30 میلیارد ریال باقیمانده نیز تلاش می شود که به زودی پرداخت شود.

ارجمندی امهال پرداخت هزینه های آب و برق و گاز و همچنین معافیت 
مالیاتی را از دیگر حمایت های صورت گرفته از حوزه گردشگری استان دانست، 
و گفت: با کمک دستگاه های مختلف به خوبی توانستیم در حد وضعیت و 
مقدورات موجود، از گردشگری استان پشتیانی کنیم، هر چند خسارت هایی که 

به سرمایه گذاران وارد شده بیش از این است.
وی در ادامه ظرفیت استان در بخش گردشگری سلامت را نیز مورد توجه قرار 
داد و بیان داشت: کارگروه گردشگری سلامت با حضور دستگاه های مرتبط 
و همچنین آژانس های مسافرتی که در این زمینه فعال هستند، چند جلسه 

تشکیل شده است.
وی در ادامه تعداد این آژانس ها را هشت مورد ذکر کرد، و یادآور شد: در حوزه 
درمان ناباروری،  گردشگران خارجی زیادی در قم حضور پیدا می کنند، و به 
زودی با یک انتخاباتی که انجام می دهیم، یک انجمن حرفه ای سلامت شکل 
خواهد گرفت، و ما به دنبال این هستیم که برخی سوءاستفاده هایی که از زائران 
و گردشگران سلامت می شود، پایان پیدا کند و امنیت خدمات ایجاد شود، و در 

این خصوص نیز یک اپلیکیشن تهیه شده که رونمایی خواهد شد.
447 تاسیسات گردشگری در قم فعالیت می کند 

مدیرکل میراث فرهنگی قم در بخش دیگری از سخنان با اشاره به اینکه این 
افزود: 36 هتل، 26 هتل  دارای 98 دفتر خدمات مسافرتی است،  استان 
آپارتمان، 74 مهمان  پذیر، 108 خانه مسافر، 59 واحد پذیرایی بین راهی، 15 
سفره خانه، 26 مجتمع گردشگری و خدماتی، سه مرکز تفریحی و سرگرمی و 2 

مرکز نمونه گردشگری فعال نیز در استان وجود دارد.
فعالیت  قم  در  گردشگری  تاسیسات   447 مجموع  در  افزود:  ارجمندی 

می کند، ولی آن چیزی که نیاز داریم، سرمایه گذاری می باشد.
در  سرمایه گذاری  برای  اصولی  موافقت نامه   24 صدور  به  اشاره  با  وی 
این مقدار  یادآور شد: حجم  نیمه نخست امسال،  بخش گردشگری قم در 
سرمایه گذاری 9 هزار میلیارد ریال است، که در صورت به بهره برداری رسیدن، 

موجب ایجاد 560 اشتغال خواهد شد.
وی همچنین با اشاره به باطل کردن مجوز سه منطقه نمونه گردشگری استان 
به دلیل فعالیت نداشتن سرمایه گذاران، گفت: 2 منطقه نمونه گردشگری 
استان در حال بهره برداری است و فراخوان سرمایه گذاری در هفت منطقه نمونه 

گردشگری استان نیز به زودی اعلام می شود.
تامین زیرساخت های گردشگری قم نیازمند ۵۰۰ میلیارد ریال است 

مدیرکل گردشگری قم همچنین با یادآوری اینکه یکی از تعهدهای دولت 
به بخش گردشگری تامین زیرساخت است، بیان کرد: تامین زیرساخت های 
گردشگری قم نیازمند 500 میلیارد ریال است، مذاکره های را انجام دادیم و 
امیدواریم، درصد خوبی از این مبلغ را جذب و زیرساخت های برخی از تاسیسات 

گردشگری استان را ایجاد کنیم.
وی ارائه تسهیلات به زیرساخت های گردشگری را از وظایف دولت دانست، 
و گفت: امسال 25 فقره تسهیلات به ارزش 780 میلیارد ریال را به بانک های 
عامل معرفی کردیم، تاکنون 87 میلیارد ریال این تسهیلات پرداخت شده، بر 
اساس سایت صمت، قم در بحث دریافت تسهیلات گردشگری نخستین رتبه 

کشور را دارد.
وی در ادامه افزود: اداره کل میراث فرهنگی قم با کمک استانداری موفق شد، 
به هفت تاسیسات گردشگری در حال احداث استان، 21 میلیارد ریال یارانه 

پرداخت نماید.
ارجمندی گفت: بین 4 تا 6 درصد از تسهیلات با نرخ 18 درصد گردشگری، 
به صورت یارانه به عنوان مشوق های سرمایه گذاری در بخش گردشگری به 

سرمایه گذاران داده می شود.
وی طرح های شاخص گردشگری در حال احداث استان را 53 مورد برشمرد، 

و افزود: ارزش این تعداد طرح بالغ بر 30 هزار میلیارد ریال است.
پیگیری ارائه تسهیلات ارزان قیمت به هنرمندان صنایع دستی

مدیرکل میراث قم در بخشی از سخنان خود عملکرد این اداره کل در حوزه 
صنایع دستی را نیز مورد توجه قرار داد، و گفت: در 6 ماهه اول امسال 189 
کارگاه های  و  انفرادی  مجوزهای  شامل  که  شد  صادر  دستی  صنایع  مجوز 

خانگی، کارت شناسایی و مجوزهای تولید کارگاهی می باشد.

ارجمندی تصریح کرد: ما به دنبال این هستیم، در صنایع دستی با تسهیلات 
ارزان قیمت، هنرمندان این حوزه را حمایت کنیم.

وی یادآور شد: بر خلاف گردشگری، صنایع دستی یک حُسنی که دارد این 
است که تنها با 500 میلیون ریال یک اشتغال پایدار ایجاد می شود، امسال 6 
میلیارد و 700 میلیون ریال تسهیلات ارزان قیمت درخواست نمودیم، و آخرین 
رقمی نیز که مصوب کردیم، یک میلیارد ریال است که امیدواریم حداکثر کسانی 

که نیاز دارند، از وام های با نرخ 6 درصد استفاده کنند.
وی با اشاره به ثبت ملی انگشتر قم، ظرفیت استان در حوزه سنگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی را مورد توجه قرار داد، و گفت: کمیته سیاستگذاری شهر ملی 
انگشتر استان با حضور مقام های دولتی و بخش خصوصی و دستگاه های 

مرتبط به ریاست استاندار و نایب رئیسی معاون استاندار تشکیل شد.
ایجاد بازارچه های صنایع دستی موقت و دائم در اولویت قراردارد 

ارجمندی نبودن مکانی برای عرضه محصول های صنایع دستی را از جمله 
مشکل های فعالان صنایع دستی استان خواند، و گفت: ایجاد بازارچه های 
صنایع دستی موقت و دائم، اصلی ترین هدف گذاری میراث فرهنگی برای 
صنایع دستی است، چرا که با رفع شدن مشکل بازار، همه مشکل های صنایع 

دستی برطرف خواهد شد.
حضرت  حرم  نزدیکی  در  قم  شهرداری  شمسه  بازار  اینکه  به  اشاره  با  وی 
معصومه )س( یکی از بهترین مکان ها برای صنایع دستی استان است، گفت: 
این بازار دارای بیش از 300 مغازه است، و بخش خصوصی نیز 300 متقاضی را 

شناسایی کرده که برای در اختیار گرفتن این تعداد مغازه آمادگی دارند.
ارجمندی با بیان اینکه آخرین جلسه برای این اقدام به ریاست معاون استاندار 
بازار مذکور به صنایع دستی،  برگزار شد، افزود:  امیدواریم، طبقه منفی 2 

سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی تحت عنوان انگشتر اختصاص پیدا کند.
وی افزود: در حال حاضر مشکلی که وجود دارد و باید آن را حل کنیم، وام 
18 درصدی است که بانک شهر می خواهد، به متقاضیان بدهد، و آنها خواستار 

سوبسید 5 یا 6 درصد بر روی این وام هستند.
وی تصریح کرد: ما دنبال تامین این سوبسید از منابع استانی هستیم، که در 
این صورت این اتفاق خوب رقم خواهد خورد، و بازار مذکور به عنوان یک بازار 
مناسب برای انگشتر، سنگ های قیمتی، نیمه قیمتی و زیورآلات که معادن آن 

هم در استان است، خواهد بود.
ارجمندی ادامه داد: نرخ بهره وری از معادن، بالای هزار درصد است و فروش 
کالاهایی که محصول استخراج معدن است، نیز ارزش افزوده بالایی برای استان 

دارد.
وی با بیان اینکه بازار کهنه قم نیز به عنوان یکی از مکان های مورد نظر برای 
عرضه صنایع دستی استان است، گفت: امیدواریم با کمک منابع استانی و 
بخش خصوصی بتوانیم، تا 2 یا 3 سال آینده بازار کهنه را به یک مکان زنده، 

پرنشاط و محلی برای تفرج و خرید تبدیل کنیم.
 مدیرکل میراث قم با یادآوری اینکه گنبد سبز نیز طی چهار ماه گذشته با 
همکاری شهرداری راه اندازی شد، گفت: در این مکان یک بازار موقت در حال 

ایجاد شدن است، که می تواند محل خوبی برای فروش صنایع دستی باشد.
وی افزود: از بخش ها و شهرستان های قم نیز خواستیم، اگر در حوزه بازار 
طرحی دارند، ارائه دهند تا در شهرستان های استان هم بتوانیم بازارهای صنایع 
دستی را ایجاد کنیم، اگر چند قطب بازاری در حوزه صنایع دستی شکل بگیرد، 

شاهد رونق صنایع دستی خواهیم بود.
بهترین راه حل برای احیا آثارتاریخی واگذاری به بخش خصوصی است

ارجمندی همچنین با اشاره به عملکرد حوزه میراث فرهنگی استان در نیمه 
نخست امسال از تخصیص 15 میلیارد ریال اعتبار مرمتی خبر داد، و گفت: با 
توجه به آثار ثبتی استان این مبلغ خیلی ناچیز است، رویکرد ما این است که 

بخش خصوصی به امر مرمت و بازسازی آثار تاریخی استان ورود پیدا کند.
وی تاکید کرد: خیلی از تاسیسات میراثی استان به بخش خصوصی واگذار 
شده، و با توجه به تجربه سایر استان های کشور، این بهترین راه برای احیای آثار 

باستانی به شمار می آید.
ارجمندی با اشاره به معضل عدم مالکیت دولت در مورد آثار تاریخی قم، 
تصریح: اکنون تمام کاروانسراهای استان آماده واگذاری به بخش خصوصی 
است، ولی چون سند آن در اختیار دولت نیست، این اقدام با مشکل مواجه 

است.
وی افزود: در صورت حل مشکل سند، خیلی از خانه های تاریخی قم آماده 

واگذاری به سرمایه گذاران بخش خصوصی است.
کاروانسرای دیرگچین  بزودی ثبت جهانی می شود

پرونده جهانی کاروانسرای  اینکه در حال تشکیل  به  با اشاره  این مسئول 
دیرگچین هستیم، از بازدید اخیر نماینده یونسکو از این مکان تاریخی استان 
خبر داد، و گفت: به زودی ثبت جهانی این بنا را جشن خواهیم گرفت، در حال 
حاضر رویکرد بسیار خوبی در حوزه میراثی استان وجود دارد، و امیدواریم  با 
حمایت های اعتباری مسئولان استانی و ملی و همچنین ورود بخش خصوصی 
بتوانیم، خیلی از مسائل خانه های تاریخی را حل کنیم و این مکان ها را احیا 
نماییم. وی تعداد آثار تاریخی قم را 15 هزار مورد دانست، و گفت: به زودی 
مخزن آثار تاریخی قم افتتاح، و آثار تاریخی استان در آن جاسازی و چیدمان 
خواهد شد. ارجمندی با اشاره به اینکه 121 اثر منقول، غیر منقول، معنوی 
و طبیعی تاریخی قم را آماده ثبت ملی داریم، گفت: سایت قلی درویش یکی 
از این آثار است که امیدواریم، مانند گنبد سبز با همکاری شهردای به سایت 

موزه تبدیل شود.
وی از خانه تاریخی ملاصدرا به عنوان یکی از بینظیرترین خانه های تاریخی 
کشور یاد کرد، و با اشاره به ظرفیت این مکان برای تبدیل شدن به یک مرکز 
فرهنگی فاخر، بیان کرد: در حال حاضر این آمادگی وجود دارد، که با همکاری 
شهرداری کهک حول محور این خانه تاریخی فعالیت های فرهنگی را در سطح 

بین المللی داشته باشیم.
مخزن اشیاء تاریخی قم بزودی افتتاح  می شود

ارجمندی از آماده بودن مخزن اشیاء تاریخی قم برای افتتاح و بهره برداری 
سخن گفت و تصریح کرد: در این مخزن حدود 15 هزار اثر تاریخی نگهداری 

می شود.
و  اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری  برخی چالش های  به  اشاره  با  وی 
صنایع دستی استان قم ابراز کرد: بر اساس مذاکره ها و توافق های انجام شده، 
امیدواریم اخبار خوبی تا دو هفته آینده از تعامل های سازنده همه دستگاه های 

استان در حوزه مرتبط با این اداره کل به گوش مردم برسد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم  خبرداد:

خسارت 20 هزار میلیاردتومانی کرونا به بخش گردشگری قم 

 مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم، با اشاره به اجرای 23 طرح برای بهبود 
و بهسازی آرامستان های شهری قم گفت: این طرح ها با اعتبار بیش از 240 میلیارد ریال 

تا پایان امسال به بهره برداری می رسد.
سید سیف الدین موسوی نیارکی در گفت وگویی، با اشاره به برخی از طرح های این 
سازمان اظهار داشت: ساخت 5 هزار قبر عادی 2 طبقه با اعتبار پیش بینی شده 85 

میلیارد  ریال در 9 ماه، از مردادماه امسال با تحویل زمین به پیمانکار آغاز شده است.
وی با بیان اینکه ساخت اِلمان در میدان ها و بوستان های آرامستان های شهر قم با 
اعتبار یک میلیارد ریال در حال اجراست، گفت:  احداث آرامگاه 4 و 6 نفره روباز یک 
و دو طبقه نیز در ذیل قراردادی در بازه زمانی 9 ماهه تا فروردین ماه سال آینده آماده 

بهره برداری خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: ساخت مسجد دارالسلام )نماز میت و نمازخانه( نیز با اعتبار بیش 
از 10 میلیارد ریال به عنوان یکی از طرح های جاری این سازمان در دستور کار قرار گرفته 

است.
موسوی با اشاره به طرح پیاده روسازی 6 هزار متر مربعی در محوطه آرامستان بهشت 
معصومه)س(، تصریح کرد: این طرح در بازه زمانی 6 ماه با اعتباری بالغ  بر 10 میلیارد 

ریال به بهره برداری خواهد رسید.

وی با تاکید بر برنامه ریزی ها برای افزایش خدمات به شهروندان در آرامستان بهشت 
معصومه)س( گفت: اجرای عملیات جدولگذاری این آرامستان به همراه طرح زیرسازی 

و توزیع 3 هزار و 500 مترمربع آسفالت در معابر آن در حال اجراست.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم اضافه کرد: این سه طرح عمرانی 
پیشرفت فیزیکی مطلوبی دارند و طبق برنامه زمان بندی شده تا پایان فصل پاییز به 

 صورت کامل تکمیل و به بهره برداری خواهند رسید.
وی با بیان اینکه همچنین مناسب سازی ساختمان ها، معابر و فضاهای عمومی با 
اعتبار 300 میلیون ریال در دست اقدام است، گفت: طرح برق رسانی و روشنایی 
)نیروگاه خورشیدی( با اعتبار هفت میلیارد ریال، گسترش فضای سبز در محوطه با 
اعتبار  پنج میلیارد ریال و ایجاد و تعمیرات مبلمان شهری با اعتبار 1.2 میلیارد ریال در 
حال اجراست. به گفته وی، طرح انشعاب آب، حفر چاه و سپتیک تانک در دارالسلام، 
شفته ریزی و فرش موزاییک در دارالسلام و شیب بندی و تسطیح محوطه در دارالسلام 

هر کدام با برآورد هزینه دو میلیارد ریالی در حال انجام عملیات عمرانی می باشند.  
آرامستان های شهرداری قم خاطرنشان کرد: تکمیل سرویس  مدیرعامل سازمان 
به  زودی تکمیل  ریالی  اعتبار 400 میلیون  با  نیز  آرامستان دارالسلام  بهداشتی در 

می شود.  

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم:

۲۴۰ میلیارد ریال برای بهسازی آرامستان های قم هزینه می شود
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رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران خبرداد:

رشد ۵۰ درصدی تسهیلات پرداختی به 
صادرکنندگان

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران از افزایش 50 درصدی تسهیلات پرداختی به 
صادرکنندگان خبر داد.

علیرضا پیمان پاک  روزپنجشنبه در نشست کمیته ماده 3 بسته حمایت از توسعه 
صادرات غیر نفتی کشور گفت: بر اساس مفاد بسته حمایت از صادرات غیر نفتی 
سال 1400، صندوق توسعه ملی به سپرده گذاری 2000میلیارد تومان از منابع جدید 
و 1000میلیارد تومان از منابع باز پرداخت شده توسط بانک های عامل اقدام کرده و 
با احتساب منابع بانک های عامل، در مجموع  6000 میلیارد تومان در قالب سرمایه 
در گردش صادراتی با نرخ های ترجیحی به صادرکنندگان پرداخت خواهد شد که بر 
این اساس شاهد رشد  50 درصدی تسهیلات پرداختی در سال جاری نسبت به سال 

گذشته خواهیم بود.
تسهیلات سرمایه  پرداخت  و  در جذب، تخصیص  عامل  بانک های  وی عملکرد 
در گردش صادرات از محل منابع صندوق توسعه ملی در سال 1399  را به نسبت، 
مثبت بیان کرد و از تخصیص منابع سال جاری توسط صندوق توسعه ملی بر اساس، 
ارزیابی های مشترک انجام شده توسط سازمان تـوسعه تجارت ایران و صندوق توسعه 

ملی در آینده نزدیک خبر داد. 
رئیس کارگروه مشوق ها افزود: بر اساس اطلاعات دریافتی از صندوق توسعه ملی 
تاکنون 15 بانک عامل درخواست سپرده گذاری صندوق توسعه ملی را ارائه کرده اند 
که با توجه به مهلت اعلامی از سوی صندوق توسعه ملی، بانک های عامل متقاضی 
می توانند در اسرع وقت نسبت به ارائه درخواست خود به انضمام برنامه های خود به 
صندوق توسعه ملی اقدام کرده تا پس از بررسی بر اساس شاخص های موجود از قبیل 
عملکرد سال گذشته در حوزه پرداخت تسهیلات صادراتی از محل منابع خود و منابع 
صندوق توسعه ملی و انعقاد تفاهم نامه با سازمان توسعه تجارت ایران متضمن رعایت 

شاخص های یکسان در احراز اهلیت اعتباری، منابع را تخصیص دهند.
 پیمان پاک گفت: صادرکنندگان می توانند با مراجعه به سامانه های" سپیدار" و" 

بهین یاب" به ثبت تقاضا های خود جهت دریافت تسهیلات ریالی اقدام کنند.

وزیر اقتصاد: 

برنامه ها در بازار سرمایه زمان بندی شود
وزیر اقتصاد گفت: مطالبه ما در شورای عالی بورس این است که برنامه ها به شکل 

زمان بندی شده انجام شود.
سید احسان خاندوزی بعد از جلسه با اعضای شورای عالی بورس؛ انتخاب مجید 
عشقی را به عنوان رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد و افزود: آقای مجید 
عشقی با مسئولیت رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار و رئیس هیأت مدیره و چهار نفر 

دیگر به عنوان اعضای هیأت مدیره سازمان بورس انتخاب شدند.
وی ادامه داد: امیدواریم با توجه به برنامه هایی که اعضای هیأت مدیره جدید ارائه 
دادند و مورد تأیید شورای عالی بورس قرار گرفت شاهد تحولات رو به بهبودی در بازار 

سرمایه کشور باشیم.
وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: راهبرد های کلان که از طرف اعضای هیأت مدیره 
جدید ارائه شد و ما در شورای عالی بورس آن ها را پذیرفتیم عبارت است از نظارت عامه 
مردم بر فعالیت ناشران و شرکت ها که باید به شدت تقویت، شفاف و منصفانه شود، 
حرکت کردن تمام تنظیم گری ها و مقررات داخل بازار به سمت عادلانه شدن و پاسخگو 
شدن کل بازار، توسعه فناوری های مقررات گذاری که فناوری های جدید هستند، ایجاد 
اکوسیستم تأمین مالی شرکت های کوچک و متوسط برای کمک کردن به بخش تولید 
که به رشد اقتصادی و ایجاد اشتغال در کشور کمک کند و همچنین بازمهندسی نسل 

نوینی از زیرساخت های فنی است.
خاندوزی گفت: امیدوارم این راهبرد ها مد نظر قرار گیرد و شورای عالی بورس تلاش 
خواهد کرد که نظارت جدی را انجام دهد تا اعضای هیأت مدیره که تعهدات خوبی را 
دادند در عمل هم ملتزم باشند و در برایند کار به اعتماد بازار سرمایه و حکمرانی صحیح 

و شفافیت منجر شود و در نهایت به تأمین مالی تولید کنندگان و خانوار ها کمک کند.
 

علی الحساب برای سال 14۰1؛

افزایش حقوق کارکنان اعلام شد
در جریان تدوین لایحه بودجه سال 1401، افزایش حقوق کارکنان دولت در سال 
آینده علی الحساب به طور متوسط 10 درصد اعلام شده شده است، البته این رقم 
می تواند در تدوین نهایی لایحه و در جریان بررسی بودجه در مجلس با چالش  های 

زیادی همراه بوده و دستخوش تغییر شود.
به گزارش ایسنا، طی روزهای گذشته بخشنامه بودجه کل کشور به دستگاه های 

اجرایی ابلاغ شد تا برآورد بودجه سالانه خود را به سازمان برنامه و بودجه اعلام کند.
ضوابط و پیوست های بخشنامه بودجه که به تازگی اعلام و ابلاغ شده است در بخش 
اعتبارات هزینه ای نشان می دهد که دستگاههای اجرایی موظف شدند افزایش 

ضریب ریالی حقوقی را علی الحساب به طور متوسط 10 درصد لحاظ کنند.
بر اساس این ضوابط رقم قطعی ضریب به تصویب هیات وزیران خواهد رسید.

افزایش حقوق و دستمزد مشمولین قانون کار نیز علی الحساب به طور متوسط 10 
درصد تعیین شده است که رقم نهایی آن نیز به تصویب شورای عالی کار خواهد رسید.
در حالی افزایش حقوق کارکنان با متوسط 10 درصد اعلام شده که چندی پیش در 
بخشنامه مربوط به شرکت های دولتی بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت 
اعلام شده بود که این گروه افزایش ضریب ریالی حقوق را علی الحساب 10 درصد در 

نظر بگیرند وتاکیدی بر عبارت "متوسط" نبوده است.
در هر صورت حقوق یکی از چالشی ترین بحث های بین دولت و مجلس در زمان 
بررسی لایحه بودجه در سالهای گذشته بوده و با توجه به این که باید حقوق متناسب با 
تورم تعیین شود این که تا چه اندازه متوسط 10 درصدی مورد قبول مجلس قرار خواهد 

گرفت موضوعی است که می تواند در جریان ارائه بودجه به مجلس قابل توجه باشد.

معاون آب و آبفای وزیر نیرو :

پدیده ماسه خواری را دریابید
معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: چندین سال است که پدیده ماسه خواری بسیار 
رواج پیدا کرده و موجب برهم زدن زیست بوم دریای خزر شده است و اگر اکنون جلوی 
آن گرفته نشود در آینده آسیب های جدی تری را متحمل محیط زیست کشور می کند.
قاسم تقی زاده خامسی با بیان اینکه رواج ماسه خواری اختلال در محیط زیست و 
چرخه زندگی آبزیان دریای خزر را به همراه دارد، اظهار کرد: امروزه شاهد هستیم که در 
بخش های مختلف دریای خزر برای ساخت ویلا برداشت غیر قانونی ماسه انجام می 

شود که آسیب زیادی به طبیعت و محیط زیست وارد کرده است.
وی با بیان اینکه ماسه ها در زنجیره غذایی برخی آبزیان قرار دارند و با اینکار امکان 
حیات از بسیاری از موجودات گرفته می شود، گفت: ماسه خواری منجر به اختلال 
در محیط زیست و چرخه زندگی آبزیانی که در دریا زندگی می کنند، می شود لذا  باید 
تدابیری در این حوزه اتخاذ شود در غیر این صورت با چالش های جبران ناپذیری در 
آینده مواجه می شویم. معاون آب و آبفای وزیر نیرو  با تاکید بر حفظ محیط زیست و 
مهم دانستن این بخش، تصریح کرد: برداشت بی رویه شن و ماسه از بستر رودخانه ها، 

عامل بروز فجایع زیست  محیطی جبران ناپذیر می شود که باید مورد توجه قرار بگیرد.
به گفته خامسی بستر برخی از رودخانه ها به دلیل برداشت های بی رویه با مشکلاتی 
روبرو شده است که حل این مشکلات مستلزم برنامه ریزی و مدیریت در این بخش 
است. وی تاکید کرد: برداشت غیرمجاز شن و ماسه از مهم ترین مشکلات در منابع 
طبیعی به حساب می آید که اگر راه علاجی برای آن اندیشیده نشود  آسیب های 

زیادی را به محیط زیست و منابع طبیعی وارد میکند.

فاطمه پاسبان*

در مدیریت بازار محصولات کشاورزی و غذایی این فقط کشاورزی قراردادی 
نیست که می تواند در بازار ثبات نسبی را برقرار کند، بلکه ضرورت دارد سیاست های 
دیگر بخش های کشاورزی و نیز سیاست های کلان اقتصادی یعنی سیاست های 
تجاری، پولی، بانکی و ارزی با یکدیگر هماهنگ و در راستای تعادل بخشی نسبی 

به بازار محصولات کشاورزی باشند.
اقتصاد کشاورزی رشته ای است که مفاهیم علمی اقتصاد در آن کاربردی شده 
تا موضوعات اقتصادی بخش کشاورزی در چارچوب نظریه و مبانی اندیشه ای 
علم اقتصاد  نظم و قاعده پذیرد و در کنار مباحث دیگری مانند موضوعات فنی، 
اقلیمی، سلامت و بهداشتی در پیوند و تعامل با یکدیگر به توسعه پایدار بخش 

کشاورزی کمک کند.
پایداری توسعه در بخش کشاورزی زمانی اتفاق می افتد که همه بازیگران زنجیره 
ارزش از تأمین کننده نهاده تا تولیدکننده، فرآوری کننده، عمده فروش، خرده فروش 
تاجر و مصرف کننده تا بازیگران درگیر با جریان مالی و اطلاعات، دانش، ترویج و 
تحقیق همه در تعامل سازنده با یکدیگر باشند. کارآمدی و بهره  وری زمانی صورت 
می گیرد که در سیستم و الگوی زنجیره ارزش نتیجه و پیامد هر تصمیم سازی و 
سیاستگذاری بر همه بازیگران سنجیده شده و هدف، حداکثرسازی منافع باشد.

تعامل بازیگران با یکدیگر یعنی همان حکمرانی خوب زمانی شکل می گیرد که 
این حلقه ها و بازیگران برای هدف یا اهداف مشخص با گفتمان سازنده، تعهدآور 
و مسئولیت پذیر نقشه  راه مشخص و مشترک داشته باشند وگرنه بدون این نظم و 
اندیشه گروهی اخلاق مدارانه، نمی توان با به کار گرفتن یک ابزار سیاستی آن هم 

بدون توجه داشتن به پیامدهایش بر بازیگران زنجیره ارزش انتظار معجزه داشت.
با این حال گاهی اوقات این تصور وجود دارد که اقتصاد کشاورزی، کمد آقای 
ووپی است، می توانیم در آن را باز کنیم و کوهی از سیاست ها و ابزارهای سیاستی 
بخش کشاورزی آماده به بیرون پرتاب می شود و ما یک مورد را که در دسترس تر 
است، بیشتر از آن خوشمان می آید و می توانیم با انتخاب آن سر زبان ها بیفتیم 

بدون مطالعه  و تحقیق درباره اثرسنجی یا تحلیلی درباره کارآمدی آن برگزینیم.
ابزارهای سیاستی، خرید تضمینی، خرید توافقی و قراردادی  از این  برخی 
هستد. این ابزارهای سیاستی در ادبیات موضوع، با مفروضات مشخص و برای 
دستیابی به اهداف مشخصی مطرح شده اند که هر کدام جایگاه و نقش خود را 

ایفا می کنند.
خرید تضمینی محصولات کشاورزی

خرید تضمینی، یک نوع سیاست حمایتی دولت است که طبق قانون تضمین 
خرید محصولات اساسی کشور به این صورت تعریف شده است: »به منظور 
از تولید محصولات اساسی کشاورزی و ایجاد تعادل در نظام تولید و  حمایت 
جلوگیری از ضایعات محصولات کشاورزی و ضرر و زیان کشاورزان، دولت موظف 
است هر سال خرید محصولات اساسی کشاورزی را تضمین کرده و حداقل قیمت 
خرید تضمینی را اعلام و نسبت به خرید آن ها از طریق واحدهای ذی ربط اقدام 
کند.« پیش از فصل کشت، قیمت خرید تضمینی توسط دولت اعلام می شود تا 
کشاورز بتواند برنامه تولید خود را تدوین و اجرا کند. قیمت خرید تضمینی همواره 
مورد اعتراض کشاورزان بوده با این استدلال که هزینه تولید را پوشش نداده و 
انگیزه برای پایداری تولید را کاهش می دهد و از طرف دیگر، هزینه های تبعی 
خرید محصولات نیز فشار بودجه ای به دولت وارد می کند که نشان از ناکارآمدی 

شیوه خرید دولتی محصولات تضمینی دارد.
توافقی به زیان کشاورزان

خرید توافقی در کنار خرید تضمینی، برای سایر محصولات  و برای حمایت از 

کشاورزان و جلوگیری از ضرر و زیان وارده به کشاورزان و به تبع ایجاد تعادل در بازار  
انجام می شود. در کشور ما، هیات وزیران به شورای قیمت گذاری اجازه می  دهد 
از محل تسهیلات بانکی برای خرید توافقی و حمایتی محصولات کشاورزی در 
سال زراعی مشخص، تصمیم گیری کند؛ یعنی در زمانی که محصول روی دست 
کشاورز می ماند و قیمت ها در بازار به پایین ترین میزان خود  می رسد، خرید توافقی 
انجام می شود. در خرید توافقی، محصول تولید شده و پس از تولید، توافق بر 
قیمت خرید صورت می گیرد که معمولًا کمتر از هزینه تولید و به ضرر کشاورز است.

تولید کشاورزی در قالب قراردادها
در این میان کشاورزی قراردادی یک روش سیستمی مبتنی بر عوامل متعددی 
است که منجر به قرارداد بر اساس اصول مشخص و نظام مند بین کشاورز و غالباً 

یک شخصیت حقوقی متخصص موضوع می شود.
در نظام حقوقی ایران، با توجه به عقود متعددی در قانون وجود دارد، مانعی 
برای کشاورزی قراردادی دیده نمی شود. در این راستا می توان به ماده 10 قانون 
مدنی و عقود معین نظیر مزارعه و شرکت و نیز ماده 220 قانون تجارت اشاره کرد 
که براساس آن از نظر حقوقی_ماهوی، مانعی برای ایجاد یک ساختار مشارکتی بر 

مبنای کشاورزی قراردادی بین اشخاص حقیقی وجود ندارد.
مزیت کشاورزی قراردادی در آن است که شخصیت های حقوقی متخصص که 
دانش محور، دارای سیستم اطلاعات شفاف، مدیریت اقتصادی و مالی و بازار 
روزآمد و نیز دارای سازکارهای نظارتی هستند، به اقتصاد کشاورزی ورود می کنند. 
فعالیت این شخصیت ها محدود به  تجارت نیست و تعامل سازنده ای بین دو 
طرف قرارداد برای موضوعات مختلف از قبیل توسعه دانش و فناوری، تأمین 
مالی، آموزش و همچنین تحقیق و توسعه فراهم می شود و می تواند توسعه پایدار 

کشاورزی را به همراه داشته باشد.
بازیگران  شامل  و  متعدد  مدل های  دارای  است  ممکن  قراردادی  کشاورزی 

مختلف باشد. یک قرارداد رسمی بین مزرعه و یک مؤسسه یا شرکت فعال در 
حوزه کشاورزی، وجه مشترک میان غالب این مدل ها است و در نتیجه، یک نقطه 

مشترک و وجه تمایز با قراردادهای افراد حقیقی ایجاد می کند.
اگر قراردادهای کشاورزی براساس اصول آن تدوین شوند، نوعی توانمندسازی 
را برای کشاورز به  همراه خواهند داشت. در این میان برای طراحی و پیاده سازی 
نیازهای محیطی و منطقه ای  با  از کشاورزی قراردادی که متناسب  یک مدل 
باشد، نیازمند اطلاعات دقیق و شفاف و قابل تحلیل، مدیریت دانش حقوقی 
مرتبط با آن، ایجاد دفتر حقوقی تخصصی قرارداد کشاورزی در حوزه قوه قضائیه، 
کانون های مشاوره حقوقی تا سطح مزرعه، آموزش و ترویج  آن در میان بازیگران 
و  مناسب  با سیاست های  و حاکمیت  دولت  راهبری  و  ارزش، هدایت  زنجیره 
حمایت های هوشمند است که باعث شکل گیری فضای همکاری و همیاری بر 

مبنای اعتماد متقابل بین دو طرف قرارداد می شود.
در این میان حضور دولت در قالب حکمرانی خوب به عنوان نفر سوم برای 
آماده سازی بسترهای قانونی و حقوقی، شفاف سازی، ایجاد رقابت و حذف رانت و 
فساد، تدوین بسته حمایتی، نظام پایش نظارت، کنترل و ارزیابی برای شکل گیری 

و پایداری قراردادهای کشاورزی ضروری است.
تضمین، توافقی یا قرارداد؟

از این سه نوع روش خرید محصولات از کشاورزان کدام متناسب با وضعیت 
اقتصاد کشاورزی ایران است؟ با توجه به تجربه های جهانی، توسعه کشاورزی 
زنجیره  بازیگران  بین  ارتباطات  برقراری  برای  روش  و  شیوه  بهترین  قراردادی 
ارزش محصولات کشاورزی و غذایی است، اما توسعه این نوع قراردادها نیازمند 
وجود الزامات بیان شده و وجود شرکت های تخصصی کارآمد و توانمند در بخش 

کشاورزی است.
قیمت  می خورند،  گره  مردم  غذایی  امنیت  به  که  اساسی  محصولات  برای 
توافقی می تواند در کنار قرادادهای کشاورزی مفید باشد. زیرا ممکن است قیمت 
از منطقه ای به منطقه دیگر متفاوت باشد، یا ممکن است کشاورز الگوی کشت 
خود را تغییر دهد؛ به عنوان مثال به جای گندم محصول دیگری را بدون توجه به 

ملاحظات زیست محیطی و آمایش سرزمین کشت کند.
بنابراین به نظر می رسد ضرورت داشته باشد ضمن تدوین و اجرای روش های 
تشویقی برای پیاده سازی الگوی کشت مطابق با آمایش سرزمین، حمایت های 
لازم برای تأمین غذای مردم یعنی دسترسی اقتصادی، فیزیکی و غذای سالم  
در کنار توسعه کشاورزی قراردادی دیده شود. نکته قابل توجه در مدیریت بازار 
محصولات کشاورزی و غذایی این است که فقط کشاورزی قراردادی نیست که 
می تواند در بازار ثبات نسبی را برقرار کند. بلکه ضرورت دارد سیاست های دیگر 
سیاست های  یعنی  اقتصادی  کلان  سیاست های  نیز  و  کشاورزی  بخش های 
تجاری، پولی، بانکی، ارزی و سیاسی کشور هماهنگ و در راستای تعادل بخشی 

نسبی به بازار محصولات کشاورزی باشد، نه در تناقض با یکدیگر.
از طرف دیگر شرایط و ساختار اقتصادی، اقلیمی و سیاسی کشور به گونه ای 
است که شوک  های فراوانی تعادل نسبی بازار محصولات کشاورزی و غذایی را بر 
هم می زند و ضرورت دارد مدیریت این شوک ها در هر سه مرحله پیشگیری، درمان 

و آینده نگری در نقشه راه توسعه پایدار کشاورزی دیده شود.
تا زمانی که بخش کشاورزی ایران نقشه راه و الگوی سیستمی برای توسعه پایدار 
نداشته باشد، حرف از توسعه کشاورزی قراردادی فقط یک شعار زیباست که از »در 
کمد« تقلا می کند جلوتر از بقیه دیده شود و همانند سایر مفاهیم علمی اجرا شده 

در  ایران مانند تعاونی، مورد ظلم واقع شود.
*عضو هیات علمی مؤسسه پژوهش های برنامه ریزی اقتصاد کشاورزی و 
توسعه روستایی

ضرورت تدوین نقشه راه و الگوی سیستمی برای توسعه پایدار بخش کشاورزی؛ 

کشاورزی قراردادی، راه حل اقتصاد ایران است؟

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد:
افزایش ۸۲ درصدی مصرف گاز با ورود اولین موج سرما به کشور

به گفته مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران، مصرف خانگی و تجاری 
گاز در هفته ای که گذشت به 310 میلیون متر مکعب در روز رسید که نسبت 

به هفته قبل از آن رشدی 82 درصدی را نشان می دهد.
دمای هوا با اولین موج سرما به کشور کاهش محسوسی داشته است. به 
دلیل همین تغییرات دمایی، اغلب افراد، وسایل گرمایشی خود را در منازل 

و حتی محل کار روشن کرده اند. 
این موضوع افزایش مصرف گاز را پیش از شروع فصل سرما در کشور به 
دنبال داشته است. تجربه نشان داده حتی اگر دمای هوا افزایش نسبی 
هم داشته باشد، اما خاموش کردن وسایل گرمایشی تا بهار سال بعد زمان 

می برد. 
به همین دلیل مصرف گاز در هفته جاری در بخش خانگی، تجاری و 
صنایع عمده، آن گونه که مدیر دیسپچینگ )کنترل و مدیریت شبکه( 
شرکت ملی گاز ایران اعلام کرده به 310 میلیون متر مکعب در روز رسیده 

است. 
»محمدرضا جولایی« در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با اعلام این 

موضوع تاکید کرد: در حالی که روز یکشنبه هفته گذشته میزان مصرف 
گاز در همین بخش، 170 میلیون متر مکعب در روز بوده است اما در این 
مدت میزان آن به 140 میلیون متر مکعب یعنی رقمی معادل 82 درصد 
افزایش پیدا کرده است.  امسال اگرچه در 6 ماهه اول سال آن گونه که مدیر 
دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران اعلام کرده، مصرف گاز در مقایسه با 
مدت مشابه سال قبل حدود یک درصد کاهش داشته اما با اولین نسیم 
نیز  گاز  نقاط کشور، مصرف  اغلب  در  و خنک شدن نسبی هوا  پاییزی 
افزایشی شده است. آمارهای شرکت ملی گاز ایران نشان می دهد که در 
روز 13 مهر امسال، مجموع مصرف گاز به 581 میلیون متر مکعب در روز 
رسیده است. این در حالی است که سال گذشته در همین روز، ایرانی ها 

567 میلیون متر مکعب گاز مصرف کرده اند.
می تواند  آنکه  بر  علاوه  کشور،  در  گاز  مصرف  افزایشی  روند  ادامه 
سوخت رسانی به نیروگاه ها را با مشکل رو به رو کرده و پایداری شبکه برق را 
به خطر بیاندازد، در ادامه ممکن است به قطع گاز برخی از مناطق کشور در 

روزهای سرد سال بیانجامد.

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت سهامی خاص پارت الکترونیک فرداد درتاریخ 18/07/1400 به شماره ثبت 18992 به شناسه ملی 
14010387093 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع 
فعالیت :ارائه خدمات فنی ، پشتیبانی ، مشاوره ، مهندسی ، طراحی ، تامین ، نصب ، اجرا ، خرید ، فروش ، تعمیر ، بازاریابی 
غیر هرمی و غیر شبکه ای ، واردات و صادرات ، نگهداری و نظارت در امر پروژه های تاسیسات برقی و مکانیکی و الکتریکی ، 
لوازم خانگی برقی ، سخت افزارکامپیوتر ، کلیه قطعات ، تجهیزات و سیستم های الکترونیکی و برقی ، دوربین های مدار بسته 
و انتقال تصویر ، سیستم های کنترل کیفیت ، دکل های ثابت و متحرک ، سیستم های روشنایی و مخابراتی ، پست های فشار 
قوی و فشار ضعیف ، شبکه های کامپیوتری، دزدگیر حرفه ای ،سیستم های مخابراتی ، آسانسور و تاسیسات ساختمانی ، 
تابلو های برق و فرمان و میکرو کنترلر پی ال سی ، سیستم های امنیت شبکه ، شبکه های مبتنی بر فیبر نوری ، شبکه های 
بی سیم و اینترنت ، تاسیسات و ماشین آلات برقی و مکانیکی ، تجهیزات برقی خودرو ، انواع بردهای الکترونیک ، واردات و 
صادرات و کلیه کالاهای مجاز بازرگانی ، اخذ و اعطای نمایندگی شرکت های معتبر داخلی و خارجی ، اخذ و وام و اعتبارات 
بانکی به صورت ارزی و ریالی از کلیه بانکها و موسسات مالی و اعتباری داخل و خارج از کشور ، شرکت در کلیه مناقصات ، 
پیمانها و مزایدات دولتی و خصوصی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت 
به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله باجک3)شهرک فرهنگیان( ، بلوار 
مهر ، کوچه اندیشه7]مهر1[ ، پلاک 7 ، طبقه اول کدپستی 3719115356 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 
300,000,000 ریال نقدی منقسم به 1000 سهم 300000 ریالی تعداد 1000 سهم آن با نام عادی مبلغ 105000000 
ریال توسط موسسین طی گواهی بانکی شماره 27.242542 مورخ 14/07/1400 نزد بانک بانک صادرات شعبه شعبه 
امامزاده ابراهیم با کد 1901425 پرداخت گردیده است والباقی در تعهد صاحبان سهام می باشد اعضا هیئت مدیره خانم زهرا 
آهنین پنجه به شماره ملی 0056005210 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت نایب رئیس هیئت 
مدیره به مدت 2 سال خانم فاطمه چابک به شماره ملی 0370599489 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت 2 سال 
آقای محمد حسین چابک به شماره ملی 0371736544 به سمت مدیرعامل به مدت 2 سال و به سمت رئیس هیئت مدیره 
به مدت 2 سال و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت 2 سال دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور 
شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیر عامل 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه بازرسان آقای حسن شعبانی فتح به شماره ملی 
0370338839 به سمت بازرس اصلی به مدت 1 سال آقای ابراهیم غلامرضائی به شماره ملی 0371076722 به سمت 
بازرس علی البدل به مدت 1 سال روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت 

مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )1۲۰7418(

------------------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 2548/6/282 اصلی واقع در بخش 
دو ثبت قم اراضی کمیدان معروف به پانمکی)بلوار نواب بین کوچه 2 و4 جنب بنگاه عبادی( که بنام اسماعیل عبادی فرزند 
حسن میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم مراجعه مالک تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون 
ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا بطبق تبصره ماده 13 قانون تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای 
مالک به وارده 2/14952-1400/7/17 تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ 1400/8/23 ساعت 
8/30 الی 12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل  و یا نماینده 

قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم 
صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد 

شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می 
بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن )م الف 14553(

تاریخ انتشار آگهی: شنبه  14۰۰/۰7/۲4
عباس پور حسنی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

آقای حسین گریزپا با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت بشماره مسلسل 963201 مربوط 
به پلاک 203 فرعی از11 اصلی واقع در محمود آباد که ذیل ثبت 2512 صفحه408 دفتر جلد 17 صادر وتسلیم شده بعلت 
جابجایی مفقود گردیده وتقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است.لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین 
نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور اسناد مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام 

خواهد شد.)م الف 14557(
محمدرضا خدایاری-رییس ثبت شهرستان جعفر آباد
تاریخ انتشار:14۰۰/۰7/۲4

------------------------------------------------------------
آگهی تاسیس 

ملی  شناسه  به   2796 ثبت  شماره  به   04/07/1400 درتاریخ  فردا  بهترین  مسیر  در  تجاری  غیر  موسسه  تاسیس 
14010316827 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. نام : در 
مسیر بهترین فردا موسسه غیر تجاری موضوع فعالیت :برگزاری دوره های آموزشی کوتاه مدت سبک زندگی در زمینه های : 
آشنایی با سبک و مهارتهای زندگی با هدف تحکیم و تقویت نهاد خانواده - توسعه فرهنگی، سرگرمی ها و پرورش استعداد و 
خلاقیت - مهارتهای شهرنشینی در کلانشهرها و ترویج فرهنگ زندگی اجتماعی- به موجب مجوز شماره 12803/16/1400 
مورخ 31/06/1400 اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم آگهی صادر گردید.. در صورت ضرورت پس از اخذ 
مجوزهای لازم. مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر 
قم، محله قلعه عمو حسین ، خیابان رسالت ، کوچه بسیج 3 )شیرازی ( ، پلاک 30 ، طبقه همکف کدپستی 3715813759 
سرمایه شخصیت حقوقی 150,000,000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای جمال مظلومی زاده به شماره 
ملی 1199211001 دارنده 75000000 ریال سهم الشرکه خانم اکرم السادات حجازی به شماره ملی 1199296619 
دارنده 75000000 ریال سهم الشرکه مدیران آقای جمال مظلومی زاده به شماره ملی 1199211001 به سمت مدیرعامل به 
مدت 2 سال و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت 2 سال خانم اکرم السادات حجازی به شماره ملی 1199296619 
به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت عضو اصلی هیئت مدیره به مدت 2 سال دارندگان حق امضا : کلیه 
اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور موسسه از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها عقود اسلامی با امضاء مدیر عامل همراه با مهر 
موسسه معتبر می باشد. همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضای مدیر عامل معتبر می باشد. روزنامه کثیر الانتشار 
ایمان جهت درج آگهی های موسسه تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور، به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )1207422(



شنبه-بیست وچهارم مهرماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65369
ورزشی

مراجع عظام تقلید وعلمای قم در دیدار وزیر ورزش و جوانان برتوجه به ورزش بانوان 
درراستای افزایش نشاط اجتماعی باحفظ ارزش های دینی  تاکید شد.

سید حمید سجادی صبح پنج شنبه درسفر به شهر مقدس قم با علما و مراجع عظام 
تقلید و جامعه پیشکسوتان ورزشی و سمن های جوانان استان قم  دیدار و گفت وگو 

کردوهمچنین  ازپروژه 4500 نفره پردیسان نیز بازدید کرد.
برپایه این  گزارش ، سجادی در نخستین سفر استانی وزیر جدید ورزش و جوانان 
به قم صبح روز پنجشنبه در اولین برنامه کاری خود با حضور در گلزار شهدای علی 
بن جعفر)ع( ضمن غبار روبی مزار شهدای انقلاب اسلامی و دفاع مقدس و شهدای 

مدافع با امام و شهدا تجدید بیعت و بر ادامه راه این شهدا تاکید کرد.
 وزیر ورزش و جوانان در ابتدای سفر کاری خود به قم با تشرف به حرم مطهر حضرت 

معصومه )س(، از بارگاه منور ایشان زیارت و در مراسم خطبه خوانی حضور یافت.
آیت الله علوی گرگانی: مراکز اختصاصی ورزش بانوان راه اندازی شود

 آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید در دیدار وزیر ورزش و 
جوانان گفت: ورزش زنان در کشور نباید به نحوی باشد که موجب اختلاط با نامحرم 
باشد و وزارت ورزش و جوانان باید مراکز اختصاصی برای ورزش بانوان احداث کند.  
این مرجع تقلید افزود: ورزش بانوان در ایران باید بدون نیاز به آقایان باید به سمت 

خودکفایی و استقلال حرکت کند.
وی ادامه داد: وزارت ورزش و جوانان اقداماتی انجام دهد که ورزش وسیله توجه به 

خداوند باشد و برخی رفتارهای احتمالی موجب سوء استفاده دشمنان قرار نگیرد.
آیت الله علوی گرگانی گفت: ایران باید الگوی کشورهای اسلامی در دنیا باشد و از 

این نظر بروز برخی صحنه ها و تصاویر مورد تایید نیست.
وی بیان کرد: طبق روایات اسلامی خداوند متعال یاور کسانی است که تقوای الهی 

را رعایت کرده و در مسیر خدمت به مردم می کوشند.
این مرجع تقلید افزود: از مهمترین توصیه های معارف دینی خدمت به مردم است 

به نحوی که خداوند رضایت خود را در رضایت مردم قرار داده است.
وی همچنین با اشاره به روایتی از پیامبر گرامی اسلام، اظهار کرد: برخورد محبت 

آمیز با مردم سیره عملی اولیای الهی بوده است.
آیت الله نوری همدانی مطرح کرد : 

لزوم همگانی شدن ورزش در بین مردم
 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید  نیز در دیدار وزیر ورزش و جوانان 
گفت: بنده 96 سال سن دارم و از 80 سال قبل ورزش را ترک نکرده ام و امروز هر 

چیزی که دارم از استمرار در ورزش است. 
وی افزود: بنده بدلیل پایبندی و استمرار بر ورزش هم اکنون از نظر فشارهای قلبی 
و عروقی نشاط یک جوان 40 ساله را در خود احساس می کنم و پزشکان نیز اخیرا بر 

این مساله صحه گذاشته اند.
وی با اشاره به ضرورت تغذیه سالم در بین جوانان اظهار داشت: بنده در برخی امور 

مانند کوهنوردی حاضر هستم با برخی جوانان امروزی مسابقه بگذارم.
این مرجع تقلید با تاکید بر لزوم همگانی شدن ورزش در بین مردم، ادامه داد: 
ورزش اگر مستمر و مداوم باشد سبب قدرت جسمانی انسان می شود و اگر استمرار 

در آن نباشد سبب خسارت و سستی بدن می شود.
وی در ادامه با اشاره به اعتماد پیامبر گرامی اسلام)ص( به جوانان، بیان کرد: وزارت 
ورزش و جوانان باید به مشکلات جوانان توجه کند و سعی کند چالش های پیش 

روی آنها را از میان بردارد.
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خواستارشد:
تقویت تمام رشته های ورزشی در استان های کشور 

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز دردیدار وزیر ورزش و جوانان ،لزوم 
همگانی شدن ورزش در بین مردم با اشاره به موفقیت بانوان ورزشکار قم با حفظ 
حجاب اسلامی گفت: ورزشکار نظام اسلامی با ورزشکار یک کشور سکولار باید 

متفاوت باشد و جایگاه معارف دینی و اخلاقی در بین ورزشکاران برجسته باشد. 
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری با اشاره به روایات و مفاهیم دینی بر ورزش 
های  قهرمانی  و  ورزش  با  کشورها  وزن  امروز  داشت:  ابراز  جسمانی،  آمادگی  و 
ورزشکاران سنجیده می شود و افکار عمومی دنیا قدرت یک کشور را در بسیاری از 

مواقع با موفقیت کشورها می سنجند.
وی با اشاره به تجربه ادغام جهاد سازندگی و جهاد کشاورزی و ضرورت دقت نظر در 
ادغام سازمان ها با یک دیگر بیان کرد: جهاد سازندگی در زمان خود اقدامات بسیار 
ارزشمندی انجام می داد که احساس می شود بعد از ادغام چالاکی و نشاط خود را از 

دست داده و تحت الشعاع مباحث دیگر قرار گرفته است.
عضو مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: وزارت ورزش نیز از نهادهایی است 
که طی یک دهه گذشته تجربه ادغام را داشته و انتظار می رود که این اقدام مانع 
از اقدامات موثر آنها نشود و هویت بخشی دینی، اجتماعی و استعداد یابی جوانان 

تحت تاثیر قرار نگیرد.
به باور وی، استعدادیابی وزارت ورزش و جوانان باید به سطح محلات برسد و 
مسوولان این وزارتخانه با حضور در محل های بازی کودکان از همان ابتدا بر کشف 

استعدادها توجه داشته باشد.
حسینی بوشهری با بیان اینکه ورزش علاوه بر مزیت ها و ویژگی های فردی و 
آمادگی جسمانی در عرصه بین الملل حائز اهمیت است، تاکید کرد: ورزش امروزه 

در مبادلات بین المللی تعیین کننده است.
امام جمعه موقت قم با تاکید بر استفاده از مربیان حرفه ای خارجی در کشور، بیان 
کرد: در کنار استفاده از مربیان خارجی باید به دنبال کادرسازی در داخل نیز باشیم و 

مربیان قدرتمند و با دانشی تربیت کنیم.
حسینی بوشهری با اشاره به تقویت تمام رشته های ورزشی در استان های کشور 
ادامه داد: وزارت ورزش و جوانان در راستای تربیت مربی و داور ورزشی به ویژه در 

رشته فوتبال برنامه ریزی داشته باشد.
 مدیر حوزه ها:

 ورزش بانوان نشاط اجتماعی را افزایش می دهد
 مدیر حوزه های علمیه کشور نیز دردیدار وزیر ورزش و جوانان گفت: اهمیت ورزش 
بانوان را مورد توجه قرار داد و گفت : در حوزه بانوان با حفظ ارزش های فرهنگی و 

دینی می توان ضریب نشاط و شادابی جامعه را افزایش داد. 
آیت الله علیرضا اعرافی ، با بیان اینکه طی سال های گذشته اقدامات ارزنده ای 
برای توسعه زیرساخت های ورزشی انجام شده است، گفت: در سطح حوزه علمیه قم 

3 هزار ورزشکار سازمان یافته مشغول فعالیت هستند.
وی با تاکید بر اهمیت نگاه علمی در اجرای برنامه های ورزشی، گفت: حوزه تحقیق 

و پژوهش در مسائل فرهنگی و ورزشی نباید کم ارزش شمرده شود.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به اهمیت ورزش قهرمانی، تصریح کرد: 

جمهوری اسلامی می تواند در حوزه اخلاق و گفتمان انقلابی پیشتاز باشد.
به گفته مدیر حوزه های علمیه کشور، وزارت ورزش و جوانان باید ورزش کشور را از 
برخی اشکالات و ایردات ممکن را با برنامه ریزی درست و ادبیات صحیح اصلاح کند.
وی بیان کرد: تیم های اعزامی ایران طی چند ماه گذشته در رویدادهای جهانی 
افتخارات غرورآفرینی برای نظام آفریدند و حوزه علمیه قم این موفقیت ها را تبریک 
می گوید. اعرافی با اشاره به ضرورت تقویت هویت ملی و دینی اظهار داشت: هویت 
سازی و شخصیت دادن به نسل جوان بعنوان یک مساله حیاتی باید توسط نهادهای 

مسوول مورد توجه باشد.
مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: خروج استعدادهای برتر از کشور یک ضعف 
بزرگ در ایران است که نگران کننده است و باید در صدد حل این معضل برنامه ریزی 

شود.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ابراز داشت: علاوه بر شکل گیری گفتمان 
نفوذ و گسترش معارف اهل بیت)ع( در کشورهای  انقلاب اسلامی در منطقه، 

مختلف از مهمترین جلوه های انقلاب بوده است.
اعرافی ادامه داد: حوزه علمیه قم با اجرای برنامه های تحولی در تلاش است تا 

نسبت به نیازهای نظام و انقلاب پاسخگوتر باشد
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(:

احکام دینی در ورزش ایران نباید مخدوش شود
و  وزیر ورزش  نیز دردیدار  تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(   
جوانان گفت: محمد صلاح بازیکن مصری تیم لیورپول انگلستان وقتی گل می زند 
به سجده می رود این یک کار فرهنگی تاثیرگذار در دنیای ورزش است که از عقاید وی 

سرچشمه گرفته است. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی افزود: برخی خال کوبی ها، آرایش های موی سر، رفتار 
و حرکات و غیره که امروز در بین ورزشکاران مشاهده می شود اثر تبلیغات فرهنگی 
تمدن غرب در بین آنها است و مسوولان فرهنگی و ورزشی ما نیز باید نسبت به بروز 
بیرونی فرهنگ و ارزش های دینی در بین ورزشکاران برنامه ریزی کنند. امام جمعه 

قم افزود: حضور، رفتار و شعارهای تماشاگران در ورزشگاه ها در ایران باید متفاوت 
از برخی کشورها باشد و اصول اخلاقی و حرفه ای باید بصورت کامل رعایت شود.

سعید گفت: میدان ورزش یک میدان بزرگ فرهنگی است و ورزشکاران باید بدانند 
هدف نهایی از ورزش فقط قهرمانی نیست.

وی بیان کرد: فلسفه ورزش در اسلام با تعریفی که دیگران از آن کرده اند متفاوت 
است؛ ورزش در اسلام تقویت روح برای عبودیت خداوند متعال است.

امام جمعه قم یادآور شد: باید جلوه بیرونی ورزش که عبودیت و بندگی خداوند 
متعال است بدون ترس از خرده گیری بدخواهان را رویدادهای بین المللی نشان 
بدهیم. سعیدی بیان کرد: تمدن غرب ورزش را سیاسی کرده و برخی اقداماتی در 
قالب ورزش انجام می دهد که قابل بیان نیست در حالی که نگاه به ورزش در اسلام 

با چیزی که گاهی مشاهده می شود تفاوت دارد.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه دشمنان از عقاید 
خود با قدرت دفاع می کنند و هراسی از اظهار باورهای خود ندارند، بیان داشت: 

احکام دینی در ورزش ایران نباید مخدوش شود.
وی تاکید کرد: دولت سیزدهم آمده تا دولت متفاوتی باشد و اموری که احساس می 

کند به سود مردم است را اجرایی کند.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با اشاره به اهدای دکترای 
افتخاری به رییس جمهوری در سفر اخیر به تاجیکستان، گفت: رییس جمهوری 
ضمن قبول لباس مرسوم آن کشور که امر پسندیده ای بود تاکید کرد که طلبه است 
و به طلبه بودن نیز افتخار می کند که بسیار قابل تحسین بود. بر اساس این گزارش: 

وزیر ورزش و جوانان در ادامه برنامه های سفر خود با حضرت آیت الله جوادی آملی از 
مراجع تقلید نیز، دیدار و گفت وگو کرد.

 وزیر ورزش: 
توسعه ورزش همگانی، هزینه های درمانی را کاهش می دهد

 وزیر ورزش و جوانان نیز دردیدار مراجع تقلید و علما گفت: به هر میزان که ورزش 
همگانی توسعه پیدا کند و مشارکت های مردمی افزایش یابد از هزینه درمان کاسته 

می شود و از طرفی جامعه ای با نشاط و نوع دوست بهتری را تجربه خواهیم کرد. 
سیدحمید سجادی با تاکید بر اینکه تجربه ورزش همگانی در دنیا یک تجربه موفق 
و امتحان پس داده است، گفت: حمایت از ورزش همگانی بصورت جدی مورد تاکید 

وزارت خانه و دولت سیزدهم است.
وزیر ورزش و جوانان نیز در این جلسه، بیان کرد:بنده 17 سال در رشته دوومیدانی 
فعالیت کردم و هنوز برخی رکودهای بنده که از آن خود کرده ام جوانان به آن دست 
نیافته اند و این قبیل مسائل یکی از دغدغه های امروز ورزش کشور است. سجادی 
خاطرنشان کرد: توقع از ورزش ایران بالا رفته و در هر رویداد ورزشی که برگزار می شود 

مردم به دلیل نتایج درخشان گذشته انتظار کسب مدال های متنوع دارند.
به گفته وی، وجود روحیه و مدیریت انقلابی در ورزش جانبازی سبب شده تا 

عملکرد تیم های پارالمپیکی کشور همیشه قابل دفاع و درخشان باشد.
وزیر ورزش و جوانان یادآور شد: سند تحول ورزش کشور تدوین شده و تلاش 
می شود در قالب حرکت های ترکیبی با سایر نهادها تحول شگرفی در ورزش کشور به 

وجود بیاید. وی با اشاره به رویکرد وزارت ورزش و جوانان در حمایت از ورزش بانوان، 
خاطرنشان کرد: الگوی حجاب ورزشکاران ایرانی ایده و الگوی بسیاری از کشورهای 

اسلامی شده است.
۲۲۵ رشته ورزشی در کشور فعال است

 وزیر ورزش و جوانان گفت: 225 رشته ورزشی در 52 فدراسیون و 100 انجمن 
و 31 ادارات کل استانها در کنار کمیته ملی المپیک و پاراالمپیک تشکیلات ورزش 
در ایران را تشکیل می دهد.  سجادی بیان کرد: تیم اعزامی پارالمپیکی ایران به 
مسابقات 2020 توکیو عملکرد درخشانی از خود بر جای گذاشت اما همچنان 

بهترین نتیجه کاروان اعزامی ایران مربوط به المپیک لندن است.
وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: المپیک و بازی های آسیایی دو رویداد مهم پیش 

روی وزارت ورزش و جوانان در سه سال آینده است.
سجادی گفت: سند جامع تحول ورزش کشور تدوین شده و به زودی برای تصویب 

و ابلاغ در هیات دولت مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 
کشتی قهرمانی قدمت 4 هزار ساله در ایران دارد

 وزیر ورزش و جوانان گفت: کشتی سنتی و قهرمانی 4 هزار سال در ایران قدمت 
دارد و این رشته ورزشی یکی از مهمترین جنبه های ورزش در ایران در سطح بین 

الملل است. 
سجادی افزود: جمهوری اسلامی از ورزش علاوه بر مباحث آمادگی جسمانی و 
نشاط برای تحکیم خانواده، وحدت ملی، غرورآفرینی و افزایش اعتماد ملی بهره می 

برد.

وی در ادامه گفت: ورزش های بومی محلی و عشایری در دوره جدید وزارت ورزش 
و جوانان مورد حمایت قرار خواهد گرفت.

سجادی با تاکید بر حمایت از رشته ورزشی چوگان خاطرنشان کرد: این رشته 
ورزشی 600 سال قبل از میلاد مسیح در ایران قدمت داشته است.

وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: حمایت از ورزش بومی و باستانی چوگان یکی 
از اولویت های مهم این وزارتخانه در دوره جدید است.

به گفته وی ، کمان گیری با اسب یکی از ورزش ها و سنت های دیرینه ایرانیان است 
که امروز در سطح جهان مورد توجه قرار گرفته و خود را در سطح یک ورزش حرفه ای 

معرفی کرده است.
سجادی با اشاره به ظرفیت های سنت های دیرینه ایرانی تصریح کرد: بسیاری از 
رشته های بومی محلی ایران مورد توجه سایر ملل قرار گرفته و این رشته های مهیج به 

کشورهای دیگر صادر شده است.
سرانه های ورزشی قم رضایت بخش نیست

 وزیر ورزش و جوانان همچنین  در آیین تجلیل از جمعی از ورزشکاران پیشکسوتان 
قم گفت: استاندارد سرانه ورزشی در دنیا سه متر برای هر فرد است که این میزان در 

استان قم حدود 50 سانتی متر است که وضعیت مطلوبی را نشان نمی دهد. 
ورزشکاران  از  جمعی  از  تجلیل  آیین  در  پنجشنبه  روز  سجادی  حمید  سید 
پیشکسوتان قم، افزود: قرارگیری قم در محور مواصلاتی 17 استان و ظرفیت های 
گردشگری و مذهبی آن می تواند قم را به عنوان یکی از شهرهای اصلی در برگزاری 

رقابت های ملی و بین المللی تبدیل کند.
سرانه ورزشی قم نیازمند افزایش 6 برابری است 

وزیر ورزش و جوانان گفت: سرانه ورزشی در قم نیم متر مربع است که این میزان باید 
به استاندارد ملی سه متر مربع افزایش یابد.

 وزیر ورزش و جوانان افزود: بیمه ورزشکاران، داوران و مربیان از چالش های مهم 
ورزش در ایران است که از عوامل مهم آن این است که فعالیت ها در قوانین کشور 

شغل محسوب نمی شود.
به گفته وی، برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی اخیرا در تماس های 
جداگانه ای خواستار ورود به مبحث بیمه ورزشکاران و رفع نگرانی این افراد شده اند.

سجادی تاکید کرد: مشکل همیشگی و تکراری حمایت از پیشکسوتان یکبار برای 
همیشه باید حل شود؛ حقوق این افراد در صندوق حمایت از ورزشکاران باید تقویت 

شود.
وزیر ورزش و جوانان اظهار داشت: سند تحول ورزش کشور تدوین شده و امید 

می رود به زودی توسط هیات دولت تصویب و برای اجرا ابلاغ شود.
وزیر ورزش و جوانان در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر جلوگیری از عقب 
افتادگی ورزش بانوان گفت: این که زنان و دختران در داخل خانه های خود بی 

حرکت باشند زیبنده نظام نیست و از طرفی سلامتی آنها را به خطر می اندازد.
تتکمیل سالن ورزشی 4۵۰۰ نفری پردیسان در اولویت قراردارد

 وزیر ورزش و جوانان همجنین عصر پنجشنبه در حاشیه بازدید از سالن ورزشی 4 
هزار و 500 نفری قم در شهرک پردیسان ،تکمیل و راه اندازی سالن ورزشی نیمه تمام 
4 هزار و 500 نفری قم را از طرح های اولویت دار وزارت ورزش و جوانان برای تکمیل 

و راه اندازی قلمداد کرد. 
سجادی  افزود: این سالن ورزشی یکی از مجموعه های زیبا و مدرن کشور می تواند 

باشد.
توان  تغییرات کاربردی می  اندکی  با  این مجموعه ورزشی  ابراز داشت: در  وی 
بسیاری از رشته های ورزشی را در حالت استاندارد و با حضور مطلوب تماشاگران 

برگزار کرد.
سجادی اظهار کرد: برای تکمیل این مجموعه نیمه کاره جلسه ای با استاندار قم 
برگزار شد و فردا نیز در جلسه آمایش سرزمین وزارت ورزش وضعیت این پروژه مورد 

برررسی قرار خواهد گرفت.
وی یادآور شد: ماحصل سفر به قم بصورت گزارش مفصلی به رییس جمهوری 
ابلاغ و مصوبات و تصمیمات گرفته شده برای توسعه ورزش قم در جلسه روز شنبه 

معاونان وزارت ورزش و جوانان مورد بررسی قرار می گیرد.
وزیر ورزش و جوانان در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: وزارت ورزش و 
جوانان استقلال و خودکفایی را راه صحیح پیشرفت و توسعه ورزش زنان و دختران 

می داند.
وزیر ورزش و جوانان درآیین تجلیل از ورزشکاران پیشکسوت قم ؛

سرانه های ورزشی قم رضایت بخش نیست
همچنین عصر پنجشنبه با حضور وزیر ورزش و جوانان از جمعی از پیشکسوتان 

ورزش استان قم در زورخانه شهید محمدحسین فهمیده تقدیر به عمل آمد. 
مدیرکل ورزش و جوانان قم ، با اشاره به اهمیت توسعه و سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در توسعه زیرساخت های ورزشی خاطرنشان کرد: در سطح این استان 

258 باشگاه خصوصی در حال فعالیت است.
به گفته رسول منعم، تا قبل از شیوع بیماری همه گیر کرونا 51 هزار ورزشکار حرفه 
ای و سازمان یافته در استان قم شناسایی شده بود که تعداد این افراد هم اکنون 
در حال افزایش است. مدیرکل ورزش و جوانان قم اظهار داشت: تیم های اعزامی 
مردان و زنان قم طی چند سال گذشته مدال های متنوع و گوناگونی را از آن استان 
قم کرده اند. وی خاطرنشان کرد: ورزش باشگاهی طی سالهای گذشته موفقیت هی 

چشمگیری در سطح استان قم از خود برجای گذاشته است.
منعم با بیان اینکه متوسط سرانه های ورزشی در کشور 75 صدم درصد است، ادامه 

داد:  این سرانه ها در  استان قم 52 صدم متر است.
بیمه ورزشی در بین  بیان کرد:  نیز  از پیشکسونان ورزشی قم  غلامرضا ملکی 
بازنشستگان یکی از معضلات مهم جامعه ورزشی است که این افراد را پس دوران 

ورزش حرفه ای دچار مشکلات زندگی روزمره می کند.
محمدرضا حلوایی رییس هیات والیبال قم نیز ابراز داشت: قانون فعلی جذابیتی 

جهت سرمایه گذاری در بخش ورزش ندارد و شفافیت های لازم را ندارد.
وی ادامه داد: عملی شدن و حمایت از قهرمانان در جذب در دانشگاه ها و دستگاه 
های دولتی و خارج شدن انحصار این مساله از مرکز از مهمترین درخواست های 
آستانه  در  قم  ورزشی  فضاهای  از  بسیاری  وی،  گفته  به  است.  قمی  ورزشکاران 
فرسودگی قرار دارد و نیاز به بازسازی و رفع مشکلات کنونی آنها بیش از همیشه 
ضرورت پیدا کرده است. وی با اشاره به مشکلات زیرساختی جهت توسعه رشته های 
ورزشی تصریح کرد: تناسبی بین تعداد ورزشکاران و سرانه های ورزشی استاندارد 
در استان قم وجود ندارد. در این جلسه از محمد حسین جمال از پیشکسوتان 
ورزش پهلوانی، برادر شهید جعفر حیدریان از شهدای دفاع مقدس، سید سعیدرضا 
چاووشی از قهرمانان پاراالمپیکی قم، ناصر کریمی از جانبازان و آزادگان دفاع مقدس 
و غلامرضا زکی خانی از پیشکسوتان ورزش باستانی با اهدای لوحی تقدیر بعمل آمد.

حضور وزیر ورزش در تمرینات تیم بسکتبال شیمیدر قم 
وزیر ورزش و جوانان  همچنین در ادامه برنامه سفر یکروزه خود در تمرینات تیم 
بسکتبال لیگ برتری شیمیدر قم حضور یافت و با بازیکنان و کادرفنی تیم گفت و گو 
کرد.  سیدحمید سجادی با حضور در محل تمرینات تیم بسکتبال شیمیدر قم برای 

بازیکنان داخلی و خارجی این تیم لیگ برتری آرزوی موفقیت کرد.
وی در حاشیه این جلسه، اظهار داشت: تیم شیمیدر قم برای سومین سال پیاپی 
با سرمایه گذاری بخش خصوصی در سطح اول بسکتبال ایران به رقابت خواهد 

پرداخت و ما برای این تیم آرزوی سربلندی در فصل جاری لیگ برتر داریم.
وزیر ورزش و جوانان همچنین در دیدار به همراه تنی چند از معاونان وزارت ورزش و 

جوانان و مسوولان استانی بر پیراهن این تیم لیگ برتری امضا زدند.
مهران شاهین طبع سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم در گفت گو با وزیر ورزش و 
جوانان، بیان کرد: تیم بسکتبال شیمیدر قم ترکیبی از بازیکنان جوان و آینده دار به 

همراه بازیکنان باتجربه خارجی خود را برای فصل جاری لیگ برتر آماده می کند.
وی بیان کرد: حمایت وزارتخانه و اداره کل ورزش و جوانان استان و هیات بسکتبال 

قم می تواند در تقویت روحیه و انگیزه این تیم قدرتمند شهرستانی موثر باشد.
وزیر ورزش و جوانان همچنین پنجشنبه شب در آخرین برنامه سفر خود به قم با 
حضور در مسجد مقدس جمکران با اعضای برخی سمن ها، گروه های جهادی، 

جوانان کارآفرین و فعالان اجتماعی دیدار کرد.

در دیداروزیر ورزش و جوانان با مراجع عظام تقلید وعلمای قم  تاکیدشد؛

توجه به ورزش بانوان برای افزایش نشاط اجتماعی  
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یک خبر، چند پرسش؛

آقای قالیباف مسئول مشکلات کیست؟
رئیس مجلس شورای اسلامی پس از نزدیک به 16 ماه ریاست بر پارلمان و حتی با روی 
کار آمدن دولت نزدیک به جناح سیاسی خود همچنان در حال انتقاد از وضع مدیریت 

در کشور است. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس یازدهم شورای اسلامی روز سه شنبه 20 مهر در 
مراسم اختتامیه جایزه سردار سرلشکر حاج حسین همدانی اظهار کرد: باورهای غلط 
و مدیران ناکارآمد دو مشکل اساسی ما در کشورداری است. مشکل پول و نبود امکانات 

نیست. برای این اصول باید وقت و انرژی بگذاریم.
سخنان اخیر قالیباف در حالی مطرح می شود که در این 16 ماه ریاستش بر پارلمان 
هم بارها و بارها با چنین سخنانی به انتقاد از وضع کشور پرداخته است. در دوران دولت 
روحانی، شاید به نظر می رسید که انتقادات قالیباف به نوع مدیریت دولت دوازدهم 
بازمی گردد اما در حالی که بیش از دو ماه از روی کار آمدن دولت سیزدهم به ریاست 
سید ابراهیم رئیسی می گذرد که اتفاقا دولت نزدیک به جناح سیاسی قالیباف هم هست، 

انتقادات رئیس مجلس همچنان ادامه دارد.
به طور مثال رئیس مجلس شورای اسلامی روز 24 شهریور هم در نشست افتتاح مرکز 
نوآوری و خانه خلاق قوه مقننه با بیان اینکه عادت ها مانع از تحول در ساختار اداره کشور 

می شود، گفت: امروز تورم قانون بیشتر از تورم اقتصادی است.
این مواضع و اظهارات قالیباف پرسش هایی را ایجاد می کند:

1. آیا رئیس مجلس به عنوان رئیس قوه مقننه کشور خودش نباید به موضوعاتی مثل 
"تورم قانون" رسیدگی کند؟

2. روی سخن قالیباف دقیقا با کدام یک از مسئولان کشور است و به طور کلی حرف 
دل اصلی او چیست؟

3. آیا رئیس مجلس که سال ها خودش در مناصب بالای مدیریتی کشور بوده فکر 
نمی کند خود او هم یکی از مسئولان وضع موجود است؟

4. انتقادات قالیباف در دولت روحانی اینگونه برداشت می شد که او رویکردی سیاسی 
به موضوع دارد اما با روی کار آمدن دولت نزدیک به جناح او و اتفاقا حضور تعدادی از 
نزدیکان قالیباف در مناصب مدیریتی کشور، آیا این انتقادات به خود قالیباف و جناح 

سیاسی او بازنمی گردد؟
5. آیا ادامه این انتقادات در دولت اصولگرای رئیسی نشان از ایجاد شکاف میان بزرگان 

جناح راست دارد که قالیباف به انحای مختلف در حال مطرح کردن آن است؟
6. با یکدست شدن همه قوا این انتظار جود داشت که سران قوا به جای انتقادات 
پینگ پنگی از پشت تریبون، با تعامل بیشتری به حل مشکلات مردم بپردازند ولی با 
ادامه انتقادات وقت و بی وقت قالیباف از وضع مدیریتی کشور آیا این نظریه که یکدست 
شدن همه قوا به جای نفع برای مردم و کشور، به اختلافات جدیدی می انجامد به اثبات 

نمی رسد؟
7. قالیباف در حال مطرح کردن این موضوع است که باید برای حل مشکلات وقت و 
انرژی بگذاریم؛ پس از 16 ماه ریاست قالیباف بر مجلس، برآیند حضور او و همفکرانش 

در پارلمان چه بوده و این وقت و انرژی پس کی قرار است گذاشته شود؟
8. بهتر نیست رئیس مجلس و همکارانش به جای تکرار مکرر چنین موضوعاتی، به 

حل ریشه ای این معضل بپردازند و تنها به صحبت در پشت تریبون بسنده نکنند؟
9. باید از رئیس مجلس پرسید که مسئول این مشکلات مدیریتی چه کسانی هستند؟

پاک آیین سفیر پیشین ایران در آذربایجان:

تهران وباکواراده لازم برای بازگشت
 به روابط عادی را دارند

و  ایران  خارجه  وزیران  تلفنی  تماس  به  اشاره  با  آذربایجان  در  ایران  پیشین  سفیر 
جمهوری آذربایجان و تمایل هر دو طرف برای رفع سوء تفاهم ها و مذاکرات مستمر برای 
حل مسایلی که پیش آمده گفت: به نظر می رسد در هر دو طرف این اراده ایجاد شده تا 
مسیر همکاری های دو کشور را به نحوی هدایت کنند که مشکلی وجود نداشته باشد و 

شاهد روابط عادی دو کشور باشیم. 
محسن پاک آیین در گفت وگو با ایسنا افزود: طبق اطلاعاتی که در سازمان راهداری 
آذربایجان و  به سمت  ترانزیتی زمینی  ایران اعلام شده، مسیرهای  و وزارت خارجه 
ارمنستان باز است و در مسیرهای هوایی هم مشکلی وجود ندارد. به نظرم در فضای 
مجازی برخی عوامل سعی می کنند اختلافات دو کشور را تشدید کنند و آنها را غیرقابل 
حل اعلام کنند اما نباید به اخبار غیرمستند توجه کرد و باید اخبار را از مسیرها و کانال 
های رسمی دنبال کرد. با توجه به سیاست دولت برای همکاری با همسایگان که این 
سیاست را آذربایجان هم در دستور کار خود دارد باید سعی کرد وضعیت فعلی مدیریت 

شود و این را هم باید بدانیم تشدید اختلافات تنها به نفع رژیم صهیونیستی است.
سفیر پیشین ایران در اذربایجان درباره استمرار و تاکید مقامات ایران نسبت به حضور 
رژیم صهیونیستی در مرزهای شمال غربی اظهار کرد: حضور رژیم صهیونیستی به طور 
طبیعی برای ایران نگران کننده است. چون ما این رژیم را می شناسیم، هر جا که هست 
موجب ناامنی است و به دنبال تخریب روابط ایران با همسایگانش هست. این مسایل 
را به آذربایجان هم اعلام کردیم و آنها هم به طور رسمی و هم دوستانه گفتند که اجازه 
نمی دهند از خاک این کشور، این رژیم علیه کشور دیگری استفاده کند. به نظر این 
موارد از مسایلی است که در مذاکرات دوستانه باید مطرح و پیگیری شود امیدواریم روند 
مثبت تعاملات را به زودی شاهد باشیم. پاک آیین گفت: بین کشورهای همسایه معمولا 
سوءتفاهم ایجاد می شود، اما هنر دیپلماسی است که با اتخاذ مواضع درست مسیر را 
عادی کند. درباره آذربایجان بعد از فروپاشی شاهد فراز و نشیب های متعدد بودیم اما 
در نهایت این مسایل رفع شده است و این مساله اخیر هم از آن موارد است و به زودی 
مسیر عادی روابط در پیش گرفته خواهد شد. وی ادامه داد: روند تحولات و رایزنی های 
سیاسی دو کشور نشان می دهد که هر دو طرف اراده لازم برای حل مسایل را دارند تا 

مسیر همکاری های دو جانبه به روال عادی برگردد.
  

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

مردم و دولت لبنان از فتنه ها سربلند عبور 
خواهند کرد

 سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به رویدادهای اخیر در لبنان تصریح کرد: ایران 
بر این باور است که مردم، دولت و ارتش در کنار مقاومت لبنان با انسجام و وحدت خود، 
مانند همیشه از فتنه ها که ریشه در رژیم صهیونیستی دارد با موفقیت و سربلندی عبور 

خواهد کرد. 
»سعید خطیب زاده« با محکوم کردن و ابراز تاسف عمیق از آتش گشودن و تیراندازی 
به مردم بی گناه لبنان که در حال تظاهرات مسالمت آمیز بوده اند، تاکید کرد: ضروری 
است دولت و مقامات لبنان نسبت به شناسایی و دستگیری عوامل این جنایت ها و 
فتنه انگیزی میان مردم لبنان اقدام عاجل نمایند. وی درباره وقایع تلخ لبنان گفت: 
جمهوری اسلامی ایران ضمن تاکید بر اهمیت حفظ ثبات و آرامش لبنان، با دقت و از 
نزدیک تحولات لبنان را زیر نظر دارد و بر این باور است که مردم، دولت و ارتش در کنار 
مقاومت لبنان با انسجام و وحدت خود، مانند همیشه از فتنه ها و دسیسه هایی که ریشه 
در رژیم صهیونیستی دارد و توسط اربابان و عوامل این رژیم طراحی و اجرا می شود، با 
موفقیت و سربلندی عبور خواهند کرد. خطیب زاده با تسلیت به دولت و مردم لبنان، 
مسالت  عاجل  وشفای  سلامت  دیدگان  جراحت  برای  داغدار،  خانواده های  ویژه  به 
کرد. لازم به ذکراست :تجمع روز پنجشنبه  مردم لبنان در اعتراض به دستور قاضی 
تحقیقات پرونده انفجار تابستان 1399 بندر بیروت مبنی بر بازداشت تعدادی از وزیران 
و نمایندگان این کشور به خشونت کشیده شد و بنا به اعلام رسانه ها این خشونت هفت 
کشته و 60 زخمی به جا گذاشت. نیروهای ارتش لبنان به مردم که برای تجمع مقابل 
کاخ دادگستری در حرکت بودند در منطقه الطیونة در بیروت حمله کردند که  شماری از 

معترضان کشته و زخمی شدند.

وزیر خارجه عربستان:

ریاض برای مذاکره با تهران جدی است
 وزیر خارجه عربستان گفت که کشورش برای مذاکره با تهران، جدی است. 

»فیصل بن فرحان« وزیر خارجه عربستان در گفت وگو با روزنامه »فایننشال تایمز« گفت 
که کشورش برای مذاکره با تهران، جدی است. وی درباره زمان شروع مذاکره با ایران 
گفت که همزمانی برخی از اتفاقات، باعث شد به این باور برسیم که زمان مناسب برای 
مذاکره با ایران فرا رسیده است. وزیر خارجه عربستان مدعی شد که ما همیشه خواهان 
مذاکره بودیم؛ اگر این مذاکرات، جدی باشند.   بن فرحان همچنین روند پیشرفت 

گفت وگوها با ایران را »صمیمانه« توصیف کرد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور:

تلاش می کنیم جلوی هزینه های بیهوده 
گرفته شود

معاون پارلمانی رئیس جمهور با تاکید بر اینکه در کنار معیشت مردم و اقتصاد مردم باید 
به بحث فرهنگ هم توجه شود، گفت: تلاشمان این است که جلوی ریخت و پاش ها و 

هزینه های بیهوده گرفته شود و برای خدمت به مردم به کار روند. 
سید محمد حسینی  روزپنجشنبه در جلسه شورای اداری شهرستان فسا که با حضور 
با حضور امام جمعه، فرماندار و جمعی از مسئولان شهرستان برگزار شد، شرکت کرد و 
پس از شنیدن مسائل و مشکلات شهرستان فسا گفت: اگرچه در حال حاضر مشکلاتی 
اقتصادی در کشور وجود دارد، اما برخی از کارها اولویت دارد و باید تلاش کنیم زودتر به 

نتیجه برسند.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: دولت تمام توان خود را به کار گرفته تا در 

خدمت مردم باشد و بیش از گذشته کار و تلاش شود.
حسینی افزود: آیت الله رئیسی بر برگزاری سفرهای استانی و حضور در میان مردم 
و لمس مشکل از نزدیک تاکید دارند و ما بر این باور داریم که اگر مسئولین برای رفع 
مشکلات تلاش کنند خدا هم کمک خواهد کرد. در بحث واکسناسیون هم دیدید که با 

تلاش دولت و مسئولان این مسئله با سرعت به نتیجه رسید.
او در ادامه به عضویت ایران در سازمان شانگ های اشاره کرد و گفت: این سازمان یک 
سازمان قدرتمند است و کشورهای مانند روسیه، چین، هند و... در این سازمان هستند و 

اگر تبادلات ما با این کشورها سرعت بگیرد خیلی از مشکلات برطرف خواهد شد.
حسینی ادامه داد: دنیا فقط غرب و آمریکا نیست و ما نباید معطل برخی از کشورهای 
غربی شویم. همین کشورهای اطراف می توانند بازار بسیار خوبی برای محصولات ایرانی 
باشند. او با بیان اینکه باید موانعی که در مسیر تولید وجود دارد را برطرف کنیم، گفت: 
امید است همه در این مسیر کمک کنند مردم هم باید همراهی و مشارکت کنند و یأس و 

ناامیدی باید رخت بر بندد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور افزود: به رغم مشکلات اقتصادی و به تمام مسائلی که 
وجود داشت مردم پای صندوق آمدند و الان هم دولت باید این محبت مردم را جبران کند 

و پاسخ دهد و همه توان خود را برای حل مشکلات مردم به کار ببندد.
حسینی با اشاره به تلاش مسئولان برای حل مشکلات گفت: دولت با تمام توان در حال 

تلاش است تا مسائل و مشکلات مردم با سرعت بیشتری حل شود.

مسعود پزشکیان: 

گاهی مصوبات سفرهای استانی 
روسای جمهور غیرعلمی است 

 نماینده مردم تبریز در مجلس یازدهم، در رابطه با سفرهای استانی رئیس جمهور، 
گفت: اینکه به عنوان یک مسئول به میان مردم می روند تا از نزدیک در جریان مشکلات و 
کاستی ها باشند فی نفسه قابل تقدیر است اما گاهی مصوبات این سفرها غیرعلمی است.
مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا، در 
رابطه با سفرهای استانی رئیس جمهور و در پاسخ به اینکه »این سفرها چه فایده ای برای 
مردم داشته یا می تواند داشته باشد؟«، گفت: اینکه به عنوان یک مسئول به میان مردم 
می روند تا از نزدیک در جریان مشکلات و کاستی ها باشند فی نفسه قابل تقدیر است. اما 
اینکه این سفرها می تواند اثربخش و مفید باشد یا نه؟ به ساختار مدیریتی ما برمی گردد و 

همچنین به نوع مدیریتی که می خواهیم در آنجا اعمال کنیم مرتبط است.
وی ادامه داد: اصولًا سیاستگذاران یا روسا یک سیاستگذاری انجام می دهند و این 
مدیران صف هستند که باید آن ها را اجرایی کنند و اهداف و وعده ها را تحقق ببخشند؛ 
در اینجا اگر رئیس دولت نتواند مدیران اجرایی، توانمند، کارکشته و عالم منصوب کند، 
این سفرها توقعات را بالا برده و به دلیل عدم انجام وعده ها نارضایتی را افزایش خواهد 
داد. اما اگر همزمان مدیرانی باشند که بتوانند سیاست ها را اجرایی کنند، می تواند خیلی 
تاثیرگذار باشد. پزشکیان در رابطه با مصوبات سفرهای استانی رئیس جمهور که از زمان 
احمدی نژاد باب شد، خاطرنشان کرد: گاهی این مصوبات غیرعلمی است، مصوبات 
زمان احمدی نژاد 100 سال دیگر هم خیلی هایشان ممکن است اجرا نشوند چه برسد به 
این ها. وی افزود: اصولا هر مصوبه ای براساس درآمد و پولی که دولت دارد در قانون بودجه 
می آید؛ اگر قرار است وعده ای داده شود و مصوبه ای شکل بگیرد باید بیاید در بودجه 
وقتی در بودجه نمی آید یعنی پولی وجود ندارد و در نتیجه توقع ایجاد می کند که عدم 

اجرای آن هم نتیجه اش افزایش نارضایتی مردم خواهد بود.

وزیر کشور: 

مصوبات سفرهای استانی تا تحقق کامل 
پیگیری می شوند

 وزیر کشور با اشاره به سازوکار سفرهای استانی دولت سیزدهم گفت: این سفرها در سه 
مرحله قبل، حین و بعد سفر با برنامه ریزی مناسبی برای گره گشایی از مشکلات استان ها 

صورت می گیرد و تا تحقق کامل مصوبات پیگیری می شوند. 
احمد وحیدی پنجشنبه در سخنانی در حاشیه هفتمین سفر استانی دولت سیزدهم در 
شیراز افزود: در گام نخست، قبل از سفر استانی، جلسات خوب و قوی از نظر کارشناسی 
در تهران با حضور معاون اول رئیس جمهوری و استاندار و مسئولان استانی برگزار و مسائلی 
که از قبل شناسایی شده، بحث و بررسی می شود و راهکارهای رفع آنها در قالب مصوبات 

سفر استانی تدوین می شود.
وحیدی گفت:  در زمان سفر استانی نیز تعدادی از وزیران و معاونان رئیس جمهوری به 
نمایندگی از رئیس جمهوری در مناطق مختلف استان ها حضور می یابند و در صورت نیاز 
این مناطق به تدوین مصوبات گره گشا از مشکلات، موارد را برای بررسی در هیات دولت 

مطرح می کنند.
وزیر کشور گفت:  در هفتمین سفر استانی دولت که به مقصد استان فارس در حال انجام 
است، وزیران و معاونان رئیس جمهوری از شامگاه چهارشنبه و صبح پنجشنبه در مناطق 

مختلف استان حضور یافته اند.
وی با اشاره به سخنان رئیس جمهوری مبنی بر اینکه دولت در رفع موانع بهره گیری از 
ظرفیت های استان فارس جدیت دارد، گفت:  در مرحله سوم و بعد از سفر نیز مصوبات 

سفرهای استانی دولت تا تحقق کامل پیگیری می شوند.
وحیدی همچنین با اشاره به بازدیدهای سرزده روز پنجشنبه آیت الله دکتر سید ابراهیم 
رییسی در سفر استانی به فارس گفت:  رئیس جمهوری در این بازدیدها، دستور رفع 
مشکلات کارخانه تعطیل آزمایش مرودشت و کارخانه در حال احداث کاغذسازی زاگرس 
فارس را صادر کرد. رئیس جمهوری در بازدید از روستای کناره در شهرستان مرودشت نیز 
سخنان مردم و فعالان صنعت دامداری و کشاورزی در این منطقه را شنید و دستورهای 

لازم برای رفع این مشکلات را صادر کرد.
وی ادامه داد:  درخواست هایی نیز از سوی مردم در زمینه رفع مشکلات کمبود آب 

آشامیدنی مطرح شد که با دستور رئیس جمهوری برای رفع آنها همراه شد.
  

دبیر شورای عالی مناطق آزاد:

خدمات نظام اسلامی را باید در عمل
 به مردم نشان داد

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری ، صنعتی و ویژه اقتصادی گفت: باید تمام توان 
خود را برای اعتلای انقلاب اسلامی بکار گرفته و خدمات انقلابی را در عمل نه در شعار 

به مردم نشان دهیم . 
عباس  سردار  گونه  شهادت  عروج  اربعین  مناسبت  به  پنجشنبه  روز  محمد  سعید 
سرخیلی و بزرگداشت سردار حاج محمد حسن کوسه چی در مجتمع فجر اهواز اظهار 
داشت: باید با کار انقلابی و جهادی  ثابت کنیم که اسلام تنها در کتاب ها و در حد شعار 
نیست بلکه ارزش های اسلام با تفکر انقلابی قابل پیاده سازی و الگوسازی در تمامی 
جهان اسلام است. وی افزود: تفکر ناب شیعی و نامه پنجاه و سوم امیرالمومنین )ع( به 
مالک اشتر همگی از دستورالعمل های جهاد اکبر به شمار می رود که امید است ما نیز 
بتوانیم با پیاده سازی این تفکر شیعی، یاد و خاطره شهدا را در عمل گرامی بداریم و به 

جهانیان معرفی کنیم .
 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران :

گلزار های شهدا، کانون های فرهنگی می شوند 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از ایجاد کانون های فرهنگی در هزار گلزار شهدای 

سراسر کشور خبر داد.
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی از ایجاد کانون های فرهنگی در هزار گلزار شهدای 
سراسر کشور خبر داد و گفت: درحال حاضر این کانون در گلزار شهدای کرمان ایجاد 

شده است.
وی با اشاره به ایجاد هیات امنا از جامعه ایثارگران و جانبازان در برپایی این کانون ها 
قدردانی کرد و افزود: در این کانون ها علاوه بر برگزاری اعیاد مذهبی، وقف و نذر هم اجرا 
خواهد شد. رئیس بنیاد شهید با اشاره به این که شهدا چراغ راه آیندگان هستند، گفت: 

آرمان های شهدا باید برای نسل آینده ترسیم شود.

 رئیس جمهوری گفت:  آینده کشور را بسیار روشن می بینم و گشایش هایی 
برای کشور در حال اتفاق افتادن است. 

آیت الله دکتر سید ابراهیم رییسی شامگاه پنجشنبه در جلسه شورای اداری 
استان فارس به تشریح مواردی از یکصد مصوبه سفر به این استان و برنامه های 
دولت برای گره گشایی از مشکلات استان اشاره کرد و گفت:  در دیدار با مقام 
معظم رهبری به این موضوع اشاره کردم و ایشان فرمودند که به این نگاه )آینده 
روشن کشور( عمیقا اعتقاد دارم که البته تحقق آن به دست توانای شما عزیزان 

بستگی دارد.
ماموریت به مسئولان برای ساماندهی اطراف حرم های مطهر در شیراز

میراث  وزیر  به  فارس  استان  اداری  شورای  جلسه  در  رئیس جمهوری   
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری و استاندار فارس ماموریت داد که نسبت به 
ساماندهی اطراف حرمین شریفین ) حرم های مطهر حضرت شاهچراغ و حضرت 

سید علاء الدین حسین بن موسی الکاظم )ع( اقدام کنند.
وی اظهار داشت: وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در این سفر 
بازدیدی از طرح توسعه حرم مطهر شاهچراغ داشته است و انشالله با کمک مردم 

و مسئولان، باید اطراف حرم  های مطهر ساماندهی شوند.
اهمیت تکمیل طرح های نیمه تمام

رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود بر اهمیت تکمیل طرح های 
نیمه تمام در استان ها تاکید کرد و گفت:  تا طرح نیمه تمام وجود دارد نباید سراغ 

طرح  جدیدی رفت و کارهای نیمه تمام را باید تکمیل کرد.
از روستای کناره در شهرستان  بازدید سرزده خود  به  اشاره  با  رییسی  دکتر 
مرودشت در این سفر یکروزه  گفت:  مردم منطقه برای دسترسی به آب برای 
استحمام هم مشکل داشتند و این نشان می دهد که مساله آب از ضرورت ها و 

اولویت ها است.
رئیس جمهوری گفت:  به عنوان نمونه، برای آبرسانی به این منطقه کارهایی 
انجام شده که در نیمه راه رها شده است و هرچه سریعتر باید این کارهای ناتمام 

تکمیل شود.
باید با مردم سخن گفت

رییسی در بخش دیگری از سخنان خود از اهتمام دولت به رفع مشکلات ناشی 
از خشکسالی در استان های متاثر از کم آبی سخن گفت و اظهار داشت : این 

مساله از جمله در خصوص استان فارس در شورای عالی آب مطرح خواهد شد.
وی اظهار داشت:  اگر ظرفیت ها و اعتبارات در این بخش به صورت عادلانه 
تقسیم شود، مردم راضی خواهند بود، به ویژه اینکه اگر با مردم هم در میان 

گذاشته شود، بر این باور هستم که باید با مردم سخن گفت.

صنایع غیرفعال احیا شوند
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر این که صنایع 
غیرفعال در استان فارس باید احیا شوند گفت: شماری از صنایع در این استان 

تعطیل شده اند و برخی هم نیمه فعال هستند.
وی به بازدید خود از کارخانه تعطیل آزمایش مرودشت اشاره کرد و گفت:  امروز 
وضع اسفناکی در این کارخانه دیدیم که به جای اینکه کارخانه محل تولید باشد، 

به انبار پیاز تبدیل شده است.
نجات کشور در تولید است

رییسی با اشاره به سخنان برخی دامداران مرودشت مبنی بر تمایل برخی در 
کشور به واردات دام به جای تولید در داخل، تاکید کرد:  نجات کشور در تولید 
است؛  باید تولید کننده در بخش های کشاورزی و صنعت باشیم، چرا که واردات ما 

را از استقلال دور خواهد کرد.
رئیس جمهوری در ادامه از بانک ها خواست که تسهیلات بانکی را به سمت 

حمایت از تولید هدایت کنند.
رئیس قوه مجریه گفت: هدایت منابع بانکی به سمت تولید بلکه سبب تقویت 

بنیه های اقتصادی کشور خواهد شد.
وی اظهار داشت: ما هم معتقدیم که چنانچه نقدینگی ها و حجم مبادلات و 

منابع پولی و بانکی به سمت دلالی ها به جای تولید ،سیل بنیان کن است.
رییسی تصریح کرد: هرگاه افزایش نقدینگی داشتیم و این هزینه ها به سمت 

تولید نرفت باید نگران آسیب های آن از جمله نقش تورم زایی آن باشیم.
رئیس جمهوری گفت:  سیاست و راهبرد دولت سیزدهم نیز بر همین امر استوار 
است و به جای پول پاشی به دنبال هزینه کردهای صحیح و سوق دادن سرمایه ها 

و نقدینگی ها به سمت رونق تولید و تقویت موضع اقتصاد مقاومتی است.
وی ادامه داد: ما معتتقدیم که هجوم و جهت دهی نقدینگی ها و سرمایه ها و 
منابع بانکی کشور در تولید و تقویت و رونق آن نه ایجاد هزینه و نه تورم می کند به 

ایجاد اشتغال و کاهش معضل بیکاری و ایجاد امید در جامعه نیز کمک می کند.
رییسی راه نجات کشور را نیز رونق تولید و تقویت و جاری ساختن واقعی قتصاد 
مقاومتی و رهنودهای مقام معظم رهبری در این حوزه دانست و تاکید کرد: در 
همین استان فارس بخش عمده ای از کارگاه های کوچک اقتصادی و کارخانه 
های صعتی و تولیدی غیرفعال و نیمه کاره رها شده اند که با تزریق میزان کمی 

نقدینگی این کارخانه رونق دوباره خواهد گرفت.
وی به رصد و بازدید از برخی طرح ها و کارخانه های صنعتی در جریان سفر امروز 
خود به فارس به ویژه در شهرستان مرودشت اشاره کرد و گفت: کارخانه آزمایش 
این شهرستان به شدت دچار رکود شده که می توان با کمک و ارایه تسهیلات به 

سرمایه گذاران، این واحد صنعتی را فعال کرد.
مردم به سفره خود نگاه کنند، می فهمند چه وضعی داشتند

اداری  شورای  جلسه  در  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  رئیس جمهوری 
استان فارس با تاکید بر عزم دولت برای رفع مشکل بیکاری و مسکن، به برخی 
محدودیت های مالی و مشکلات و تحریم ها و فشارهای اقتصادی کشور اشاره 
کرد و گفت: مسئولان به ویژه استانداران باید با همکاری و بهره گیری زا همه 
ظرفیت ها و نیروهای نخبه و دلسوزان به دنبال حل مشکلات باشند، آنها باید به 

میان مردم بروند و با آنان سخن بگویند.
رییسی گفت:  وزرا و مسئولان در این دولت به دنبال آن نباشند که دولت را با چه 
وضع و مسایل و مشکلاتی تحویل گرفتند؛ به این موضوعات دامن نزنند، بلکه 
در اندیشه حل مشکل مردم و اینکه چه کاری باید کرد تا به صورت ریشه ای، فقر 

کاهش یابد و مشکلات معیشتی و اقتصادی مردم حل شود.
وی تصریح کرد: مردم چنانچه به سفره خودشان نگاه کنند می فهمند چه 
وضعی داشتند ، یا به ارزش پول ملی نگاهی بیفکنند و به عدد و رقم هایی که 
صاحبنظران خود می دانند که دارای چه وضعی بودیم و هر کدام خود اینها 

حکایت از وضعیت گذشته و قبل از شروع این دولت دارد.

در جلسه شورای اداری استان فارس

رئیس جمهوری: گشایش هایی برای کشور در راه است

قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی گفت: قوه قضائیه 
و مقننه هم در حال کمک به دولت هستند و نهادهای 
نظام یکدست شده و اصلاح طلبان هم کنار رفته اند، 
بنابراین هیچ بهانه ای برای محقق نشدن مطالبات مردم 
وجود ندارد. ما امیدواریم دولت موفق شود زیرا موفقیت 

دولت موفقیت کشور و مردم است. 
اسماعیل گرامی مقدم با بیان اینکه بعد از انتخاباتی 
مثل انتخابات ریاست جمهوری چه اصولگرایان باشند 
چه اصلاح طلبان یک سکوت حداقل شش ماه تا یک 
سال طبیعی است، اظهار کرد:  جریانی که پیروز شده 
باید وزرا، استانداران و روسای سازمان ها را انتخاب کند 

و در واقع دولت را به عهده بگیرد که این زمانبر است. 
وی در ادامه افزود: جریان شکست خورده هم طبیعی 
است که به دولت زمان بدهد تا کار خود را انجام دهد 
که این بار اصلاح طلبان بخاطر نظارت استصوابی در 
این انتخابات شکست خورده اند اما آنها عملکرد دولت 
را رصد می کنند. اصلاح طلبان همزمان با رصد دولت، 
اقدام به بازسازی جریان خود هم می کنند به همین 

دلیل هم جلسات جبهه اصلاح طلبان هم ادامه دارد. 

این فعال سیاسی تاکید کرد:  اصلاح طلبان از جناح 
پیروز که دولت را در اختیار گرفته است انتظاراتی دارد.  
بهبود  را سر و سامان دهند.  باید معیشت مردم  آنها 
وضعیت معیشتی مردم سال ها شعار اصولگرایان بود 
و الان مردم توقع تحقق این شعار را دارند. از سویی 
کاهش ارزش پول ملی نیز مورد انتقاد اصولگرایان بود 
و آنها قول دادند پول ملی را تقویت کنند. آنها همچنین 
می گفتند برجام توافق بدی است، حالا این مواضع 
درباره برجام مهم نیست و  مربوط به انتخابات بود اما 
آنها در این مقطع باید برجام را به سرانجام رسانده و 
تحریم ها را لغو کنند. اینها مطالبات مردم است و اصلاح 

طلبان تحقق این مطالبات را رصد می کنند. 
ایسنا،  با  در گفت وگو  ملی  اعتماد  این عضو حزب 
حال  در  هم  مقننه  و  قضائیه  قوه  کرد:  خاطرنشان 
کمک به دولت هستند و نهادهای نظام یکدست شده 
و اصلاح طلبان هم کنار رفته اند، بنابراین هیچ بهانه ای 
ما  ندارد.  وجود  مردم  مطالبات  نشدن  محقق  برای 
امیدواریم دولت موفق شود زیرا موفقیت دولت موفقیت 

کشور و مردم است. 

ساکت  طلبان  اصلاح  اینکه  بیان  با  مقدم  گرامی 
بیان  را  ایرادات  باشد  لازم  جایی  اگر  بلکه  نیستند 
می کنند، گفت: رصد دولت توسط اصلاح طلبان انجام 
می شود و اگر ایرادی وجود داشته باشد آن را گوشزد 
انتخابات تمام شده است و  اما به هر حال  می کنند 
الان هم جامعه انتظار دارد همه به دولت کمک کنند 
تا دولت شعارهای خود را محقق کند اما  اگر جایی لازم 
باشد اصلاح طلبان تذکر می دهند مثل طرح صیانت از 
فضای مجازی که اصلاح طلبان در این زمینه صحبت 
کردند. در زمینه مذاکرات هسته ای هم منتظر هستیم 
ببینیم روند مذاکرات چگونه پیش می رود. با این حال 
و  ضعف ها  به  رسیدگی  نیز  اصلاحات  جریان  درون 

اشکالات در حال انجام است. 
قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی ادامه داد: اگر 
اکنون سخنی بگوییم و انتقادی کنیم بلافاصله همه 
کاستی ها را به گردن ما می اندازند زیرا دیواری کوتاهتر 
از اصلاح طلبان پیدا نمی کنند اما اگر اقدامی خلاف 
قانون یا مطالبه مردم انجام شود، اصلاح طلبان حتما 

تذکر می دهند.

اسماعیل گرامی مقدم: 

هیچ بهانه ای برای محقق نشدن مطالبات مردم وجود ندارد

 معاون اقتصادی رئیس جمهوری با اشاره به اهداف سفر خود به خوزستان برای 
بررسی روند فعالیت ترخیص کالا از بنادر استان و حضور در مناطق زلزله زده اندیکا 
و شمال خوزستان گفت: وضعیت فعلی کشور نیازمند انجام جراحی های بزرگ 

اقتصادی است. 
محسن رضایی میرقائد جمعه در بدو ورود به فرودگاه اهواز در جمع خبرنگاران با 
تاکید بر اینکه امروز 2 سیاست مهم را همزمان پیگیری خواهیم کرد اظهارداشت: 

در حال حاضر جراحی در اقتصاد کشور به عنوان یک اصل دنبال می شود.
وی با اشاره به اینکه به واسطه مشکلات اقتصادی، مسائل مختلفی دامنگیر 
مردم شده است افزود: امروز کمتر صحبت می کنیم و از شعار دادن پرهیز خواهیم 

کرد و بیشتر به دنبال اقدام و عمل خواهیم بود.
معاون اقتصادی رئیس جمهوری  گفت: از بابت مشکلات پیش آمده برای مردم 
شرمنده هستیم اما همواره تلاش خواهیم کرد که با تکیه بر همت بلند جوانان 

کشورمان و همچنین تحمل مردم، وضعیت بهتری را رقم بزنیم.
رضائی میرقائد با اشاره به اهداف سفر خود به خوزستان  تصریح کرد: برای چند 

هدف مهم به خوزستان سفر شده است که یکی از آنها مسئله صادرات و واردات 
کالا است. وی ادامه داد: بخش مهمی از واردات کشور از طریق بندر امام خمینی 
)ره( انجام می شود که روند ترخیص کالاها برای مصرف داخلی با گره هایی روبه 
رو است؛ لذا  در این سفر تلاش می شود که این گره ها بررسی شوند تا مشکلات 

پیش آمده حل و فصل شوند.
رضایی به سفر رئیس جمهوری به استان خوزستان اشاره کرد و افزود: در این 
سفر، دستورات مقام ریاست جمهوری در سفر به خوزستان نیز بررسی خواهد شد 

تا روند اجرای مصوبات با جدیت دنبال و پیگیری شود.
وی همچنین به زلزله اخیر استان خوزستان اشاره کرد و گفت: قصد داریم امروز 
در میان مردم اندیکا و همچنین شهرهای خسارت دیده در شمال خوزستان برویم 

تا از نزدیک وضعیت آنها بررسی شود.
معاون اقتصادی رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: شرایط استان خوزستان در 
بخش های مختلف بخصوص مسائل مربوط به خسارات زلزله زدگان را در تهران 

مورد پیگیری قرار خواهیم داد.

 معاون اقتصادی رئیس جمهوری:

 اقتصاد کشور نیازمند جراحی های بزرگ است

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: مهمترین مصوبه 
فرهنگی دولت سیزدهم، ایجاد مدیریت واحد فرهنگی 
در کشور است که با اجرای آن، تحول جدی در اقتصاد 

فرهنگ و هنر را شاهد خواهیم بود. 
در  پنجشنبه  شامگاه  اسماعیلی  مهدی  محمد 
حاشیه سفر به استان فارس در جمع خبرنگاران افزود: 
هیات  در  سیزدهم  دولت  فرهنگی  مصوبه  مهمترین 
دولت مصوب و در حال تبدیل به قانون است که در آن 
مقرر شده همه نهادهایی که بودجه فرهنگی یا ساختار 

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  به  دارند  فرهنگی 
بپیوندند؛  با این وجود نظارت بهینه بر هزینه کرد منابع 
این  و  نیز حاصل می شود  فرهنگی سایر دستگاه ها 
وضعیت کنونی که نوعی تبعیض را در حوزه فرهنگ 
شاهد هستیم از بین خواهد رفت و تمامی رسانه ها نیز 
به میزان قابل قبولی از مشوق ها و تسهیلات بهره مند 
نهادهای  پیوستن  با  شد:  یادآور  وی  شد.  خواهند 
صنعتی و اقتصادی به این بخش، شاهد تحول جدی 

در اقتصاد فرهنگ و هنر خواهیم بود.

تغییر اقلیم رسانه ای به معنای تعطیلی 
رسانه های مکتوب نیست

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه به لزوم حمایت از 
رسانه های رسمی کشور تاکید کرد و گفت: در سالهای اخیر 
به دلیل تحولات رسانه ای و ایجاد ابزارهای نوین ،رسانه های 
مکتوب مرجعیت خود را از دست داده اند بگونه ای که در 
آخرین بررسی ها رسانه های مکتوب در سطح کشور بین 2 تا 
3 درصد محل رجوع مردم هستند که برخی از این مراجعات 

نیز به نسخه های الکترونیکی رسانه های مکتوب است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 
طرح مدیریت واحد فرهنگی، تحول آفرین است
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به خدا سوگند، خداوند از هنگامی که آدم علیه السلام 
را قبض روح کرد، زمین را بدون امامی که با او به خدا 
ره جویند، رها نکرد و او حجّت بر بندگان خداست و 
زمین، بدون امامی که حجّت خدا بر بندگانش باشد، 

باقی نمی  ماند.

شنبه -بیست وچهارم مهرماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5369

الکافی : ج 1 ص 178 ح 8

 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم، گفت: 
این استان با تخصیص دادن 100 درصد اعتبار به 
سه طرح جهش تولید، موفق شد به عنوان یکی از 
پنج استان کشور، از سطح ملی اعتبارهای نقدی 

دریافت کند. 
سید محمود نوربخش روز پنج شنبه در هفتمین 
تالار  در  مقاومتی  اقتصاد  فرماندهی  ستاد  جلسه 
کرامت استانداری ضمن اعلام مطلب فوق، اظهار 
داشت: سال گذشته 27 طرح جهش تولید را در 
طرح  تعداد 20  این  از  که  کردیم،  مصوب  استان 
نیازمند منابع یارانه ای، سه طرح تملکی و چهار طرح 

دیگر نیز بدون نیاز به دستگاه مالی بود.
وی طرح جاده قم - نیزار و همچنین طرح های 
از  را  بهزیستی  اردوگاه  و  مقاومتی  اقتصاد  دهکده 
جمله سه طرح تملکی طرح های جهش تولید استان 
ذکر، و بیان کرد: اعتبار این سه طرح 2 هزار و 200 
میلیارد ریال بود و ما با تخصیص 100 درصد در مورد 
این سه طرح، جز پنج استانی بودیم که توانستیم از 

سطح ملی تخصیص نقدی بگیریم.
نوربخش اضافه کرد: این در حالی است، که 26 
را دارند، که  این  استان دیگر همچنان درخواست 

تخصیص خود را که بعضا زیر 50 درصد نیز است به 
100 درصد برسانند، ولی ما با پیگیری های صورت 
امسال  ابتدای  و  گذشته  سال  شدیم  موفق  گرفته 
این تخصیص را با دستور استاندار به 100 درصد 
برسانیم. رئیس مدیریت و برنامه ریزی قم رقم یارانه 
تسهیلات طرح های جهش تولید استان را نیز 842 
میلیارد ریال دانست، و گفت: این مبلغ بالغ بر 10 

هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری را پوشش می دهد.
نوربخش همچنین قم را نخستین استان کشور 
در میزان یارانه تسهیلات جهش تولید عنوان کرد، و 
گفت: این مبلغ نیز به صورت نقد به حساب استان 

واریز شد.
وی در ادامه افزود: با پیگیری هایی که انجام شد و با 
توجه به قرار عاملیتی که برای طرح های جهش تولید 
استان داشتیم، بخشی از آنها توسط دستگاه های 
اجرایی کارسازی شد و بانک عامل توانست با عقد 
قرار داد، این منابع را برای پرداخت یارانه تسهیلات 

به متقاضیان جذب کند.
مدیرکل دفتر هماهنگی اقتصادی استانداری قم 
نیز با اشاره به طرح های اقتصاد مقاومتی سال جاری 
و همچنین  در بخش های جهاد کشاورزی  استان 

هشت  کرد:  خاطرنشان  تجارت  و  معدن  صنعت، 
طرح توسط جهاد کشاورزی و 10 طرح نیز از سوی 

صمت در دست اجرا است.
فیزیکی  پیشرفت  میانگین  وحیدی  احمد  سید 
طرح های کشاورزی را 39 درصد و طرح های صنعت 
طرح های  افزود:  و  برشمرد،  درصد   64.4 نیز  را 
کشاورزی 577 تَن و طرح های صنعت نیز 851 تَن 

اشتغال ایجاد می کند.
مدیر فنی و اجرایی سازمان مدیریت و برنامه  ریزی 
قم نیز با بیان اینکه 18 طرح اقتصاد مقاومتی در 
حوزه عمرانی و زیربنایی استان فعال است، افزود: 

10 دستگاه اجرایی متولی این تعداد طرح هستند.
طرح ها،  این  فراوانی  بیان  در  جواهر  علیرضا 
گفت: سازمان مدیریت و برنامه ریزی، اداره کل راه 
آهن، سازمان بسیج سازندگی، شرکت شهرک های 
صنعتی، شرکت گاز و اداره کل اقتصاد و امور دارایی 

هر کدام مسئولیت یک طرح را بر عهده دارند.
و   طرح  فاضلاب 2  و  آب  شرکت  داد:  ادامه  وی 
اداره کل راه و شهرسازی و اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی نیز 4 و 3 طرح را عهده دار 

می باشند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم :

قم یکی از پنج استان موفق در جذب اعتبارات جهش تولید است

 تجمع جمعی از سرایداران مدارس قم در پی مشکلات صنفی 
حدود 650 خدمتکار و سرایدار در مدارس استان فعالیت می کنند که تعدادی از این افراد روز چهارشنبه 
در اجتماعی در اداره کل آموزش و پرورش نسبت به پایین بودن حقوق و مزایا و امنیت شغلی خود اعتراض 
داشتند.پایین بودن حقوق اجباری اجباری بودن اضافه کاری و عدم پرداخت هزینه اضافه کاری قطع شدن 
سهمیه لباس کار و اجرای تغییر شغلی خدمتکاران و سرایداران با توجه به اینکه برخی مدارک دانشگاهی اخذ 
کردن از مهمترین مشکلات اجتماعی کنندگان در اداره کل آموزش و پرورش بود.معاون برنامه ریزی اداره 
کل با حضور در جمع معترضان گفت: بسیاری از مشکلات این افراد باید از طریق مصوبات مجلس شورای 
اسلامی و در سطح ملی پیگیری و حل شود آقای آقای مقدمی افزود در خصوص میزان پایین بودن حقوق 
و مزایا و باید تهران در مجلس بررسی و تصویب شود و در عهده اداره کل آموزش و پرورش استان قم نیست.
وی یادآور شد برای تغییر شغل سرایداران و خدمتکاران نیز در صورتی که این افراد بتوانند در آزمون های 
استخدامی شرکت کنند و حائز رتبه شوند می توانند شعله خود را از خدمت و خدمتگزاری به آموزشی تغییر 
دهندمقدم یادآور شد در غیر این صورت ما هم اکنون از یک هزار و 400 واحد آموزشی تنها 650 خدمتکار 
داریم حدود 700 نفر کمبود وجود دارد و ما نمی توانیم با توجه به نیاز مدارس به خدمت کار این افراد را به 
مشاغل آموزشی تغییر دهیم .معاون برنامه ریزی اداره کل آموزش و پرورش در عین حال قول داد مشکلات 
حقوق و مزایا و موضوع تغییر شغل خدمتگزاران مدارس را با جدیت پیگیری و به مسئولان وزارت آموزش و 

پرورش منعکس کند.

تصادفات دومین عامل مرگ و میر در کشور
 رییس پلیس راهور ناجا گفت: تصادفات دومین عامل مرگ و میر در کشور است.سردار سید کمال هادیانفر 
در همایش یادبود قربانیان سوانح ترافیکی کرد: امروزه به جز کرونا، تصادفات سومین عامل مرگ و میر در دنیا 
و دومین عامل مرگ و میر در کشورمان است. در هر ساعت دو نفر از هموطنان در تصادفات فوت می کنند و 
به ازای هر نفر جانباخته در تصادفات، 20 تا 25 نفر مصدوم، معلول یا قطع نخاع می شوند. وی تاکید کرد: با 
هر نفری که در تصادفات کشته می شود، 5.3 میلیارد تومان خسارات ملی به کشور وارد می شود، گفت: 30 
دستگاه نقش مستقیم و غیر مستقیم و هشت دستگاه مستقیم در حوزه تصادفات دارند.هادیانفر با بیان اینکه 
51 درصد جان باختگان سوانح رانندگی، در دم جان خود را از دست می دهند، گفت: این 51 درصد باید به 

میزان زیادی کاهش پیدا کند.

 مردم قم 10 کیلوگرم طلا برای بازسازی عتبات هدیه کردند
 مسوول ستاد بازسازی عتبات و عالیات قم از اهدای افزون بر 10 کیلوگرم طلا توسط مردم این استان برای 
بازسازی چند عتبه مقدسه خبر داد. حجت الاسلام حسین احمدی قمی در گفت و گو با خبرنگاران، بیان 
کرد: قمی ها در شش ماهه اول سالجاری علاوه بر کمک های نقدی بیش از 500 گرم طلا اهدا کردند که 
مجموعا از ابتدای تشکیل این ستاد طلاهای اهدایی به بیش از ده کیلو گرم رسید.مسوول ستاد بازسازی 
عتبات و عالیات استان قم ادامه داد: این کمک ها صرف توسعه و بازسازی صحن عتبات مقدس کربلا، نجف 

و کاظمین می شود.

داستان شهادت علی لندی کتاب می شود
 مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان از تصمیم این نهاد برای انتشار کتاب داستان شهادت 
علی لندی به چند زبان خبر داد.مهدی  علی اکبرزاده پنجشنبه در دیدار با خانواده شهید علی لندی اظهار 
داشت: علی لندی با رشادت و شجاعتی که انجام داد برای همه نوجوانان کشور به یک الگو و نمونه تبدیل 
شد.وی افزود: شهادت علی لندی، یک پیام جدید از رشادت های کودکان و نوجوانان ایرانی برای همه دنیا 
مخابره کرد،در واقع رشادت این شهید عزیز نشان داد که همه کودکان و نوجوانان ما در ایران در وجودشان 

جرات و رشادتی نهفته است و فقط کافی است که فرصتی پیش بیاید تا آن را بروز دهند.

جمله جالبی که ضرغامی درباره کوروش
 عزت الله ضرغامی،  وزیر میراث فرهنگی، در بازدید از پاسارگاد گفت: »کوروش اولین کسی است که برای 
وحدت اقوام  تلاش کرد«. او اضافه کرد: پاسارگاد متعلق به شخصیت جهانی کوروش است، صرف نظر از اینکه 

در اینجا دفن شده یا نشده، آن چه مهم است احترام به شخصیتی است که متعلق به ایرانیان است.

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

شهرداری تنها متولی امور فرهنگی 
شهر نیست

خواستار  قم  شهر  اسلامی  شورای  اجتماعی  فرهنگی  کمیسیون  رئیس 
تشکیل کارگروه تخصصی در مسائل فرهنگی شد و گفت: پیوست نگاری 
فرهنگی بوستان ها به عنوان یکی از اولویت های مدیریت شهری در دستور کار 

قرار گیرد.
مصطفی ملایی ، با اشاره به اهمیت و جایگاه فرهنگی شهر قم در کشور و 
جهان اسلام اظهار داشت: به فرهنگ شهر قم به عنوان خاستگاه و پایگاه انقلاب 

اسلامی و همچنین پایگاه علمی اسلام در جهان باید توجه ویژه ای شود.
وی به شرایط فرهنگی بوستان های و اهمیت توجه به آن پرداخت و افزود: 
بوستان ها همان طور که محلی برای امنیت و آرامش روحی و روانی خانواده در 
شهرها است، می تواند به عنوان محلی برای ارتقاء فرهنگ و یا توطئه دشمنان 

مورداستفاده قرار گیرد.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم توجه به شأنیت 
شهر قم در کنار کارکرد بوستان ها را مهم ترین دغدغه مردم و مدیران شهر دانست 
و بیان کرد: جایگاه شهر قم باعث شده تا دشمنان ازنظر فرهنگی بیشتر در قم 

سرمایه گذاری کنند. 
مولایی توطئه دشمن در خراب کردن سیما و منظر شهری را یکی از برنامه های 
ضد فرهنگی عنوان و تصریح کرد: متأسفانه دشمنان از شرایط فرهنگی بوستان ها 
ازجمله  مسائلی  و  ناهنجاری ها  برخی  بروز  شاهد  امروز  و  کرده  سوءاستفاده 
بدحجابی، بی حجابی، استعمال قلیان، فروش مواد مخدر و سگ گردانی در 

بوستان ها هستیم.
را در ساماندهی بوستان ها موردتوجه قرارداد و  وی عملکرد قرارگاه 19 دی 
خاطرنشان کرد: قرارگاه 19 دی، ارگان های فرهنگی، شهرداری قم و دستگاه های 
امنیتی و انتظامی و همچنین صداوسیما در ساماندهی فرهنگی بوستان ها وارد 
شدند و اقدامات مفید و خوبی انجام شده اما ضرورت دارد در مکانی که برای 
آرامش و تفریح خانواده ها ایجادشده است، تأمین امینت نیز به صورت ویژه ای 

دنبال شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در 
مجموعه مدیریت شهری قم به دنبال تدوین برنامه ای جامع در اجرای برنامه های 
فرهنگی در بوستان ها هستیم تا در کنار تدوین طرح بوستانی در تراز انقلاب 

اسلامی، اقدامت جامع تری انجام شود.
وی از شهرداری قم خواست تا نسبت به تدوین پیوست نگاری فرهنگی شهر 
و بوستان ها به صورت یک اولویت نگاه کند و یادآور شد: یک بخش از این برنامه 
می تواند بر عهده سازمان پارک ها و فضای سبز باشد تا در قراردادی که با شرکت ها 
کارشناس  به عنوان  را  نیز  نیرویی  می گردد،  منعقد  بوستان ها  نگهداری  برای 

فرهنگی در نظر گرفته و در بوستان فعالیت داشته باشد.
فرهنگی  و فضای سبز، سازمان  پارک ها  کنار سازمان  در  داد:  ادامه  مولایی 
هنری ورزشی و سازمان زیباسازی نیز می توانند اقدامات مؤثری را درزمینهٔ مسائل 
فرهنگی بوستان ها دنبال نمایند و به عنوان مثال با نصب تابلوهایی نسبت به 
ممنوعیت های فرهنگی در بوستان ها تذکرات لازم را به اطلاع شهروندان برسانند.

لزوم تشکیل کارگروه ویژه فرهنگی برای بوستان ها 
وی سرانه نمازخانه ها را در بوستان ها شاخص را نیز موردتوجه قرارداد و گفت: 
باید نسبت به فضای نمازخانه ها بیشتر توجه کنیم، مثلًا در بوستان علوی کمبود 
سرانه فضای نماز داریم و باید کارهای فرهنگی بیشتری در این بوستان انجام 

شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر قم در ادامه تأکید 
کرد: برای داشتن بوستانی در تراز انقلاب اسلامی نمی توانیم تنها شهرداری را 
متولی فرهنگی شهر دانسته و باید تمام ارگان های فرهنگی و امنیتی و انتظامی به 

این موضوع به صورت جدی ورود کنند.
 وی در پایان خواستار تشکیل کارگروه تخصصی در مسائل فرهنگی شد و 
مطرح کرد: تا امروز کارهای خوبی در این حوزه انجام شده اما باید کارگروه ویژه ای 
تشکیل شود تا بتوانیم مشکلات و مسائل فرهنگی بوستان ها را در کمترین زمان 
ساماندهی کرده و امور مربوط به مجموعه مدیری شهری را به صورت ویژه پیگیری 

نماییم.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مطرج کرد :

توسعه فضای سبز شهر قم نیازمند 
تأمین اراضی و منابع آبی 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، لازمه توسعه فضای سبز 
را تأمین منابع آبی و اراضی مناسب است و گفت: افزایش ریزگردها در سال های 
اخیر مشکلات زیادی برای مردم ایجاد کرده و یکی از راهکارها برای کاهش آن ها 

ایجاد و توسعه فضای سبز جنگلی و کمربند سبز است.
پیام جوادیان با اشاره به موانع توسعه فضای سبز جنگلی و کمربند سبز در شهر 
قم اظهار کرد: با توجه به توسعه شهرنشینی و لزوم رسیدن به سرانه های فضای 
سبز استاندارد، حفظ کیفیت اکولوژیک فضای سبز در دستور کار است و هدف 

سال 1404 سرانه 26 مترمربعی است.
وی محدودیت های توسعه فضای سبز را مدنظر قرار داد و گفت: در این زمینه 
نیازمند همکاری و همیاری دستگاه های مختلف استان هستیم که مهم ترین 

محدودیت منابع آبی و اراضی واگذارشده به شهرداری است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه لازمه توسعه 
فضای سبز تأمین منابع آبی و اراضی مناسب است و ابراز کرد: افزایش ریزگردها 
در سال های اخیر مشکلات زیادی برای مردم ایجاد کرده و یکی از راهکارها برای 

کاهش آن ها ایجاد و توسعه فضای سبز جنگلی و کمربند سبز است.
وی اذعان کرد: هرچند شهرداری در سال های اخیر تلاش کرده با منابع آبی 
پایدار توسعه فضای سبز را فراهم کند، اما نیاز داریم حداقل منابع آبی موردنیاز با 
همکاری دستگاه های ذیربط اختصاص یابد که یکی از این منابع پساب فاضلاب 
است. جوادیان ادامه داد: امیدواریم بتوانیم با همکاری نهادهای مختلف استان به 

سرانه برنامه ریزی شده برای سال 1404 دست پیدا کنیم.
 

جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(:

شهرداری قم پیشگام ترویج فرهنگ 
ایثار و شهادت است

جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب علیه السلام با تقدیر از فعالیت های 
فرهنگی شهرداری قم در هفته دفاع مقدس گفت: شهرداری قم پیشگام ترویج 

فرهنگ ایثار و شهادت است.
سردار محمدرضا موحد در آیین تجلیل از دست اندرکاران برگزاری هفته دفاع 
مقدس استان  که در سالن همایش های باغ موزه دفاع مقدس و انقلاب اسلامی 
استان قم برگزار شد. با ابراز خرسندی از فعالیت های شهرداری قم اظهار داشت: 

شهرداری قم پیشگام ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در شهر قم است.
وی از شهردار به صورت ویژه بابت خدمات در هفته دفاع مقدس و کنگره تشکر 
کرد و افزود: حقیقتاً هر جا بحث ایثار و شهادت و مباحث ارزشی بوده شهرداری در 
حوزه های مختلف و برنامه های تبلیغی و اجتماعی و فرهنگی، درخشش خاصی 

داشته است.
جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب علیه السلام در پایان با اهدا لوح 
تقدیر به فعالان حوزه فرهنگ ایثار و شهادت در شهرداری قم گفت: امروز نیازمند 
این  قبال  در  جامعه  افراد  تمام  و  بوده  نوجوانان  و  جوانان  برای  فرهنگ سازی 

فرهنگ سازی مسئول هستند.
در این مراسم از اقدامات و خدمات مختلف شهرداری قم، سازمان های وابسته 
و مدیر منطقه چهار شهرداری قم به عنوان فعالان حوزه ایثار و شهادت در ایام 

گرامیداست هفته دفاع مقدس و در طول سال تقدیر و تشکر به عمل آمد.
همچنین در این مراسم که با حضور کمیته های مختلف فعال در هفته دفاع 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بابت  از اداره کل  مقدس برگزار شد، 

برگزاری مراسم و آیین های هفته دفاع مقدس با اهدا لوح تقدیر، قدردانی شد.

معاون دادستان قم:

عرضه محصولات درمانی و بهداشتی 
بدون مجوز جرم است

 معاون دادستان قم گفت: عرضه دارو، محصولات درمانی و بهداشتی و تجهیزات پزشکی بدون مجوز قانونی 
در فضای مجازی جرم است. 

حجت الاسلام والمسلمین ابوالفضل تحریری معاون دادستان قم با اشاره به پایش فضای مجازی مرتبط با 
استان، افزود: در این پایش 68 صفحه ای که در سایت دیوار، شیپور، باسلام و اینستاگرام و سایر صفحات 
فضای مجازی اقدام به انتشار آگهی فروش محصولات بهداشتی، پزشکی و درمانی می کردند، شناسایی و 

برای آن ها پرونده قضایی تشکیل شد.
وی فروش و عرضه بدون مجوز دارو، محصولات بهداشتی و تجهیزات پزشکی در فضای مجازی را که جنبه 
درمانی داشته باشد، مداخله در امور پزشکی عنوان و بیان کرد: در این 68 پرونده که طی 10 روز پایش در 
فضای مجازی استان رصد شد، محصولاتی مانند داروی سقط جنین، تجهیزات پزشکی فاقد مجوز، پمادهای 
دست ساز بدون تاییدیه مانند کرم معجزه شب، داروهای لاغری و چاقی، مکمل های تغذیه ای و محصولات 

غیرمجاز آرایشی و بهداشتی به فروش می رسید.
وی با اشاره به ماده سه قانون مربوط با مقررات امور پزشکی، دارو، مواد خوراکی و آشامیدنی و قانون ممنوعیت 
تبلیغات و معرفی محصولات و خدمات غیرمجاز و آسیب رسان به سلامت در رسانه های ارتباط جمعی داخلی 
و بین المللی و فضاهای مجازی، تاکید کرد: هر گونه عرضه دارو، محصولات درمانی و بهداشتی و تجهیزات 

پزشکی بدون مجوز قانونی در فضای مجازی جرم است و پیگرد قضایی دارد.
تحریری با تاکید بر این که عرضه و فروش کلیه محصولات سلامت محور در فضای مجازی با هماهنگی پلیس 
فتا رصد می شود، خاطرنشان کرد: فروش محصولات دارویی در فضای مجازی حتی در صورت مجاز بودن 
محصول نیز خلاف قانون بوده و فروش مکمل های غذایی نیز صرفا برای داروخانه ها و با داشتن مجوز سایت 

مذکور از سازمان غذا و دارو بلامانع می باشد.
 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبرداد:

برخورد تریلی با کارخانه و فروشگاه سوهان 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از اعزام6 خودرو عملیاتی اطفاء حریق و نجات 
و همچنین خودروی حمل تجهیزات برای حادثه برخورد یک دستگاه تریلی با کارخانه و فروشگاه سوهان خبر 

داد.
حمید کریمی با اشاره به حادثه برخورد یک دستگاه تریلی با کارخانه و فروشگاه سوهان در قم، جزییات 
حادثه را تشریح کرد و اظهار داشت: این حادثه ساعت 6 دقیقه بامداد روز چهارشنبه  و روبه روی بیمارستان 
امام رضا)ع( در مسیر قم-اراک رخ داده است، به نحوی که تریلی  بعد از تصادف با خودروی سواری و انحراف 
از جاده وارد فروشگاه شده و بلافاصله فروشگاه آتش گرفته است. وی تعداد خودروهای اعزامی به حادثه را 6 
دستگاه اعلام کرد و افزود: پس از اعلام به مرکز پیام سازمان آتش نشانی، بلافاصله و از نزدیک ترین ایستگاه 6 
خودرو عملیاتی اطفاء حریق و نجات و همچنین خودروی حمل تجهیزات به محل حادثه اعزام شد. سخنگوی 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم ادامه داد: متأسفانه در لحظه برخورد، فروشگاه طعمه 
حریق شده اما خوشبختانه مسافران و کارکنان فروشگاه به سرعت از محل حادثه خارج شدند و با حضور 

نیروهای آتش نشانی راننده تریلی محبوس در خودرو نیز نجات پیداکرده و تحویل مأموران امداد نجات شد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف 1۵ دستگاه انواع خودرو و موتورسیکلت 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف 9 دستگاه خودرو و 6دستگاه موتورسیکلت مسروقه در این استان 
خبرداد .   سرهنگ مراد حسین جعفریان با اعلام این خبر اظهارداشت: طی 48 ساعت گذشته با تلاش بی 

وقفه مأموران انتظامی شهرستان قم، 9 دستگاه انواع خودرو و 6 دستگاه موتورسیکلت مسروقه کشف شد.
وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های پلیس 
6 دستگاه خودرو پراید، یک دستگاه نیسان ، یک دستگاه خاور 608 ، یک دستگاه پژو اردی و 6 دستگاه 
موتورسیکلت شناسایی، کشف و به مالباختگان تحویل شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم بر اهتمام 
پلیس در کشف وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و همچنین استمرار طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی در 

راستای جلب رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار تاکید کرد.

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد :

پلمب ۴ واحد صنفی متخلف در قم
در ادامه تشدید نظارت های بهداشتی به منظور  کنترل و پیشگیری از کرونا ویروس در بازرسی های انجام 
شده از سوی کارشناسان معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم یک واحد قلیان سرا در استان پلمب شد.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم ،این واحد صنفی که در شرایط کرونایی مبادرت به ارائه 

قلیان  به مشتریان می کرد  پلمب و از ادامه فعالیت آن جلوگیری شد.

طرح:محمدعلی رجبی

 حمله تورم به سلامت مردم با کاهش مصرف پروتئین و لبنیات!

 استاندار قم با تاکید بر اینکه اداره کل میراث فرهنگی استان باید مشکل های 
به  مراجعه  با  باید  گفت:  کند،  پیگیری  و  بررسی  را  گردشگری  طرح های 
سرمایه گذاران، موانع موجود در مسیر پیشرفت سریع طرح هایی که به صورت 

نیمه کاره و ناتمام رها شدند، مشخص شود. 
اقتصاد  فرماندهی  در هفتمین جلسه ستاد  پنجشنبه  روز  بهرام سرمست 
مقاومتی در تالار کرامت استانداری، با اشاره به طرح های ثبت ملی انگشتر، 
توسعه زیرساخت های گردشگری و همچنین ایجاد بازارچه صنایع دستی در 
بازار کهنه و نو به عنوان سه طرح اقتصاد مقاومتی در حوزه گردشگری قم، اظهار 

داشت: ثبت ملی انگشتر اقدامی مناسب برای شناسایی هویت این شهر است.
وی افزود: گام نخست کار مقداری کُند بود، ولی اداره کل میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی حرکت خوبی را در این زمینه آغاز کرده است.
استاندار قم همچنین با اشاره به تلاش میراث فرهنگی استان برای ایجاد 
مرکز دائمی عرضه محصول های صنایع دستی در بازار شمسه، بیان داشت: 
تسهیلاتی که برای هنرمندان و صنعتگران حوزه صنایع دستی وجود دارد، باید 
محقق شود. سرمست با اشاره به طرح توسعه زیرساخت های گردشگری استان، 
خاطرنشان کرد: برغم اینکه میراث فرهنگی استان در این طرح از زمان بندی 
جلوتر است، و به هدف گذاری مورد نظر نیز دست یافته، ولی در سطح شهر چند 

هتل در حال احداث است، که با پیشرفت کُندی پیش می روند.
استاندار قم طرح مرمت بازار کهنه قم را مورد توجه قرار داد و گفت: در جریان 
بازدیدی که از بازار کهنه صورت گرفت، توافق های با هیات امنا و کسبه این مکان 

تاریخی صورت گرفت.
وی اضافه کرد: خوشبختانه شهرداری به تعهدی که داشت عمل کرد، ولی 
میراث فرهنگی تاکنون به تعهد خود عمل نکرده، از این رو باید پیگیری های 
لازم با کمک سازمان مدیریت و برنامه  ریزی انجام شود، تا آنجا را مرمت کنیم و 

تعهدهایی که بر عهده میراث فرهنگی است، به موقع تحقق پیدا کند.
پیگیری فوری  برای احداث باند دوم جاده  پردیسان - کهک

سرمست در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح احداث باند 

دوم راه پردیسان - کهک به عنوان یکی از طرح های اقتصاد مقاومتی 
قم در حوزه عمرانی و زیربنایی، خاطرنشان کرد: این جاده به یکی از 
مسیرهای خطرناک تبدیل شده، و متاسفانه همشهریانی را نیز از دست 
از این رو به لحاظ اهمیت این موضوع، پیگیری فوری صورت  دادیم، 
بگیرد، بویژه در اعتبارهای 1401 رقم و سهم عمده ای برای این طرح در 
نظر گرفته شود تا یک راه اَمن و ایمنی را در اختیار شهروندان و گردشگران 

قرار دهیم.
وی همچنین طرح اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن سراسری 
کشور را به عنوان یکی از طرح  های اقتصاد مقاومتی استان مورد توجه قرار داد 
و یادآور شد: مناطق ویژه اقتصادی اهمیت زیادی دارند، و اتصال سلفچگان نیز 
به عنوان یک بندر خشک در مرکز ایران به شبکه ریلی کشور که می تواند بُعد 
بین المللی نیز پیدا کند، در ارتقای مزیت نسبی و رقابتی این منطقه بسیار موثر 

می باشد.
سرمست یادآور شد: طرح اتصال سلفچگان به راه آهن سراسری از طرح های 

راهبردی است، که از سه سال پیش با دستور رئیس جمهور وقت، فعال شد.
 وی ابراز امیدواری کرد: با اتمام به موقع  طرح فوق، سرمایه گذاری ها و ترانزیت 

کالا به سهولت انجام شود.
وی تصریح کرد: مدیرکل راه آهن استان نیز باید به صورت ویژه پیگیر این طرح 

باشد.
نمایشگاه بین المللی قم باید در اسرع وقت به بهره برداری برسد

سرمست در ادامه با اشاره به طرح نمایشگاه بین المللی قم از جمله طرح های 
اقتصاد مقاومتی استان، این طرح را برای قم راهبردی خواند، و گفت: مقدمه 
این طرح راه دسترسی آن است، و فراز و نشیب زیادی را طی کردیم تا به این 

مرحله رسیدیم.
به  دسترسی  راه  طرح  داشتیم  انتظار  نوبت  چندین  در  اینکه  بیان  با  وی 
این نمایشگاه تکمیل شود، گفت: یکی از آرزوهای ما این بوده که نمایشگاه 
بین المللی و راه دسترسی آن را افتتاح کنیم، و شاهد برگزاری نمایشگاه های 

کلان و بین المللی در این نمایشگاه باشیم.
وی با تاکید بر اینکه عوامل مختلفی در تاخیر این طرح نقش داشته است، 
گفت: کرونا موجب شد که همه نمایشگاه های استان تعطیل شود که این مساله 
در به تعویق افتادن اجرای طرح راه دسترسی به نمایشگاه نیز نقش بسزایی 

داشته است.
استاندار قم گفت: دستگاه های مرتبط با این طرح، هر چه در توان دارند، برای 
افتتاح آن به کار بگیرند، نمایشگاه قم طرح واقعا مهمی است و باید در اسرع وقت 

به بهره برداری برسد.
وی بیان کرد: سازمان صنعت، معدن و تجارت و همچنین اتاق بازرگانی و 
صنایع و معادن برای تکمیل نمایشگاه، تلاش خود را صرفا به افتتاح راه دسترسی 
معطوف نکنند، و به گونه ای کار را دنبال کنند که با رفع شرایط کرونایی در 

نخستین فرصت شاهد بهره برداری از نمایشگاه باشیم .

استاندار:

 موانع موجود در مسیر پیشرفت طرح های گردشگری احصا شود

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم از برنامه ریزی این اداره کل 
برای جذب 30 هزار همیار طبیعت از میان دانش آموزان این استان خبرداد و گفت: 

امیدواریم با ظرفیت دانش آموزان در ترویج فرهنگ منابع طبیعی گام های بلندی برداریم. 
نشست هم اندیشی مسئولان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم و اداره کل 

آموزش و پرورش استان به منظور افزایش تعاملات دو جانبه برگزار شد.
حمید رضا زمانی رئیس اداره آموزش، ترویج و مشارکت های مردمی اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان قم در ابتدای این نشست، با تاکید بر اینکه استان قم می تواند 
در زمینه جذب مروج و همیار دانش آموزی پیشتاز باشد، عنوان کرد: امیدواریم با مشارکت 

دستگاه های مختلف بتوانیم جمعیت همیاران را افزایش دهیم.
همچنین ناصر حمزه ای معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
خاطرنشان کرد: در طرح همیار پلیس 90 هزار دانش آموز را در استان قم عضو کردیم و 

با توجه به ظرفیت منابع طبیعی می توانیم در طرح همیاران طبیعت نیز بیش از 30 هزار 
نفر را پوشش دهیم.

در پایان این نشست، محمد شعاعی مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با 
تاکید بر نقش و اهمیت دانش آموزان به عنوان آینده سازان کشور در ترویج فرهنگ منابع 
طبیعی اظهار کرد: امیدواریم با گسترش آموزش ها بتوانیم به شیوه مطلوب از ظرفیت 

دانش آموزان بهره مند شویم.
بر اساس مباحث مطرح شده در این نشست، تا یک ماه آینده تفاهم نامه ای میان 
اداره کل آموزش و پرورش و اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری نوشته می شود که از جمله 
مفاد این تفاهم نامه کاشت نهال در اردوگاه های آموزش و پرورش، آموزش دانش آموزان در 
اردوهای پرورشی، استفاده از فضای مجازی شاد در راستای فرهنگ سازی منابع طبیعی و 

همچنین افزایش جمعیت همیاران طبیعت از میان دانش آموزان خواهد بود.

معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم :

3۰هزار دانش آموز قمی همیار طبیعت می شوند 


